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دیاکو حسینی
توافق فنی بین ایران و آژانس بین المللی انرژی 
اتمی بر مبنای قاعده ای بود که طی آن ایران و 
۱+۴ فرصت کافی برای دســتیابی به توافقی در 
راســتای اجرای برجام را داشــته باشند و به این 
ترتیــب از ایجاد تنش هــای احتمالی جلوگیری 
کنند. به دلیل وجود چنین چشــم اندازی بود که 
ایــن توافق یکبار برای مدت معینی تمدید شــد. 
اکنون که به نظر می رســد بــه احیای برجام نیز 
نزدیک تر شــده ایم، بنا به اظهارات طرفین تنها 
موانع اندکی تا رســیدن به توافــق نهایی باقی 
مانده است. با این وجود، ایران و طرف آمریکایی 
تاکنون نتوانســته اند به دیدگاه مشترکی پیرامون 
مســیر آینده و پس از احیای توافق دســت پیدا 

کنند.
از نظــر ایالات متحده، احیــای برجام باید گامی 
به ســوی توافقی »قویتر و طولانی تر« در نظر 
گرفته شــود اما از نگاه تهــران که تا امروز از به 
رسمیت شــناختن چنین هدفی خودداری کرده، 
هدف از گفتگوها صرفاً احیــای برجام مطابق با 
نص توافق پیشــین اســت. فقدان این دورنمای 
مشترک به نظر می رســد همچنان بر مذاکرات 
احیــای برجام و البته روزهای پس از آن ســایه 

خواهد انداخت.
 به رغم ایــن اختلاف نظر عمیق، خوشــبختانه 
همه طــرف های برجــام امروز به ایــن نتیجه 
رســیده اند که راهی جز احیــای آن و عمل به 
تعهــدات وجود نــدارد و تنها از این راه اســت 
که می تــوان چالش هــای مربوط بــه برنامه 
 هســته ای ایــران و تحریــم هــای ظالمانــه

 آمریکا را رفع کرد.
در صورت اتخــاذ تصمیم های نهایی و همچنین 
کنار گذاشــتن آرزوهای دســت نیافتنی مســیر 
احیــای برجام هموارتر خواهد شــد و با توجه به 
شرایط موجود و فضای کنونی مذاکرات وین، به 
نظر می رســد که توافق بیــن ایران و آژانس بار 

دیگر تمدید شود. 
هــر چنــد کــه ممکــن اســت شــرایط آن با 
 دوره قبلــی متفــاوت و بــازه زمانــی آن نیــز

 کوتاه تر باشد.
 امــا در صورتــی که تمدیــدی در کار نباشــد 
ایــن مســاله می تواند به ســرعت چشــم انداز 
و وجــه مذاکــرات برجامی را مخــدوش کرده 
و امیدهــای قــوی کــه در راســتای احیــای 
 برجــام در مراحــل پایانــی صــورت گرفته بود 

را از بین ببرد.
عدم تمدید این توافق مشــکلاتی را در راستای 
بازرســی ها و نظارت ها بر برنامه های هســته 
ای ایران ایجاد می کند که متعاقب آن می تواند 
منجر به ایجاد نقاط مبهم سیاســی شــود که در 
نهایت روند رســیدن به توافق را نیز دشوارتر  و 
حتی بازگشــت به شرایط برجام در سال ۲۰۱۵ را 

تا حد زیادی ناممکن می کند.
 چنین شــرایطی قطعا فشارها بر ایران را افزایش 
خواهد داد که اتفاقا می تواند در راستای مطالبات 
آمریکا باشــد که  برخی مقامات آن بازگشت به 
شــرایط سال ۲۰۱۵ در توافق هسته ای را امکان 

ناپذیر شمرده بودند.
بعــلاوه، عــدم تمدید توافــق ایــران و آژانس 
می توانــد پدیدآورنده تناقضاتی باشــد، آن هم 
در حالــی که ایــران همواره بر بازگشــت پذیر 
بودن اقدامــات خود تاکید کرده بــه نحوی که 
 از جانــب آژانس مورد راســتی آزمایــی و تایید

 قرار گیرد. 
بنابراین خارج شدن از این وضعیت باثبات و ورود 
به یک وضعیت بی ثبات و مبهم به واســطه عدم 
توافــق فنی ایران و آژانس مشــکلات و چالش 
های پیــش رو را پیچیده تــر خواهد کرد که به 
نظر نمی رسد در وضعیت فعلی در راستای منافع 

ایران باشد.
 البته می توان بــه تمدید این توافق فنی خوش 
بین بود اما موضع ایران در این زمینه نیز بســیار 
حائز اهمیت بوده که معتقد است این تمدید نباید 
این گونه تلقی شــود که فرصــت نامحدود و بی 
پایانی برای مذاکــرات وجود دارد و طرف غربی 
نباید اینگونه برداشــت کند کــه این توافق می 
تواند بار دیگــر و در دوره های بعدی نیز تمدید 

شود. 
بنابرایــن اگر تمدیدی ولو به مــدت کوتاه تری 
نیز صــورت بگیرد احتمــالا دوره آخری بود که 
جمهوری اسلامی ایران با آن موافقت می کند و 
می تواند آخرین فرصت برای مذاکرات هسته ای 

در مدت باقی مانده باشد.

آخرین فرصت برای مذاکرات

 انتقال آب
  از دریای عمان نیازهای
 صنعت را تامین می کند

اعلام آمادگی بانک صادرات 
ایران در حمایت از تولید و 

اشتغال

 عشایر بالای ۵0 سال
 تا پایان مرداد ماه واکسینه 

می شوند

 کاهش وابستگی
  خارجی صنعت خودروسازی  

به 1.۵ میلیارد دلار

 خروج مشتریان
  از بازار کساد

 خودروهای خارجی
وزیر نیــرو گفــت: در طرح روئین تن ســازی 
سیســتان که پیش تر به تصویب هیئت وزیران 
نیز رســیده، مهم تریــن و کارآمدترین تمهید، 

بهره برداری از منابع آب جدید است.

 مدیر عامل بانک صادرات ایران در جریان سفر 
به اســتان اصفهان در جمــع فعالان اقتصادی 
و اعضای اتاق بازرگانی این اســتان برای حل 

مشکلات مشتریان و ...

 معاون بهداشت وزارت بهداشت با بیان اینکه 
تا پایان مرداد ماه تمــام گروه های بالای ۵۰ 
سال عشایر را جلوتر از برنامه کشوری واکسینه 

خواهیم کرد، گفت: تا ...

 وزیــر صنعت، معدن و تجارت اعــلام کرد: با 
تلاش خودروســازان و قطعه ســازان، وابستگی 
چهار میلیارد دلاری صنعت خودروسازی  به خارج 

امروز به ۱.۵ میلیارد دلار کاهش یافته و...

 بررســی ها از بــازار خودروهــای خارجی در 
پایتخت حاکی است همچون هفته های گذشته 
خرید و فروش ها بسیار کاهش یافته و رکود بر 

بازار حکمفرماست.

آغاز کوچ نمایندگان از بهارستان به پاستور
سهم خواهی از کابینه رئیسی کلید خورد! 

تحلیل گزارش اخیر بانک مرکزی درباره افزایش ۳۰ درصدی معاملات مسکن

پیش بینی تازه از قیمت مسکن در ماه های آینده

با تداوم شیوع ویروس کرونا، واکسیناسیون سراسری به 
یکی از مهمترین اقدامات دولت  تبدیل شــده، اما شاید 
یکی از ســوالات اساسی برای همه گروه های جمعیتی 
در حال حاضر چگونگی قیمت گذاری این واکســن ها و 

دسترسی عموم جامعه باشد.
واکسیناسیون کرونا در ایران با اعلام سعید نمکی وزیر 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی از ۲۱ بهمن سال 
۱۳۹۹ با اولویت کادر درمان )بخش مراقبت های ویژه( 
آغاز شد.بر اســاس سند ملی واکسیناسیون که ۲۰ دی 
سال ۱۳۹۹ در ستاد ملی مقابله با کرونا تصویب شد، این 

واکسیناسیون طی چهار مرحله در کشور انجام می شود.
در فاز نخست کادر بهداشــت و درمان کشور در اسفند 
۹۹ و فروردین ۱۴۰۰ و در فاز دوم ســالمندان بالای ۶۰ 
سال از هفتم اردیبهشت ماه واکسن کووید۱۹ را دریافت 
کردند.فاز ســوم واکسیناســیون نیز بیماران زمینه ای، 

مشــاغل پرخطر، حاضرین در مراکز تجمعی و کارکنان 
بهداشــت و درمان را دربرمی گیرد. مرحله آخر )چهارم( 
واکسیناسیون کرونا نیز که شامل اشخاص زیر ۶۰ سال 
است، مطابق با پیش بینی ها زمستان ۱۴۰۰ اتفاق می افتد.

این روزها اما با انجام واکسیناســیون سراسری یکی از 
سوالات اساسی برای همه گروه های جمعیتی در کشور 

قیمت هر یک از این واکسن ها است.  
دولت و مســئولان وزارت بهداشــت با استناد بر سند 
ملی واکسیناســیون علیه کوویــد۱۹ اعلام کرده اند که 

واکسیناسیون علیه کرونا کاملا رایگان خواهد بود.
کیانــوش جهانپــور رییس مرکــز روابــط عمومی و 
اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
فروردیــن مــاه ۱۴۰۰ گفته بود: واکسیناســیون کرونا 
تا رســیدن به نقطه هدف یعنی ایمنی جمعی ناشی از 

واکسیناسیون رایگان خواهد بود.

 واکسیناسیون در کشور چند مرحله ای
 و با چه قیمتی انجام می شود؟
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روحانی در افتتاح طرح های معاونت علمی:

 اتوبوس های شهری
 باید برقی و گازی شود

رئیس جمهــور گفــت: اگــر بتوانیم از 
ســوخت گازوئیــل فاصلــه بگیریم و 
اتوبوس های شــهری برقی و گازی شود، 

بسیار کاری ارزشمندی کرده ایم.
به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاسلام حسن 
روحانی رئیس جمهور صبح امروز)دوشنبه( در 
مراســم افتتاح طرح های معاونت علمی و 
فناوری ریاســت جمهوری در اســتان های 
اصفهان، تهران و کرمانشــاه پس از استماع 
گزارشی درخصوص افتتاح خانه های خلاق 
در کاشــان و تهران اظهار کــرد: امروز در 
مسیر اشتغال، هنر و توانمندی های جوانان و 
تحصیلکردگان ما شرایطی فراهم شده است 

تا از خانه های خلاق استفاده شود.
روحانی گفــت: خانه های خلاق، خانه هایی 

است که بعنوان سند معماری و زیبایی های ایران قرون گذشته می تواند به نمایش دربیاید و همچنین بعنوان یکی از 
مراکز معماری حفظ شــود و مسیر اشتغال جدیدی را برای جوانان ایجاد کند.وی افزود: این مسیر مسیری است که 
به تازگی آغاز شده است و امیداوریم ادامه پیدا کند.رئیس جمهور پس از استماع گزارشی درخصوص افتتاح نمایشگاه 
دائمی محصولات دانش بنیان صادراتی اظهار کرد: واقعا لازم بود که یک نمایشگاه دائمی برای محصولات دانش 
بنیان در تهران داشته باشیم چراکه این باعث دلگرمی جوانانی که در این زمینه کار می کنند، خواهد شد.روحانی تاکید 
کرد: این نمایشگاه ها مسیری برای فروش محصولات و ارتباط بیشتر با جهان است و همچنین ارتباط تجار ایرانی 
با شرکت های دانش بنیان را بیشتر می کند.وی پس از استماع گزارشی درخصوص افتتاح طرح توسعه قوای محرکه 
الکتریکی اتوبوس برقی شــهری اظهار کرد: این یک کار ارزشمندی اســت که در دنیا آغاز شده است و ما نیز باید 
این مســیر را طی کنیم.رئیس جمهور گفت: اگر بتوانیم از سوخت گازوئیل فاصله بگیریم و اتوبوس ها برقی و گازی 
شــود، بسیار کاری ارزشمندی کرده ایم.روحانی گفت: امروز این مسیر آغاز شده و البته ممکن است گرانتر تمام شود 
ولی باید این راه را طی کنیم زیرا برای محیط زیســت اهمیت دارد و در آینده هم باید در این مسبر قرار بگیریم.وی 
تاکید کرد: امیدواریم با افتتاح این طرح، شاهد هوایی سالم در شهر تهران باشیم.روحانی با گرامیداشت یاد و خاطره 
شــهدای هفتم تیر گفت: روز هفتم تیر یادآور عزیزان بســیار مهم ما در تاریخ کشور از شهید بهشتی و هفتاد و تن 
از یاران آن بزرگوار در یک مقطع حساس تاریخی است. آن مقطع در شرایطی بود که دشمنان انقلاب می خواستند 
هفتم تیر را بعنوان پایان نظام جمهوری اسلامی ایران ببینند و در این فکر بودند که با این توطئه بزرگ، ضربه ای به 
هر ســه قوه وارد کنند.وی با بیان اینکه خون این عزیزان همانند همه شهیدان تاریخ توانست تحرک جدیدی را در 
جامعه ما بوجود بیاوردف گفت: شهید بهشتی مظلوم بزرگ تاریخ انقلاب ماست چراکه ظلم زیادی به آن بزرگوار شد. 
شهادت شهید بهشتی و یارانش موجب تثبیت مسیر و فکری بود که ان بزرگوار برای مسیر صحیح انقلاب ما داشتند. 
عظمت امام بود که اینگونه حوادث نمی توانست درمسیر انقلاب ما تاثیرگذار باشد چراکه با کلام، تحرک و درایتش 
می توانست همه این مسائل را جبران کند.رئیس جمهور تاکید کرد: هفتاد و ششمین افتتاح ما بسیار ارزشمند بود. امروز 
شاهد افتتاح کارخانه نوآوری کرمانشاه بودیم و استان های ما یکی پس از دیگری در این مسیر قرار می گیرند چراکه 
یک مرکزی است که برای همه شرکت های دانش بنیان و شتاب دهنده ما فراهم خواهد شد.روحانی افزود: خانه های 
خلاق نیز از لحاظ حفظ آثار تاریخی و خانه های سنتی گذشته و مرکزی که اندیشمندان بتوانند از آن استفاده کنند، 
 برای ما بســیار مهم است.ی با اشــاره به پروژه اتوبوس برقی گفت: این پروژه برای آینده حمل و نقل کشور بسیار 

اهمیت دارد.
رئیس جمهور با اشــاره به افتتاح رصدخانه ملی تصریح کرد: کشورما از دیرباز در زمینه علم و دانش بخصوص نجوم 
پیشتاز بوده است. رصدخانه مراغه زبانزد است. در این مسیر لازم بود یک حرکت نویی در کشور ایجاد شود. معاونت 
علمی و فناوری و سازمان برنامه و بودجه همه دست به دست هم دادند و این مسیری که از ۲۰ سال گذشته شروع 

شده بود، در دولت دوازدهم به پایان رسید. 

ذوالنوری:

۵۱۷ مورد از تحریم های ایران باقی است
عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس شورای اسلامی گفت: 
هنوز ۵۱۷ مورد از تحریم های ایران باقی مانده است و ادعای 
رئیــس جمهور مبنی بر اینکه کار رفــع تحریم ها را به اتمام 
رسانده، بی اســاس است.حجت الاســلام مجتبی ذوالنوری 
در گفتگــو با خبرنگار مهــر، در واکنش به اظهــارات اخیر 
رئیس جمهور مبنی بر اینکه بروکراســی پارلمانی باعث شده 
است که تحریم ها رفع نشــود، اظهار داشت: مردم خودشان 
می توانند اعتبار صحبت های رئیس جمهور را مورد ارزیابی قرار 
دهند و نیازی نیست که ما در این باره استدلال کنیم و بگوییم 
کدام یک از حرف های وی درست و کدام یک نادرست است. 
از سوی دیگر، روحانی خودش حقوقدان است و کسی که ادعا 
می کند مجلس مانع رفع تحریم هاست، باید دلایل خود را هم 
در ایــن باره مطرح کند.وی بیان کرد: رئیس جمهور می گوید 
همه مشکلات ما برای رفع تحریم ها حل شده که این حرف 
کاملًا نادرست است. بسیاری از تحریم های ایران باقی مانده 

و اگر بخواهم به صورت دقیق بگویم هنوز ۵۱۷ مورد تحریم 
باقی مانده است.عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: بخشی از این تحریم ها، 
تحریم مربوط به اشــخاص است که بسیاری از این افراد در 
فعال شــدن اقتصاد کشور مؤثر بودند یا آنکه طرف ارتباط ما 
در معاملات بودند اما به دلایلی چون دور زدن تحریم ها، مورد 
مجازات و تحریم قرار گرفتنــد.وی ادامه داد: علاوه بر این، 
بسیاری از تحریم های مربوط به مؤسسات، نهادها، دستگاه ها 
و ارگان های تأثیرگذار در فعالیت های اقتصادی کشورمان هنوز 
پابرجاست و در حال حاضر ۵۱۷ مورد تحریم در لیست قرمز 
داریم.نماینده مردم قم در مجلس شــورای اسلامی با اشاره 
به اظهارات رئیس جمهور مبنی بر اینکه کار رفع تحریم ها به 
اتمام رسیده و آنان مأموریت خود را در این باره انجام داده اند، 
گفــت: رئیس جمهور می گوید که اگر اختیار لازم به عراقچی 
داده شود، وی می تواند در یک روز مشکل تحریم ها را حل کند 

که این حرف کاملًا نادرست و برای فریب افکار عمومی است.
ذوالنوری اظهار داشت: منظور رئیس جمهور از اینکه اختیار لازم 
باید به عراقچی داده شود، این است که این ۵۱۷ مورد تحریم 
را آمریکایی ها کاملًا نهادینه و تثبیت کنند، اختیار مکانیســم 
ماشــه هم به آنان داده شود و در مقابل این اختیارات، آنان به 
برجام بازگردند.وی تأکیــد کرد: در واقع، حرف رئیس جمهور 
آن است که آمریکایی ها علی رغم آنکه نقض برجام کرده اند، 
تحریم ها سر جای خودش باقی بماند، خسارتی هم در این باره 
به ما ندهند و علاوه بر این اختیار استفاده از مکانیسم ماشه و 
فشار بر ایران را هم داشته باشند.نماینده مردم قم در مجلس 
شورای اسلامی تصریح کرد: رئیس جمهور در روزهای پایانی از 
عمر دولت می خواهد به افکار عمومی این گونه القا کند که هر 
کاری برای احیای برجام انجام داده اما واقعیت ماجرا آن است 
که ۵۱۷ مورد تحریم باقی است و از سوی دیگر، نباید اختیار 

استفاده از مکانیسم ماشه به دشمن داده شود.

خبر  خبر 

یادداشت

روحانی در افتتاح طرح های مناطق آزاد:

مردم به آینده اقتصاد امیدوارند

سال چهارم   شماره 804  سه شنبه  1 تیر ماه 1400  11 ذی القعده 1442   22  ژوئن 2021  8صفحه  2000 تومان

رئیس جمهور گفت: سرمایه گذاری ها در سال ۹۸ و ۹۹ علیرغم مشکلات و جنگ اقتصادی، بیشتر شده است و مردم به آینده اقتصادی امیدوار هستند.
به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاســلام حســن روحانی رئیس جمهور در آئین بهره برداری مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی استان های هرمزگان، 
آذربایجان شرقی و خوزستان، پس از استماع گزارش رئیس منطقه آزاد ارس گفت: در منطقه آزاد ارس، در سال ۹۸ هزار و نهصد میلیارد تومان سرمایه گذاری 

شده و در سال ۹۹، شش هزار میلیارد تومان شده یعنی به سه برابر رسیده است.
روحانی گفت: اینکه ما می گوئیم آمریکا در جنگ اقتصادی شکست خورده، به دلیل این است که سرمایه گذاری ها در سال ۹۸ و ۹۹ علیرغم مشکلات و جنگ 

اقتصادی، بیشتر شده است. یعنی مردم به آینده اقتصادی، تولید و صادرات ۱۰۰ درصد امیدوار هستند. mamlekatonline.ir
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سجاد بهزادی
 نزدیك به ۴میلیون ویا به عبارتي ۱۳ درصد کل آراء ریخته 
شده به صندوق انتخابات ریاست جمهوري ۱۴۰۰ آراء باطله 
بوده واین موضوع توجه محافل بسیاري در داخل وخارج از 

کشور را به خود جلب کرده است*.
آیا ارکان قدرت مي خواهد با چشــم باز وبینشي حقیقت 
طلــب به این رقم نگاه کند؟ آیا این رقم براي بدنه قدرت 
در سیستم جمهوري اسلامي یك »مسئله« است ویا اینکه 
تنها از جنبه خبري به آن نگاه مي شود ودر نهایت در لابه 

لاي هزاران خبرهاي دیگر فراموش خواهد شد؟
به باور من سیستم باید با بینش غیرایدئولوژیك این عبارت 
را چندین بــار بصورت دقیق بخواند؛ »۴میلیون آراء باطله 
متعلق به چه قشرها وطبقاتي از جامعه است و صاحبان این 

آراء چه دردي دارند؟«
صاحب آن آراء باطل شده مائیم؛ وقتي احساس کردیم هر 
بار که به فرد مورد نظرمان راي مي دهیم هیچ تفاوتي در 
زندگي مان ایجاد نمي شود و گره اي از مشکلات مان باز 
نمي شود درمانده شدیم.به صندوق راي نزدیك شدیم اما 
سردرگم بودیم و احساس پوچي مي کردیم و ناامیدانه ودر 
همان لحظه که تعرفه راي به دســت ما داده شد دستپاچه 
شــدیم، ناگهان تصمیم گرفتیم راي ســفید به صندوق 

بیندازیم.راي ما سفید بود اما طبق قانون باطل اعلام شد.
صاحب آن آراء باطل شده مائیم؛ نمي دانم چرا مدتي است 
احساس مي کنم توانم براي اداره کردن مملکت از بسیاري 
از نامزدهاي انتخاباتي بیشتر است.یا انسان هاي قابل، نامزد 
ریاست جمهوري نمي شوند ویا اگر مي شوند به هزار دلیل 
پیدا وپنهان رد صلاحیت مي شوند.بي آنکه خودم را محك 
بزنم از ردصلاحیت ها ترســیدم و به جاي اینکه سختي 
هاي نامزد شــدن را به جان بخرم، راه میانبري را انتخاب 
کردم و برگه راي را برداشــتم ونام خودم را در آن نوشتم؛ 
در سوداي ریاست جمهوري بودم اما طبق قانون راي من 

باطله اعلام شد.
صاحب آن آراء باطل شده مائیم؛ وقتي مناظره ها را نگاه مي 
کردیم وهریك از نامزدها دیگري را به حیف ومیل سرمایه 
عمومي و ثروت کشور متهم مي کرد؛ خیلي سریع وساده 
به این نتیجه رســیدیم که تا این لحظه سالم ترین فردي 
که کسي نتواند دنبالش حرف وحدیث در بیاورد وبه دزدي 
وخیانت متهم باشد، خود ما هستم.رفتیم پاي صندوق راي 

و نام خودمان را نوشتیم اما طبق قانون باطله اعلام شد.
صاحب آن آراء باطل شــده مائیم؛ اول نمي خواستم راي 
دهم؛ اما وقتي فهمیدم تحریم کنندگان انتخابات، اهداف 
سنگیني در سر دارند خودم را در آن حد و اندازه ندیدم.من 
کشــورم را دوست دارم، وبه اصلاح نوع حکومت داري آن 
نیز باور دارم وفقط دست ودلم به نامزدهاي تایید شده نبود 
وآنها را شایسته نمي دانستم.رفتم پاي صندوق تا دشمن از 
عدم مشارکتم ســوء استفاده نکند اما به کسي راي ندادم. 
نمي دانســتم آراء باطله خود رسوایي بزرگ تري به دنبال 
دارد.صاحب آن آراء باطل شــده مائیم؛ درد داریم ودراین 
سالها کسي نبود که حرف هاي ما را خوب گوش کند؛ همه 
خوب حرف مي زنند.خودم به خــودم راي دادم تا همدرد 
خودم باشم وبا خودم بسوزم. اما راي من طبق قانون باطله 

اعلام شد.
صاحب آن آراء باطل شــده مائیم؛ امروز که انتخابات تمام 
شــده است و آراء شمارش شده ومشخص گردیده که آراء 
من در مجموع از تمام ســه نامزد دیگر بهتر اســت و در 
کل کشــور در جایگاه دوم قرار گرفته ام وحتي در برخي 
شــهرهاي بزرگ مانند کرج رتبه اول داشته ام و تعداد آراء 
باطل شده از منتخب اول شوراي این شهربسیار بالاتر بود؛ 
دیگر من به خودم غره شده ام. مثلا با خودم فکر مي کنم 
که بیش از این مي توانم از حقي که قانون براي من تعریف 
کرده است چنان استفاده کنم که گوش ها حساس تر شوند 
وکمي هم از احســاس تحقیري که بر وجودم ســنگیني 
مــي کرد بکاهم. من با دادن راي باطله مي توانم به مثابه 
مقاومت مدنی«خشونت پرهیز« عمل کنم وصداي خود را 
رساتر به گوش مسئولین برسانم.صاحب آن آراء باطل شده 
مائیم؛ جمعیت ۴ میلیوني که آراء آنها به صندوق ریخته شد، 
صداي فریادشان کمتر از سکوت وتحریم ۳۲ میلیون آرایي 
نبود که درصندوق ریخته نشــد. اگر چه از نظر آمار عدم 
مشــارکت در رتبه اول، رئیس جمهور منتخب دوم وآرای 
باطله در رتبه سوم قرار گرفت؛ اما گروه سوم تصویري مهم 
تــر به افکار عمومي مخابره کردند.باید براي آنها چاره اي 
اندیشید وگرنه بعید نیســت یك روز به رتبه بالاتر صعود 
کنند.نظام سیاسي وانتخابات در ایران قبل از آنکه به انسداد 
وبن بســت کامل برسد باید جمعیت قهرکننده با صندوق 
وهمچنین صاحــب آراء باطله انتخابــات را درك کند و 
مطالبات آنها را غیرمشروع نداند.آمار انتخابات ۱۴۰۰ معلوم 
کرد که باید زودتر از همیشــه به مسیر رفته طي سالهاي 
گذشته تردید کرد و دمکراسي و تکثرآراء را جدي تر دنبال 
کرد. سطح نارضایتي عمومي بالاست و سرمایه اجتماعي رو 
به افول است. مبادا یك دست شدن نهادهاي قدرت، سبب 
حذف بي قدرتان شود. بي قدرتان جامعه یك جایي دوباره 
قدرت خود را به رخ مي کشــند و این بار ممکن است این 

کار را ویران تر انجام دهند.

صاحب آرای باطله ما هستیم!

تمدید مهلت پرداخت مالیات 
مقطوع دریافت کنندگان سکه 

در سال ۹۹

دولت سیزدهم میراث دار 
 کارهای به زمین مانده 

در آموزش و پرورش است

خروج کشورهای اروپایی از 
فهرست کشورهای پرخطر 

کرونایی

کشف بیش از 100 ماینر 
غیرمجاز در یک شهرک 

مسکونی در تهران
معاون درآمدهــای مالیاتی ســازمان امورمالیاتی 
کشــور، از تمدید مهلت پرداخــت مالیات مقطوع 
دریافت کنندگان سکه در سال ۱۳۹۹ تا ۱۵ تیرماه 

سال جاری خبر داد.

کارشناس مســائل آموزش و پرورش معتقد است که 
اجرایی شدن ســند تحول بنیادین که افق آن ۱۴۰۴ 
تعیین شــده و کمبود نیروی انسانی دو چالش جدی 

دولت سیزدهم در آموزش و پرورش خواهد بود.

از   ســخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری 
خروج کشورهای اروپایی از فهرست کشورهای 
پرخطر و ویژه شــیوع کرونا خبر داد.به گزارش 

سازمان هواپیمایی کشوری ...

با تلاش بازرســان شــرکت توزیــع نیروی 
ارز  برق تهران بزرگ، دو مزرعــه غیرمجاز 
دیجیتــال در یکــی از شــهرك های بزرگ 

مسکونی تهران کشف و جمع آوری شد.

آموزش صحیح مهارت ها لازمه 
عبور جامعه بالنده از مشکلات 

است
معاون رئیس جمهوری در امور زنان وخانواده با 
بیان اینکه مردم و مسوولان به آموزش یکسری 
مهارت های زندگی و تاب آوری نیاز دارند، افزود: 

لازمه جامعه بالنده برای عبور از...

رئیسی: با رئیس جمهور آمریکا دیدار نمی کنم
نخستین کنفرانس خبری رئیس جمهور منتخب با رسانه های داخلی و خارجی

تهران در وضعیت نارنجی است و سیر نزولی بیماری متوقف شده

خبرهای نگران کننده از موج جدید کرونا در کشور

تخمین ها حاکی از ذخیره ۲۰۰ میلیون بشکه ای نفت 
و میعانات گازی آمــاده فروش ایران در روی زمین و 

دریا است.
بر اساس گزارش خبرگزاری رویترز برآورد کلی میزان 
ذخائر نفت و میعانات گازی ایران در انبارهای زمینی و 

روی دریا  حدود ۲۰۰ میلیون بشکه است.
رویترز در گزارشــی به نقل از کارشناسان بازار جهانی 
نفت از آمادگی ایران برای بازگشــت ســریع به بازار 
جهانی نفت همزمان با رفع تحریم های نفتی و بانکی 

ایالات متحده آمریکا خبر داده است.
یك تاجر چینی به رویتــرز گفته ایران طی ماه های 
مه و ژوئن ســال جاری )۲ ماه گذشته ( فروش نفت 
خــود به چین را کاهش داده با این امید که در صورت 
لغو تحریم های آمریکا و افزایش قیمت نفت در بازار 

جهانی در پی احیای بازار پس از کاهش بحران همه 
گیری کرونا، نفت را با قیمت بیشــتری طی ماه های 

آینده بفروشد.
بر اساس تخمین رویترز ایران هم اکنون بیش از ۱۲۰ 
میلیون بشکه نفت و میعانات گازی در انبارهای زمینی 
ذخیره کرده است. از این رقم حدود ۳۰ تا ۴۰ میلیون 

بشکه در انبارهای زمینی چین ذخیره شده است.
ایران همچنین بین 6۰ تا ۸۰ میلیون بشکه نیز روی 
دریا و نفتکش ها ذخیره کرده که بســیاری از آنها در 
بنادر کشورهای آسیایی خریدار نفت ایران آماده تخلیه 
هستند.مجموع تخمینی نفت و میعانات گازی ذخیره 
شــده ایران در دریا  و زمین بین ۱۸۰ تا ۲۰۰ میلیون 
بشکه است که می تواند طی 6 ماه آینده دستکم روزانه 

۱ میلیون بشکه نفت مازاد را روانه بازار جهانی کند.

 15 میلیارد دلار نفت
 آماده فروش ایران در زمین و دریا
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میرسلیم:

 گزینش وزرا و معاونان رییس جمهوری شتابزده نباشد
 نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: گزینش وزرا 
و معاونان رییس جمهوری نمی تواند شتابزده و بدون 
توجه به اســتعدادها و قابلیت ها باشــد و نباید با دید 
بسته یا در محدوده تنگ دوستان و همکاران و اقربا 

انجام گیرد.
ســید مصطفی آقــا میرســلیم روز دوشــنبه درباره 
مهم ترین اقدامات رییس جمهوری منتخب به گفت 
و گو با خبرنگار سیاسی ایرنا پرداخت. متن این گفت 

و گو را در ادامه می خوانید.
با توجه به مسوولیت هایی که پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی، در سرپرستی نهاد ریاست 
جمهوری، وزارت و نیز مشــاورت بعضی از 
رؤسای جمهوری داشــته اید، به نظر شما 
مهمترین اقدامات رییس جمهوری منتخب 

در این روزها چیست؟
میرسلیم: این روزها یکی از پرکارترین و حساس ترین 

ایام فعالیت رییس جمهوری منتخب است؛ نه از لحاظ 
کشف مشکلات مردم و مسائل مبتلا به کشور بلکه 
از نظر آماده شدن برای اســتقرار در جایگاه ریاست 
جمهوری. این اســتقرار چند جنبــه دارد: ۱- تحویل 
گرفتــن دولت از رییس جمهوری قبلی، ۲- برگزاری 
مراســم تنفیذ و تحلیف ۳- سازماندهی فعالیت های 

ستادی.
آیا تحویل گرفتن دولت فرآیند خاصی دارد؟
میرســلیم: البته، ولی شــیوه نامه خاصی ندارد و هر 
رییس جمهوری به اتکاء شناخت خود عمل می کند. 
مهم این است که صرف نظر از ابعاد تبلیغاتی، معلوم 
باشد چه دســتاوردهای واقعی دولت قبل داشته که 
باید به آن اعتنا و احیانا پیگیری شــود، چه اقداماتی 
نیمه تمام است و باید احتمالًا تکمیل شود و کدام از 
برنامه ها پیشرفت لازم را نداشته یا شکست خورده و 
باید متحول و اصلاح شــود. این کار مهم که دارای 

ابعاد مالی و فنی و اداری اســت، معمولًا تحت شعاع 
دیگــر فعالیت ها قرار می گیــرد و اگر بخواهیم حیف 
نشود باید با برنامه ریزی دقیق در طی چندین جلسه 
کارشناســی و با حضور مشــاوران رییس جمهوری 
منتخب به آن پرداخته شــود. همین کار را البته بعدا 

وزرا باید در حیطه مسئولیتی خود انجام دهند.
آیا مراسم تنفیذ و تحلیف پیچیدگی خاصی 

دارد؟
میرســلیم: پیچیدگی ندارد، اما نباید صرفا تشریفاتی 
تلقی شود. هرکدام از این مراسم که در قانون اساسی 
ذکر شــده حاوی تعهداتی است که رییس جمهوری 
منتخــب باید همواره مدنظر داشــته باشــد و آماده 
جوابگویی نسبت به عملکرد خود و انطباق آن با مفاد 
قسم و ســپس نطق خود در مقابل نمایندگان مردم 
باشــد. این نطق نشــان دهنده باور رییس جمهوری 
نســبت به مردم و کشور و نظام جمهوری اسلامی و 

انقلاب است و به نوعی ترسیم کننده محور اعتقادی 
فعالیت های او در سال های بعد است.

منظور شما از سازماندهی ستادی چیست؟
ریاســت جمهــوری عمدتاً  فعالیتهای  میرســلیم: 
ستادی و در موارد خاص ممکن است اجرایی باشد. 
سازماندهی آن فعالیت ها و چگونگی آن سازماندهی 
بیشتر علمی است تا سلیقه ای و اگر آن سازماندهی 
انجــام نگیرد یا توام با تاخیر شــود بــه اداره امور 
کشــور خلل وارد می آید. اصل ســازماندهی در این 
چهل سال گذشته تقریبا ترسیم شده است و چندان 
تغییر نمی کند، هرچند در زمینه هایی رؤســای قبلی 
مبــادرت به تغییراتی کرده اند نظیر تبدیل ســازمان 
برنامه و بودجه و امور اداری اســتخدامی به معاونت 
رییس جمهوری ولی آنچه باید دقیقا مراعات شــود 
معیارهای شایســته ســالاری در انتخاب مسئولان 
است: تعداد وزرا و معاونان و مشاوران اصلی رییس 
جمهــوری در حدود ۵۰ نفر هســتند و گزینش آنها 
نمی تواند شــتابزده و بدون توجه به اســتعدادها و 
قابلیت های بســیار خوب و ارزشمندی که در کشور 
وجود دارد و با دید بسته یا در محدوده تنگ دوستان 
و همــکاران و اقربا انجام گیــرد و رییس جمهوری 

ناچار است خود شــخصا پس از برخی بررسی های 
اولیه مثــلا در مورد وزرا، به ســنجش داوطلبان و 
ارزیابــی دیدگاه و کارنامه آنها و برنامه های شــان 
بپردازد و اینها نیازمند فرصت است. نفوذ کوچکترین 
رگه های فرصت طلبی در این رده بســیار خطرناك 
اســت.رییس جمهوری قوی کسی است که می داند 
چگونه از ظرفیت های عالی موجود در کشــور و نه 
فقــط در میان اطرافیان خود، برای خدمت جانانه به 
مردم استفاده کند؛ تصور این که رییس جمهوری در 
همه زمینه ها تخصص دارد، باطل است و مردم هم 
چنان انتظاری ندارند ولی قطعا انتخاب های داهیانه 
او را تمجید می کننــد و همین موجب جلب اعتماد 
آنها و همکاری آنها در هنگام اجرای طرح هایی که 
بویژه همراهی، یاری و شــکیبایی مردم را می طلبد، 
می شــود. نتیجه گیری درست آنگاه حاصل می شود 
که نیروی درســت در جای درست بکار گرفته شود 
و تحت تأثیر غلبه احساســات و شعارهای تبلیغاتی 
و القائــات اغیار قرار نگیــرد. از خدای متعال کمال 
توفیق را بــرای رییس محتــرم جمهوری منتخب 
و یاران او در این شــرائط حســاس و خطیر کشور 

مسألت می کنم.

حماسه آفرینی های شهید چمران همچنان 
الهام بخش آزادیخواهان است

 بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در بیانیه ای، اندیشه های راهبردی شهید چمران در حوزه نظامی و دفاعی 
را مشــعلی پرفروغ برای نیروهای مسلح عنوان کرد و افزود: حماسه آفرینی های شهید چمران همچنان الهام بخش 
آزادیخواهان و حق طلبان جهان اسلام است.به گزارش ایرنا از روابط عمومی بنیاد حفظ آزاد و نشر ارزش های دفاع 
مقدس، در این بیانیه این بنیاد که روز یکشــنبه منتشر شد، آمده است: تامل در زندگی شهید چمران، شاخص های 
شــخصیتی آن فرمانده دلاور و بسیجی به ویژه آگاهی همه جانبه نسبت به مسائل و حوادث زمانه، تدبیر، درایت و 
شجاعت در طراحی و اجرای طرح ها و راهبردهای دفاعی نظامی و نیز سلوك اخلاقی، عرفان و معنویت گرایی، ایشان 
را نسخه ای آموزنده و راهگشا برای تمامی نسل های امروز و فردای نیروهای مسلح قرار داده است.در این بیانیه آمده 
اســت: نمایان بودن وارستگی، خودسازی و روحیه توکل و توسل در رویکردها و رفتارها، از شهید مصطفی چمران، 
مجاهدی مخلص، مومن و فداکار ساخته بود تا در تمامی صحنه های نیاز انقلاب اسلامی و کشور حاضر و نقش های 
موثر و سرنوشت ســازی را به منصه ظهور برساند و در مصاف با دشمنان انقلاب و ملت ایران خاطرات الهام بخشی 
از خود به یادگار گذارد.بنیاد حفظ آثار و نشــر ارزش های دفاع مقدس، نقش شهید چمران در دوران پیش از انقلاب 
اسلامی و نیز مجاهدت های ماندگار و پرفروغ وی در همراهی با رزمندگان مقاومت اسلامی و ضدصهیونیستی در 
غرب آسیا و در کشورهای لبنان، فلسطین و مصر را ماندگار و حائز اهمیت توصیف کرد.در بخش دیگری از این بیانیه 
آمده است: حماسه آفرینی های آن شهید گرانقدر در مصاف با دشمنان اسلام و گروهك های تروریستی و ضدانقلاب 
در آغازین ماه های استقرار جمهوری اسلامی ایران در کردستان و سپس در جبهه های جنگ تحمیلی استکبار جهانی 
و دفاع مقدس هشت ساله برابر مزدوران نظام سلطه و صهیونیسم درس ها و عبرت های بزرگی فراروی علاقه مندان 
به عزت و سربلندی جمهوری اسلامی قرار داده است که با گذشت بیش از چهار دهه، همچنان الهام بخش و راهنمای 
حق طلبان و آزادیخواهان جهان اسلام است.بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در این بیانیه با تعظیم به مقام 
شامخ شهیدان انقلاب اسلامی، هشت سال دفاع مقدس و مدافعین حرم به ویژه شهید مصطفی چمران و اساتید شهید 
و پاسداشت روز ملی بسیج اساتید، آن شهید عالیقدر را الگویی فرازمانی و پاسخگو به نیازهای محافظان و مدافعان 
میهن و نیز جامعه علمی و دانشگاهی ایران قلمداد و به تاسی به تفکر و سیره گره گشای او در مواجهه با سختی ها و 

چالش های عرصه و میدان توصیه هایی صورت گرفت.

 نوبت دوم



 رهبر معظــم انقلاب اســلامی انتخابات ۲۸ 
خرداد را حماســه خواندند و گفتند: امید دشمن 
به مشکلات معشیتی، احراز صلاحیت ها و کرونا 

محقق نشد.
به گــزارش ایرنا از دفتر مقــام معظم رهبری، 
حضرت  آیت الله خامنه ای صبح امروز )دوشنبه( 
در سالروز شــهادت آیت الله بهشتی و روز قوه 
قضائیه، در دیدار رئیس و مســئولان این قوه، 
ادامه مســیر اعتمادافزا و امیدبخش دو ســال 
اخیر و اســتمرار اجرای سند تحول را در فصل 
جدید دستگاه قضا ضروری خواندند و با تجلیل 
از حماســه واقعی مردم در انتخابات ۲۸ خرداد 
گفتند: مردم در شرایط کرونایی و دشواری های 
اقتصادی و برخی مسائل دیگر، برنامه ریزی چند 
ماهه دنیای اســتکبار را بر هم زدند و به عنوان 
برندگان اصلی انتخابات، شکســت و ناکامی را 
نصیب دشــمنان ایران و عناصر وابسته به آنان 

کردند.
ایشــان در این دیدار، شهید آیت الله بهشتی را 
عالمی متفکر و نظریه پرداز، شخصیتی برجسته 
و حقیقتاً انقلابی، مؤمن، متشــرع و بسیار مؤثر 
خواندند و افزودند: شــهید بهشتی با پایه گذاری 
کار دشوار و بزرگ ایجاد دادگستری اسلامی و 
نقش آفرینی در تدوین قانون اساسی حق بزرگی 
بر گردن کشــور و ملــت دارد و این حق باید 

شناخته و ادا شود.
رهبر انقلاب با اشــاره به جنایت فجیع منافقین 
در به شــهادت رساندن آیت الله بهشتی و حدود 
۷۰ نفر از شخصیت ها گفتند: این قاتل ها صراحتاً 
به این جنایت بزرگ اعتراف کرده اند اما امروز با 
حمایت فرانسه و دیگر کشورهای مدعی حقوق 
بشر آزادانه فعالیت می کنند که انسان از وقاحت 
غربی ها در ادعاهای حقوق بشری و دادن تریبون 

و حمایت از این تروریست ها حیرت می کند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تشکر از فعالیت های 
مسئولان و همه عناصر فعال دستگاه قضایی در 
سراسر کشــور، حرکت آقای رئیسی در دوران 
تصدی را مصداق حرکت جهــادی خواندند و 
با تشــکر از آقای رییســی افزودند: این تلاش 
شــبانه روزی و پرانگیزه به فضل الهی به آثار و 

نتایج خوبی نیز منجر شده است.
ایشان، زنده شدن امید و افزایش اعتماد مردم به 
دستگاه قضا را مهم ترین اثر حرکت جهادی دو 
سال اخیر در قوه قضائیه برشمردند و افزودند: این 
امید و اعتماد سرمایه گرانقدر اجتماعی است که 

هیچ چیزی با آن برابری نمی کند.
رهبر انقلاب با اشاره به تغییر و تحول طبیعی در 
قوه قضائیه بعد از انتخاب آقای رئیسی به عنوان 
رئیس جمهــور منتخب ملت، چنــد نکته را در 

ترسیم مسیر آینده دستگاه قضا بیان کردند.
ایشــان، ادامه رویکرد تحولی در قوه قضاییه را 
بسیار مهم و کاملًا ضروری خواندند و افزودند: 
این مسیر باید با شدت و حتی پرشتاب تر ادامه 
یابد و سند خوب، متقن، عملیاتی، غیرنمایشی، 
غیرشعاری و زمان بندی شده تحول در دستگاه 

قضا، همچنان ملاک حرکت تحولی باشد.
حضرت آیــت الله خامنه ای، اطلاع و درک همه 
نیروهای قوه قضاییه از ســند تحول را ضروری 
دانستند و افزودند: دستگاه قضا در رفع خلأهای 
مقرراتی برای اجرای ســند تحول فعال شود و 
بدنه قوه را برای اجرای درست، کامل و پیگیرانه 

این سند به شکل های مختلف تشویق کند.
رهبــر انقلاب با ابراز رضایت از ورود دســتگاه 
قضا به بحث احیای حقوق عامه گفتند: این کارِ 
بسیار لازم و پر ارزش، جزو وظایف حتمی قوه 
قضائیه اســت و دایره عمل به آن باید از احیای 
واحدهــای تولیدی و رفع تصرف منابع طبیعی، 
به عرصه هایــی همچون ســلامت، آموزش، 
محیط زیســت و امر به معروف و نهی از منکر 

گسترش یابد.
ایشــان با ابراز تأســف از جاری نبودن امر به 
معروف و نهی از منکر در جامعه گفتند: کسانی 
که به طور حقیقی و نه بــرای هیاهو یا مقاصد 
دیگر به این واجب الهی عمل می کنند باید مورد 

حمایت قرار گیرند.
رهبر انقلاب، دســتگاه قضا را به رفع خلأهای 
قانونــی در بحث حقــوق عامه فــرا خواندند 
و افزودنــد: بایــد مشــخص شــود که حکم 
ضایع کنندگان حقوق عامه چیســت تا از صدور 

احکام سلیقه ای جلوگیری شود.
حضــرت آیت الله خامنه ای با ابراز خرســندی 
از مبارزه با فســاد در درون قوه قضائیه، این کار 
را دارای اولویت کامــل و جزو واجب ترین امور 
خواندند و افزودند: البته اکثریت عظیم قضات و 
کارکنان دستگاه قضا، »مؤمن، شریف، پاکدامن 
و مســئولیت پذیر« هســتند و گاهی نیز درباره 
میزان فســاد در قوه افراط و جنجال می شود اما 
باید با تعداد کمِ عناصر فاســد هم به شــدت و 

قاطعانه برخورد شود.
ایشــان، برخورد ســریع و فعال با گزارش های 
مردمی دربــاره وجود برخی عناصر فاســد در 
دســتگاه قضا را ضروری خواندند و گفتند: البته 
ممکن اســت این گزارش ها واقعیت نداشــته 

باشــد اما باید آنها را مغتنم شمرد و با پرهیز از 
برخوردهای خوشبینانه، بلافاصله بازرسی آشکار 
یا پنهان و ناشــناخته را فعال کرد و در صورت 

اثبات، با عناصر فاسد حقیقتاً برخورد کرد.
رهبر انقلاب حضور در میــان مردم را از جمله 
نقاط قوت آقای رئیسی خواندند و تأکید کردند: 
مسئولان بعدی دســتگاه قضا نیز باید این کار 
بسیار خوب و ضروری و پر برکت را ادامه دهند.

حضــرت آیت الله خامنه ای ارتباط مســئولان 
به خصوص رئیس دســتگاه قضا با گروههای 
فعال جامعه نظیر فعالان دانشــگاهی، حوزوی، 
اقتصادی، کارگری، تولیدی و بخش های مربوط 
به زنان را در چارچوب حضور مردمی برشمردند 
و گفتنــد: در ارتباط بــا گروههای فعال جامعه 
حرف های آنان را بشــنوید و سیاســت ها را به 
درســتی برای آنان تبیین کنید که گاهی دلیل 
برخی اعتراض ها بی اطلاعی از سیاســت ها و 

واقعیات است.
حضرت آیت الله خامنــه ای در جمع بندی این 
بخش از سخنانشــان ابراز امیدواری کردند قوه 
قضائیه در فصل جدید خود، همان مسیر دو سال 
اخیر را با قدرت ادامه دهد و با فعالیت های بیشتر، 

نتایج بهتری را نصیب کشور و ملت کند.
رهبر انقلاب در بخش دیگری از سخنانشــان 
به حماســه آفرینی ملت در انتخابات ۲۸ خرداد 
اشــاره کردند و با بیهوده خواندن برخی تلاشها 
در فضای مجازی و رســانه ای برای انکار کار 
بــزرگ مردم، گفتند: این انتخابات حقاً و انصافاً 
یک حماســه بود و تحلیلگرانی که چشــم به 
انتخابات ایران داشتند، فهمیدند چه اتفاق مهمی 

رقم خورد.
ایشــان فعالیت هــزاران دســتگاه تبلیغاتی از 
جمله رســانه های آمریکایی، انگلیسی و برخی 
کشورهای مرتجع و روسیاه و بکارگیری تعدادی 
از عناصر خائن ایرانی برای منصرف کردن مردم 
از حضور در انتخابات را در دنیا بی سابقه دانستند 
و افزودند: آنها به برخی بهانه ها مانند مشکلات 
معیشتی یا بعضی حوادثی که بعداً رخ داد مانند 

بحث احراز یا عدم احراز صلاحیتها نیز امید بسته 
بودند.

حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشــان کردند: 
البته بنده ممکن است با بعضی از نظرات شورای 
محترم نگهبان مثلًا در باره یکی دو مورد یا کمتر 
و بیشتر موافق نباشم اما اعضاء محترم این شورا 
را افراد متشرع، پرهیزگار و مقید به وظیفه دینی 
می دانم که بر طبق قانون و وظیفه دینی عمل 

می کنند.
ایشان افزودند: امید بیگانگان این بود که بر اثر 
این بهانه ها مشارکت در انتخابات به ۲۰ تا ۲۵ 

درصد برسد که این امید محقق نشد.
رهبر انقلاب، مســئله کرونــا و تأثیر حدود ۱۰ 
درصدی آن بر مشــارکت بر اساس محاسبات 
کارشناســان را نیز یادآور شــدند و افزودند: با 
وجود همه این مسائل، مردم با صفوف پر شور 
و اظهارات پر انگیزه خود از ســاعات اول صبح، 
حماسه عظیم و واقعی آفریدند و مشت محکمی 
بر سینه تحریم کنندگان و مخالفان و معارضان 

انتخابات زدند.
ایشان در تبیین برندگان و بازندگان انتخابات ۲۸ 
خرداد گفتند: برنده انتخابات، ملت ایران و همه 
کسانی هســتند که به شور و هیجان انتخابات 
کمک کردند بنابرایــن نامزدهایی هم که رأی 
نیاوردند جزو برندگان هستند و در مقابل، بازنده 
انتخابات کسانی هســتند که همه تلاش خود 
را کردند که مــردم را از صندوق رأی دور کنند 
اما مــردم با حضور خود، آنهــا را طرد و امید و 

طمع شان به نتیجه انتخابات را ناکام کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای به برخی تحلیل های 
غلط درباره آراء باطله نیز اشــاره کردند و گفتند: 
این آراء، ابداً به معنای جدایی آنها از نظام نیست، 
بلکه بر عکس است، زیرا کسی که پای صندوق 
رأی آمده و فرد مقبول خود را در لیست نامزدها 
ندیده ولی اسم شخص مورد نظرش را نوشته یا 
رأی ســفید داده، در واقع علاقه مندی خود را به 

صندوق رأی و نظام نشان داده است.
ایشان برخی حوادث در جریان انتخابات را مایه 
تجربه و عبرت دانســتند و گفتند: در مناظره ها 
تنوع سلایق مشاهده شــد، در عین حال همه 
نامزدهای محترم بر خلاف القاء دشمن در این 
مســئله هم نظر بودند که مشکلات اقتصادی 
کشــور راه حل دارد و بن بستی وجود ندارد البته 
یکی می گفت راه حل من درست است و دیگری 

می گفت راه حل من.
رهبر انقــلاب افزودنــد: در مناظره ها، بعضی 
کاندیداها از مواضع انقلاب دفاع کردند و با ادب 
و رعایتهای لازم شرعی سخن گفتند ولی برخی، 

بداخلاقی هایی کردند که مایه تأسف است.
ایشان با یادآوری رقابتهای انتخاباتی در آمریکا 
و فحاشــی نامزدهــا علیه یکدیگــر، افزودند: 
آمریکایی ها سرمشق های خوبی نیستند بنابراین 
در مســائل سیاسی باید با رعایت ادب و جهات 
اخلاقی و شرعی و بدون اهانت و تهمت، سخن 
گفت نه اینکه از شــیوه های فحاشی و اهانت 

آمریکایی ها و ترامپ استفاده کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به سخنان 
یک مقام آمریکایی درباره انتخابات کشورمان، 
گفتند: انتخابات آمریکا در چشم همه دنیا مفتضح 
شد حالا همان مفتضحین بعد از چند ماه زبان 
درآورده و از انتخابات ایــران ایراد می گیرند در 
حالی که آنها با آن افتضاح، دیگر نباید یک کلمه 

راجع به انتخابات حرف بزنند.
رهبر انقلاب با تقدیر از برخورد خوب مسئولان و 
دیگر نامزدهای انتخابات با رئیس جمهور منتخب 
گفتند: بعــد از انتخابات و پیروزی نامزد مقبول 
مردم با رأی خوب و درصد بالای آراء، مسئولان 
تراز اول و ســایر نامزدها بســیار خوب برخورد 
کردند و با دیدار با رییس جمهور منتخب، تبادل 
نظر و پیام تبریک، طمأنینه و آرامش روحی لازم 

در کشور را نشان دادند.
ایشان با مقایسه این رفتار متین با درگیری های 
پس از انتخابات آمریکا، خداوند را به دلیل وجود 
این نعمت در کشور شکر گذاشتند و افزایش این 

جهت گیریها را خواستار شدند.
حضرت آیت الله خامنه ای در پایان ابراز امیدواری 
کردند نتیجه انتخابات بر مردم و رئیس جمهور 
منتخب مبارک باشد و مسئولان بتوانند وظایفی 

را که برعهده دارند به خوبی انجام دهند.
پیــش از ســخنان رهبــر انقلاب اســلامی، 
حجت الاسلام والمسلمین رئیسی در چهار محورِ 
»اجرای سند تحول در قوه قضائیه«، »مبارزه با 
فساد«، »احیاء حقوق عامه« و »مردمی شدن« 
قوه قضائیه، به بیان گزارش یکساله از عملکرد 

خود و همکارانش پرداخت.
رئیس قوه قضائیه ابلاغ و آغاز اجرای سند تحول 
قضایی را از جمله مطالبات محقق شــده رهبر 
انقلاب برشمرد که موجب تسهیل کار قضات، 
تسریع دادرســی ها و کاهش ۲۰ روز از متوسط 
زمان رسیدگی به پرونده ها در این دستگاه شده 

است.
حجت الاسلام والمسلمین رئیسی، مبارزه با فساد 
را گفتمانی ملی برشــمرد و با اشاره به کاهش 
آمار تخلفــات درون قوه قضائیه، به بازگرداندن 
بیش از ۹۰ هزار میلیارد تومان به خزانه کشــور 
و قطعی شدن احکام مجرمان پرونده های کلان 

اقتصادی اشاره کرد.
آقای رئیسی با اشاره به نظام یافته شدن حقوق 
مالکیــت و رفع تصــرف از هــزاران هکتار از 
اراضی ملی در سال گذشــته، توجه به مسائل 
محیط زیستی و اجرای طرح کاداستر را از دیگر 
اقدامات این دستگاه در جهت احیای حقوق عامه 
برشمرد.رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه پشتوانه 
مردمی این دستگاه به واسطه تقویت ارتباطات 
مردمی بیش از گذشــته شده است، از رسیدگی 
ویژه به پرونده های کثیرالشــاکی و مؤسسات 
مالی و اعتباری و همچنین صدور بخشنامه هایی 
در جهت حمایت از تولیدکنندگان و ممانعت از 
تصمیمات خلق الساعه بانک ها در این حوزه خبر 

داد.

  

در دیدار رئیس و مسئولان قوه قضائیه

رهبر انقلاب: مردم در انتخابات، برنامه ریزی دنیای استکبار را بر هم زدند

اخبار

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: نخستین کار مجلس 
در مسیر تنقیح قوانین، ممانعت از تولید قوانین بیشتر است 
و اصلاح قوانین در حوزه اقتصادی ضرورت امروز مجلس 

است.
به گزارش خبرگزاری مهــر، محمدباقر قالیباف امروز در 
جلسه شــورای هماهنگی مجلس شــورای اسلامی که 
با حضور رؤســای کمیســیون ها برگزار شد، گفت: رهبر 
انقلاب بارها در ملاقات های ویدئویی، کنفرانسی و جلسات 
حضوری تأکید بر تنقیح قوانین در مجلس یازدهم داشته اند 
و غیر از این نیز به طور مرتب بر این موضوع تأکید کردند. 
پس در اهمیت آن هیچ بحثی نیســت و آنچه مهم است، 
در روش کار خلاصه می شود.وی با بیان اینکه باید به چند 

نکته در رابطه با تنقیح قوانین توجه کرد، افزود: نکته اول 
اینکه تنقیح قوانین یک پروژه است که صاحب و مسئول 
دارد و توســط آن ها نیز دنبال می شود. نکته دوم به مهم 
بودن روش انجام کار مربوط می شــود چراکه این کار به 
دلیل حجم گسترده و پراکندگی با ذهن فردی یا افراد به 
جایی نخواهد رسید از این رو برای رسیدن به قانون جامع 
باید باید گام های بلندی برداریم.رئیس مجلس شــورای 
اسلامی ادامه داد: اگر صرفاً افراد بخواهند کار تنقیح قوانین 
را انجام دهند، چند ۱۰ ســال به طول خواهد انجامید اما 
اگر از ظرفیت هایی مانند هوش مصنوعی استفاده شود، به 
سرعت به سمت تنقیح قوانین حرکت خواهیم کرد. البته 
می توان از ظرفیت روش های قدیمی نیز به کفایت بهره 

برد.قالیباف با بیان اینکه جنس کار تنقیح قوانین به صورتی 
اســت که باید آن را به شکل موازی انجام داد نه خطی، 
افزود: در این مســیر باید از ظرفیت های هوش مصنوعی 
نهایت استفاده را کرد، البته مسئولیت صد درصد این کار با 
مجلس است و از آنجا که وظیفه ذاتی ما محسوب می شود، 

هیچ کس نمی تواند مانع آن شود.
وی با بیان اینکه نخســتین کار مجلس در این مســیر 
ممانعت از تولید قوانین بیشتر اســت، گفت: از ادامه این 
چرخه باطل باید ممانعت شود. در این مسیر، معاونت قوانین 
مجلس باید لوایح و طرح ها را بررسی و ارزیابی کند و بگوید 
که به عنوان مثال در فلان موضوع قانون مشابه داریم و لذا 

ایجاد یک قانون دیگر مانند آن ضرورتی ندارد.

قالیباف:اصلاح قوانین اقتصادی ضروری است
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخبارسیاست

هنوز درباره توقف یا تمدید 
توافق با آژانس تصمیمی 

گرفته نشده است
ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: در مســاله 
توافق ســه ماهه با آژانس اتمی و چگونگی توقف 
یــا ادامــه آن و همچنین پاک کــردن اطلاعات 

دوربین ها، هنوز تصمیم جدی اتخاذ نشده است.
بــه گــزارش خبرنگار مهــر، ســعید خطیب زاده 
سخنگوی وزارت امور خارجه صبح امروز )دوشنبه( 
در نشســت خبری در پاسخ به سوالی در خصوص 
مذاکرات وین و مســاله تمدیــد تفاهم با آژانس، 
اظهار کــرد: تعهدات و وظایف دولــت در قانون 
مجلس کاملًا روشــن است. در مســاله توافق ۳ 
ماهه بــا آژانس اتمی و چگونگــی عدم ادامه آن 
هنوز تصمیم جدی اتخاذ نشده است. همچنین در 
خصوص پاک کردن اطلاعات دوربین های نظارتی 

نیز تصمیمی گرفته نشده است.
وی گفت: گفتگوهای وین به جایی رســیده است 
که همه طرف ها باید تصمیمــات خود را بگیرند. 
ایــران تصمیم خود را گرفته اســت و ما منتظریم 
متحده  ایــالات  بخصــوص  مقابل  طرف هــای 

تصمیمات خودشان را بگیرند.
 ســخنگوی وزارت امــور خارجــه در واکنش به 
مســدود شدن چند ســایت خبری ایرانی از طرف 
آمریکایی هــا، گفت: آنچه کــه در خصوص این 
اســتیصال،  نشــان دهنده  افتاد،  اتفاق  تارنماهــا 
گردن کشــانه ی ایالات متحده در برابر صداهای 

مستقل مانند ایران است.
خطیــب زاده افزود: این مســئله نشــان دهنده 
اســتانداردهای دوگانه و دروغ بودن ادعای آنها در 

خصوص آزادی بیان است.
وی با بیان اینکه ایالات متحده یک اعتیاد عجیب 
و عمیق به تحریم پیدا کرده اســت و این موضوع 
جدیدی نیســت، اظهار داشت: همه نیز این را می 

دانند که ترک عادت موجب مرض است.
ســخنگوی وزارت امور خارجه افزود: ما به ایالات 
متحــده توصیــه می کنیم به جــای این حرکات 
احساسی، تدبیری بیندیشــد برای آنکه به رعایت 
آزادی بیــان و صدای حق، ملتزم باشــد و اجازه 
بدهد گفتگوها در فضای بین المللی در یک بســتر 

بی طرفانه صورت بگیرد.
خطیب زاده در واکنش به انتشــار خبر کشف گور 
دســته جمعی در کانادا، گفت: هر وقت این اخبار 
را می شــنوم، فکر می کنم که کانادا مثل ســارق 
حرفه ای بر سر کوچه ایستاده است و فریاد می زند، 

»آی دزد آی دزد!«
وی افزود: کشــوری که سال ها با سابقه ای ننگین 
خودش در خصوص حقــوق بومیان با دروغ های 
شــاخدار و نمایش های فریبکارانه، سعی می کند 
خود را مدافع حقوق بشــر نشان بدهد. در صورتی 
که در گذشــته خودش چنین تاریخی وجود دارد. 
غافــل از اینکه حــق و حقیقت هیــچ گاه پنهان 
نمی ماند.ســخنگوی وزارت امــور خارجــه تاکید 
کرد: دولت کانادا ســعی دارد مسئولیت این اقدام 
را به گردن کلیســا بیاندازد.  خطیــب زاده گفت: 
گزارش های بسیار تلخ از کودکان بومی که در این 
مدارس اســکان داده شده اند وجود دارد که با هیچ 
اســتانداردی نمی خواند و از هــر منظری که نگاه 
کنیم یک نسل زدایی شرم آور در این کشور اتفاق 
افتاده اســت.وی تاکید کرد: ایران و کشــورهای 
دیگر نیز خواســتار تحقیقات بین المللی با مدیریت 
ســازمان ملل متحد هستند.ســخنگوی دستگاه 
دیپلماســی در خصوص تحولات اخیر افغانستان، 
گفت: جمهوری اســلامی ایران در ســطوح عالی 
سیاسی-امنیتی موضوع افغانستان را با جدیت و با 
نگرانــی پیگیری می کند.خطیب زاده با بیان اینکه 
با همه طرف های افغانی در حال گفتگو هســتیم، 
افزود: فکــر می کنیم حفظ وحــدت ملی، رعایت 
حقوق اقلیت ها و دستاوردهایی که ملت افغانستان 
طی دو دهه گذشته به سختی به دست آورده است 
و همچنین گفتگوهای اصیل بین الافغانی تنها راه 
حلی است که برای افغانستان وجود دارد.وی گفت: 
همواره گفته ایم که آماده تسهیل گفتگوها هستیم. 
سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه طالبان 
همه افغانســتان نیســت، تاکید کرد: بلکه بخشی 
از افغانســتان و بخشــی از راه حل آتی افغانستان 
اســت. آن چه مهم اســت دولت فراگیر با شمول 
همه گروه های اصیل افغانستانی و رسیدن به یک 

راه حل مسالمت آمیز و پایدار در افغانستان است.

تحلیل گزارش اخیر بانک مرکزی درباره افزایش ۳۰ درصدی معاملات مسکن

پیش بینی تازه از قیمت مسکن در ماه های آینده
کارشناسان اقتصاد مسکن معتقدند در ماه های آینده بازار 
مســکن از یک ثبات و آرامش نســبی به لحاظ قیمتی 

برخوردار شود و افزایش قیمت ها کمتر از تورم باشد.
مریم فکری: بازار مسکن تکان خورد؛ این را می شود در 
اعداد و ارقام تازه بانک مرکزی مشــاهده کرد. بر همین 
اســاس، قیمت مسکن بعد از ۲ ماه مجددا صعودی و در 
خردادماه میزان معاملات آن یک ماهه ۳۰ درصد بیشتر 
شده است. این در حالی است که بنا به تحلیل کارشناسان، 
در این ماه بازدهی بورس و طلا تنها یک درصد بوده، ولی 

قیمت مسکن ۳ درصد گران شده است.
بنا به گزارش بانک مرکزی، در خردادماه امســال تعداد 
معاملات آپارتمان های مســکونی شــهر تهران به ۵.۱ 
هزار واحد مسکونی رســید که نسبت به ماه قبل ۲۹.۶ 
درصد افزایش یافته؛ اگرچه این تعداد معاملات نسبت به 

خردادماه پارسال ۵۲.۷ درصد کاهش داشته است.
البته کاهش معاملات در طول یک ســال گذشته به نظر 
می رســد به دلیل رشــد ۵۶.۶ درصدی قیمت در طول 
یک ســال بوده اســت؛ به طوری که متوسط قیمت هر 

مترمربع مســکن از ۱۸.۹ میلیون تومان در خردادماه ۹۹ 
به ۲۹.۶ میلیون تومان در خردادماه افزایش یافته است.

طبق آمارهای بانک مرکزی، قیمت مسکن در ماه خرداد 
نسبت به اردیبهشت نیز رشد ۳ درصدی را تجربه کرده 
است؛ این در شرایطی است که رییس اتحادیه مشاوران 
امــلاک این عدد را رد می کند و می گوید: فضای بازاری 
که ما شاهد هستیم، نشان می دهد که قیمت ها افزایشی 

نبوده و بلکه کاهشی بوده است.
مصطفی قلی خســروی در گفت وگو با خبرآنلاین تاکید 
می کند: بازار مســکن در حال حاضر وضعیت ریزشی را 
دنبال می کند و امیدوارم فضا به سمتی برود که قیمت ها 

کاهش یابد.
بازار مسکن احیا شد؟

گزارش ها نشــان می دهد که در دو ماه اول ســال و در 
اکثر ماه های سال گذشته حجم معاملات مسکن زیر ۵ 
هزار واحد در ماه بود. به این ترتیب، با افزایش ۳۰ درصدی 
حجم معاملات مسکن در خردادماه، تعداد معاملات ثبت 
شــده در این ماه به ۵ هزار و ۱۰۰ فقره رســیده که این 

تعداد، معادل کف رکودی همیشگی بازار مسکن است و 
تحلیل ها حاکی از آن است که بازار مسکن از وضعیت زیر 
صفر خارج شده و به نزدیکی وضعیت صفر رسیده است.

بر همین اســاس، این سوال مطرح است که آیا افزایش 
۳۰ درصدی معاملات مســکن، می تواند نشــان دهنده 
احیای بازار مســکن و خــروج از رکود باشــد؟ مهدی 
ســلطان محمدی، کارشــناس اقتصاد مســکن در این 
خصوص می گوید: گزارش های ماهانه بخش مســکن 
چندان قابل اتکا نیســتند. به طــور معمول برای این که 
تصویر بهتری از بازار مســکن داشته باشیم، باید بازار را 
در بازه ۳ ماهه بررسی کنیم، زیرا در مقاطع ماهانه بنا به 
دلایلی ممکن است نویزهایی در قیمت ها ظاهر شود؛ به 
خصوص وقتی درباره ماه های اول سال صحبت می کنیم.

وی توضیــح می دهد: ماه های فروردین و اردیبهشــت 
امسال تقریبا بازار در حالت نیمه تعطیل قرار داشت؛ چه 
به لحاظ فصلی و بهــار حجم معاملات پایین بود و چه 
به لحاظ ابهام سیاســی و اقتصادی که به دلیل برجام و 
انتخابات ریاســت جمهوری وجود داشت و چه به دلیل 

کرونا که تعاملات بازار مســکن کاهــش یافت؛ چراکه 
بسیاری از بنگاه ها تعطیل بودند.

این کارشــناس اقتصاد مســکن متذکر می شود: بر این 
اساس، نه آمار فروردین و اردیبهشت که حکایت از کاهش 
قیمت مسکن می کرد، قابل اتکا بودند و نه آمار خرداد که 
حکایت از افزایش معاملات و قیمت ها دارد. بنابراین آنچه 
که ما در آمارهای خردادماه شــاهد هستیم، شاید جبران 

خطاهای آمارهای فروردین و اردیبهشت باشد.
ثبات نسبی در بازار

سلطان محمدی عنوان می کند: اگر بخواهیم مجموع سه 
ماه گذشته بازار مسکن را بررسی کنیم، بازار فعلا در یک 
ثبات نسبی به سر می برد و حجم معاملات نیز در مقایسه 

با سال های قبل بسیار پایین است.
وی درباره رکود بازار مســکن می گویــد: فعلا ما هیچ 
قضاوتی در این خصوص براساس داده های بانک مرکزی 
نمی توانیم کنیم؛ مگر حدس های دیگری بزنیم. ولی نه 
حجم معاملات و قیمت ها و نه حجم ساخت وساز تغییر 
قابل ملاحظه ای داشــته اســت، بنابراین از هر منظری 

بخواهیم نگاه کنیــم، فعلا قضاوتی درباره رکود یا رونق 
براساس این داده ها نمی توانیم داشته باشیم.

پیش بینی بازار مسکن
این کارشناس اقتصاد مسکن درباره فضای بازار مسکن 
در ماه های آینده تصریح می کند: پیش بینی در مســایل 
اجتماعی و انســانی بــا پیش بینی در مســایل طبیعی 
تقریبا متفاوت اســت، زیرا متغیری تحت عنوان انسان و 

سیاست گذاری های آن وارد داستان می شود.
ســلطان محمدی توضیح می دهد: این کــه چه اتفاقی 
می افتــد، به این بســتگی دارد که چــه تصمیماتی در 
مورد اقتصاد در ماه های آتی خواهیم گرفت. متاســفانه 
سیاســت های اقتصادی کاملا مبهم است، یعنی هنوز 
نمی دانیــم دولت جدیــد چه سیاســت هایی را به طور 
مشخص اتخاذ خواهد کرد؛ البته اهدافی اعلام شده، ولی 
برنامه ها و سیاست هایی که اقتصاد را به سمت رونق ببرد، 

به طور روشن اعلام نشده است.
وی با بیان این که باید صبر کنیم و ببینیم سیاست ها به 
چه ســمتی خواهد رفت، می گوید: اگر همین روند فعلی 

بخواهد تداوم داشــته باشــد که تورم بــالای ۴۰ تا ۵۰ 
درصدی باشد، اســتقراض از بانک مرکزی تداوم داشته 
باشد و گشایشی در برجام حاصل نشود، به طور طبیعی با 
تورم نسبتا بالایی روبه رو خواهیم بود و خواه ناخواه بخش 

مسکن از این تورم متاثر خواهد شد.
این کارشناس اقتصاد مسکن می افزاید: اگر تصمیم بگیریم 
با یک سیاست گذاری جدیدی وارد شویم و کسری بودجه 
را کاهش دهیم و سیاست انقباضی در مصارف در پیش 
بگیریم و منابع درآمدی بیشتری از طریق برجام به دست 
آید، می توانیم امیدوار باشیم که فشارهای تورمی کاهش 

یابد و بخش مسکن نیز آرامش بیشتری خواهد داشت.
سلطان محمدی متذکر می شود: در کل اما در فضای بازار 
مسکن نه انتظار افزایش قیمت شدید مسکن مانند آنچه 
که در دو سه سال گذشته شاهد بودیم، اتفاق خواهد افتاد 
و نه ریزش قیمت ها و ســقوط که واقع بینانه نیست. ما 
پیش بینی می کنیم که بازار از یک ثبات و آرامش نسبی به 
لحاظ قیمتی برخوردار شود و افزایشی را بازار تجربه کند؛ 

اما به احتمال زیاد کمتر از تورم خواهد بود.

اخبار

برجام؛ تصمیم  سخت بایدن 
برای عبور از میراث ترامپ

پس از شش دوره مذاکرات برجامی در وین طرف های 
برجام باید با اتخاذ تصمیم سیاسی از فرسایشی شدن 
ایــن مذاکرات جلوگیری کنند. دولــت بایدن با وجود 
دشواری در تصمیم گیری سیاسی به هر حال باید اراده 
سیاســی بیشتری به کار گیرد تا میراث شوم ترامپ را 

پشت سر بگذارد.
به گــزارش خبرنگار ایرنا، ششــمین دور از مذاکرات 
وین روز یکشــنبه ۳۰ خرداد پایان یافت. دیپلمات ها 
به کشورهای خود بازگشــتند تا نتیجه رایزنی ها را به 
مقامات عالی رتبه کشورهای متبوع خود اعلام کنند. 
در آخرین روز از دور ششــم گفت وگوها سید عباس 
عراقچی، مذاکره کننده ارشــد کشــورمان گفت که 
موضوعات مهــم باقیمانده نیازمند تصمیم گیری های 
جدی در پایتخت هاست. به نظر می رسد که مذاکرات 
وین به مرحله ای رسیده که طرفین باید تصمیم های 

دشوار سیاسی بگیرند.
عراقچی پس از نشســت روز یکشــنبه ۶ تیر پس از 
دیــدار با اعضای کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس شــورای اسلامی گفت: تاکنون ۶ دور 
مذاکرات با ۴+۱ انجام گرفته است و تقریبا به مراحل 
پایانی نزدیک شدیم، یک سری مسائل باقی مانده که 
مذاکره درباره آنها به اندازه کافی صورت گرفته است و 

زمان تصمیم گیری کشورها فرا رسیده است.
مذاکره کننده ارشــد کشورمان با بیان اینکه جمهوری 
اســلامی ایران قبلا تصمیمات ســخت خود را گرفته 
اســت، گفت: زمانی که ایالات متحده آمریکا از برجام 
خارج شد،  ایران تصمیم گرفت در برجام بماند، تصمیم 
بزرگ و ســخت ایران بود که منجر به حفظ برجام تا 
الان شده است. در حال حاضر نوبت طرف های مقابل 
اســت و با توجه بــه مذاکراتی که داشــتیم، تصمیم 
بگیرند و در مورد احیای مجــدد برجام به جمع بندی 
برسند تا توافق حاصل شود. زمان تصمیم گیری برای 
همه طرف های برجام اســت و کشورهای مقابل باید 

تصمیمات سخت خود را بگیرند.
در واقع تاکید عراقچی نسبت به اتخاذ تصمیم سیاسی 
از ســوی طرف های برجام در راســتای جلوگیری از 
فرسایشی شــدن این مذاکرات است که پیش از این 

بارها توسط مقامات ایران مطرح شده است.
عصر چهارشــنبه ۲۵ فروردین ماه رهبر معظم انقلاب 
رهنمودهایــی پیرامون مذاکرات ویــن مطرح کردند. 
ایشــان با بیان اینکه سیاســت کشــور معلوم است، 
فرمودند: »سیاست کشور را در مورد برجام و تحریم ها 
اعلام کرده ایم و به مســئولین هم از نزدیک و هم با 
نوشته و هم در جلسات و هم در صحبت عمومی گفته 
ایم و سیاســت کشور معلوم است. تشخیص مسئولین 
این اســت که مذاکره کنیم تا این سیاســت را اعمال 
کنیــم. ما بحثی در این زمینه نداریم ولی باید مراقبت 
شود که مذاکره فرسایشــی نباشد و طوری نباشد که 
طرف ها مذاکره را کش دهند چون این برای کشــور 

ضرر دارد.«
عراقچــی نیــز روز ۲۶ فروردین در نشســت وین با 
یادآوری موضع رهبر انقلاب اســلامی گفت که ایران 
به دنبــال مذاکرات فرسایشــی و زمان بر که هدفش 

مذاکره برای مذاکره باشد نیست.
برخی تحلیلگران معتقدند که فرسایشــی شدن روند 
مذاکرات وین، مطالبه و از سیاســت های آمریکا است. 
در حالی که جمهوری اســلامی یک خواسته منطقی 
و روشــن دارد که لغو تمامــی تحریم های یک جانبه 
وغیرقانونی دولت آمریکا اســت.اکنون توپ در زمین 
غرب است و مهمترین تصمیمات سیاسی باید توسط 
دولت جــو بایدن، رئیس جمهور آمریکا اتخاذ شــود. 
بخش زیادی از دشــواری های تصمیم گیری توسط 
بایدن بــه مخالفت های جمهــوری خواهان تندرو و 
رژیم صهیونیســتی مرتبط است.واقعیت این است که 
با وجود شکست سیاست فشار حداکثری دونالد ترامپ 
رئیس جمهور پیشین آمریکا، جمهوری خواهان تندرو 
می گویند تحریم های ترامپ علیه ایران اهرمی بزرگ 
اســت و دولت بایدن نباید ایــن اهرم ها را فقط برای 
بازگشت به توافق هســته ای ۲۰۱۵ موسوم به برجام 
از دســت بدهد. در روز های اخیر دونالد ترامپ رئیس 
جمهوری ســابق آمریکا هفت ماه بعد از شکســت در 
انتخابات ریاســت جمهــوری ۲۰۲۰ آمریکا به کارزار 
تبلیغاتی و سیاسی بازگشت و کارنامه پنج ماهه دولت 
بایــدن را فاجعه کامل خوانــد و به تلاش های دولت 

دموکرات بایدن برای بازگشت به برجام انتقاد کرد.



اخبار

۳

وزیر بهداشت ضمن تاکید بر اهمیت ارایه 
خدمات بهداشتی به عشایر و کوچ نشینان، 
شــرایط دشــوار تامین دارو، واکســن و 
تجهیزات در شرایط تحریم را تشریح کرد.

به گزارش ایســنا، دکتر ســعید نمکی در 
آییــن توزیع کاروان های خانه بهداشــت 
عشایری، ضمن تشکر از همه کسانیکه در 
برپایی این اقدام کمک کردند، گفت: کوچ، 
کوچ نشین و کوچ نشــینی فقط یک حرفه 
نیســت. فقط یک راه امرار معاش نیست. 
من همیشــه می گویم که کوچ و هجرت، 
مبدا تاریخ ما در اســلام اســت. در دین 
حضرت مســیح تولد حضرت عیسی، مبدا 
اســت، اما در اسلام کوچ و هجرت پیامبر 
از مکه به مدینه مبدا تاریخ شد. هجرت و 
کوچ یــک فرهنگ اصیل و ناب با قدمتی 
هزار ســاله است که اگر آن را حذف کنید، 
تکه های مهمــی از پازل مملکت را حذف 
کرده اید. کــوچ و هجرت نه فقط جزئی از 
فرهنگ ایران اسلامی است، بلکه جزئی از 

فرهنگ بشریت است.
افزود: کوچ نشین خلق وخوی متفاوت  وی 
از ســایر آدم ها دارد،  اگر دنبال صداقت و 
پاکیزگی آینــه وار می گردید، باید از ایل و 
کوچ جست وجو کنید. این صفای ملکوتی 
خانه کوچ نشینی است. مدت ها بود که فکر 
می کردیم که ما بــرای نظام ارائه خدمت 
طراحــی عالمانه ای داشــتیم به خصوص 
ســال های بعد از انقلاب توانســتیم و با 
توسعه نظام بهداشتی و درمانی کشور که 
امــروز با افتخار بایــد بگویم که ۱۷ هزار 
و ۵۰۰ خانــه بهداشــت در دورترین نقاط 
و روســتاهای این کشــور داریم و نداریم 
جمعیت روستانشــینی که بهــورز و خانه 

بهداشت نداشته باشد.
نمکی ادامه داد: یکی از دســتاوردهای ما 
بعد از انقلاب، همین سیســتم بود که در 
کاهــش مرگ و میر کــودکان و زنان به 
عنوان گروه آسیب پذیر و امروز در مدیریت 
کووید۱۹ این مراکز بهداشــت و درمانی و 
خانه های بهداشــت بزرگترین دروازه بانان 
گرفتاری ما در این ســیل عظیم بیماری 
بودند که اگر نبودنــد هرگز با تخت های 
موجود پاسخگوی این هجمه ویرانگر این 

ویروس نبودیم.
وی گفــت: آنچــه که ذهن مــرا همواره 
مشــغول می کرد، دو جا بود؛ یکی حاشیه 

شــهرها بود کــه برایش بــه پایگاه های 
بهداشتی فکر کردیم و دوم جمعیت نازنین 
کوچ نشینی که دائما در سفرند و تنها امید 
آنها امکاناتی اســت که در مسیر ییلاق و 
قشــلاق می گذاریم. حال اگر زن بارداری 
در ایــل دچار عوارض بــارداری و زایمان 
ناگهانی شــد، زن بارداری کــه به جای 
اســتراحت کردن، با طفلی در شــکم نان 
می پخت، بز دوشــید، کره درست کرد، آیا 
باید به دلیل نبود امکانات فوری جسدش 
را در پــای ســیاه چادرش دفــن کنند یا 
جنینی را که ۹ ماه در شــکم نگه داشته، 
دفن کنند؟. آیا پیرمرد و پیرزنی که عمری 
در ایل بوده اند، به دلیل فشــار خون بالا و 
عوارض ناشی از آن که به صورت مستمر 
کنترل نشده،  باید دچار سکته مغزی شود 
و سوار بر چهارپا کیلومترها ببرند تا به یک 
مرکز آی سی یو برسانند؛ در حالی که اگر 
فشــار خونش کنترل می شد، دچار سکته 

قلبی یا مغزی نمی شد.
نمکی ادامه داد: ابتکار خانه های بهداشت 
عشــایری به نظر من یکــی از زیباترین 
نگاه های عدالت گســتر در نظام سلامت 
بود. خانه های بهداشــتی کــه ما با هزینه 
۱۰ تــا از آن هــا یک تخت بیمارســتانی 
توســعه  منکر  مــن  البتــه  می ســازیم. 
تخت های بیمارســتانی نیستم و امسال به 
لطف خداوند برای اولین ســال تاریخ این 
سرزمین داریم ۱۴ هزار تخت بیمارستانی 
تحویل می دهیم، سال گذشته ۲۰۰۰ تخت 

آی ســی  یو اضافه کردیم که در تاریخ این 
مملکت بی سابقه و کم سابقه بود. ما داریم 
تخت های آی ســی یومان را به دو برابر 
می رســانیم و به هیمن دلیل بود که ما در 
ســخت ترین روزهای کرونا نه بیمار مبتلا 
به کووید و نه بیمار غیر کووید نیازمند آی 
سی یو بیمار سرگردان نداشتیم که اگر بود 
آنهایی که بــر کوچکترین نقصان های ما 
انگشت گذاشــته و بزرگ می کنند و افکار 
عمومی را پریشــان می کنند، دو سه روز 
به دلیــل هجمه ناگهانی ســازمان نیافته 
واکسیناســیون جدید در نوبت دوم دیدید 
که در فضای مجــازی چه کردند. البته ما 
همواره از مــردم خودمان عذرخواهیم که 
علی رغم همه خدمت ها، کاستی داشته ایم. 
با این حال اگر بیمار غیرکرونایی که ضربه 
مغزی شــده بود، پشــت در بیمارستانی 
می ماند،  آبرویی برای جمهوری اســلامی 
نمی ماند و دیدید که این اتفاق با لطف خدا 
نیفتاد.نمکی اظهار کــرد: اما بنده معتقدم 
که یک خانه بهداشــت عشایری که کمتر 
از یک دهم یک تخت بیمارســتانی هزینه 
می برد،  به شــدت می تواند نیازمندی ما را 
به تخت های بیمارســتانی کاهش دهد. ما 
هر چه توســعه زیرســاخت های مویرگی 
در کشور داشته باشــیم، نیازمندی مان به 
خدمــات تخصصی گران قیمــت پیچیده 
را کــم می کند. ابتــکار خوبی که به خرج 
داده شــد، انتخاب بهورزی از جنس ایل 
بــود. تا زبان گفتمان مشــترک و درک و 

شرایط زیست مشــترک بوده و در نتیجه 
با هم فهمــی و درک متقابــل با مردمی 
که قرار اســت به آنها خدمت ارائه دهند، 
یعنی خدمت دهنده از جنس خدمت گیرنده 
انتخاب شد. این حرکت باعث می شود که 
در مراقبت از کودکان، واکسیناســیون به 
موقع، مراقبت از زنان بــاردار، مراقبت از 
جمعیت سالمند ایل و... موفق بود. نمی شود 
که پیرمرد و پیرزن ایلیاتی را در روستا نگه 
داشت. زیرا نفسش وابسته به نسیم بیابانی 
است که از آن انرژی می گیرد و نمی توان 
مسائل و مشــکلات ناشی از فشارو و قند 
و... را ندیــد. ما نیازمند آموزش مداوم ایل 
هســتیم، بهورزی که با ایل می رود  شیوه 
زندگی درســت،  تغذیه مناسب، روش های 
پیشگیری از بیماری های غیرواگیر و واگیر 

را هم خواهد آموخت.
نمکی گفــت: کار بزرگی انجام شــد. ما 
حدود  ۴۰۰ خانه بهداشــت عشایری را از 
پارسال تا امسال داریم راه اندازی می کنیم 
و ان شاءالله این را به ۶۰۰ تا می رسانیم و 
این ۶۰۰ تا را هم تجهیز می کنیم و آماده 
خدمت خواهد بود. حرکت مبارکی اســت. 
دو - سه روز گذشته هر روز افتتاح داشتیم، 
پروژه هایی مانند تزریق واکســن ملی که 
هیچوقــت مــا را بــاور نمی کردند و فکر 
می کردند که همواره ما دســت هایمان به 
سمت بیرون دراز است. من به عنوان وزیر 
و سرباز کوچک این نظام، خیلی به بیرون 
از این مرزها برای دریافت واکسن خواهش 

و تمنا کردم و گاهی اوقات التماس کردم 
که زودتر واکســن را از آنهایی که واکسن 
را در اختیار دارند، دریافت کرده و به مردم 
تزریق کنند. گرچــه برخی باز هم دمیدند 
در اینکــه ما تاخیر کردیم و خوشــبختانه 
سفیر ما در روسیه روز پیش اعلام کرد که 
فلانی روزی هشت تا ۱۰ بار به من زنگ 
می زد که واکسن چه شــد. در عین حال 
آمریکایی هــا که می گفتند مــا در تحریم 
دارو، واکسن و تجهیزات پزشکی نداریم، 
تشت رسوایی شان از بام افتاد و آقای بایدن 
برای اولین بار گفت که اجازه می دهیم که 
به ایــران دارو و تجهیزات بدهید. ما دارو 
و تجهیزات پزشــکی و واکسن را با هزار 
فشــار تهیه می کردیم. بــا دور زدن های 

متعدد برای  جابجایی پول و کالا.
وی تاکید کرد: امروز خوشبختانه مفتخریم 
به اینکه به جرگه واکسن ســازان معروف 
و مطرح دنیا پیوســتیم. واکسن اسپوتنیک 
ایرانی افتتاح شــد و بعد هم آغاز فاز اول 
واکســن نورا در مجموعه بقیه الله و امروز 
هم پیوســتن این کاروان های عشــایری 
کــه در محروم ترین نقاط کشــور و برای 

نیازمندترین مردم این سرزمین است.
ماندگار  حکومت هایــی  گفــت:  نمکــی 
می شــوند که ضعفا را ببیننــد. ما اگر فقرا 
را در توســعه ملی نبینیم، قطعا طرح های 
توسعه مان با شکست روبرو می شود. رشد 
کشــور باید فقرزدا و عادلانه باشد. قانونی 
در اقتصاد وجــود دارد که می گویند وقتی 
ســطح آب بالا می آید، قایق های کوچکتر 
راحت تر از واتر گیــت عبور می کنند. یک 
هزینــه ۲۰۰ تــا ۳۰۰ میلیونی برای یک 
ایل نشــین و کــوچ رو، بزرگترین موهبت 
است. حال ممکن اســت یک بیمارستان 
هفت ســتاره خیلی شیک برای این مردم 
آنقدر موهبت تلقی نشــود. هفته پیش در 
مراوه تپه یک بیمارستان درست کردیم و 
امام جمعه آنجا می گفــت که مردم اینجا 
بــالای ۸۰ درصد در انتخابات مشــارکت 
داشتند که دلیلش همین بیمارستانی است 
که برپا شــده اســت. بنابراین امیدبخشی 
افراد  برای  با کوچکترین ســرمایه گذاری 
محروم بالاترین میزان قدرشناســی را به 
دنبــال دارد. امیدواریم این اقدام به عنوان 
یک حرکت خداپســندانه بر کســانی که 

استفاده می کنند، مبارک باشد.

وزیر بهداشت:

دارو  و  واکسن را با هزار فشار تهیه کردیم
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کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

جامعه اخبار

اخبار
زمانی برای مستی اتوبوس ها

مجموع جانباختگان دو حادثــه »واژگونی اتوبوس 
خبرنــگاران محیط زیســت« و »تصــادف اتوبوس 
سربازان« که به فاصله کمتر از ۲۴ ساعت از یکدیگر 
در تاریخ دوم و سوم تیرماه امسال رخ داد از مجموع 
قربانیان حوادث مرتبط با اتوبوس در تیرماه سال ۹۹ 
بیشــتر است. موضوعی که نشــان می دهد حوادث 
اتوبوس ها در حال افزایش است و مسئولان مربوطه 

البته چندان نگران این موضوع به نظر نمی رسند.
به گزارش ایســنا، اواخر خردادماه سال۱۴۰۰ بود که 
سازمان محیط زیســت از خبرنگاران این حوزه برای 
پوشش خبری و بازدید از اقدامات ستاد احیای دریاچه 
ارومیه دعــوت کرد و درپی آن حدود ۲۰ خبرنگار به 
میزبانی این سازمان در تاریخ دوم تیرماه راهی استان 

آذربایجان غربی شدند.
ســاعاتی از شــروع این ماموریت نگذشته بود که 
اتوبوس غیراستانداری که سازمان محیط زیست به 
دلیل رایگان بودن از کارخانه سیمان در اختیار گرفته 
بود، دچار حادثه شده و به دلیل آنچه که پلیس نقص 
در سیســتم ترمز اعلام کرد از مسیر خارج و واژگون 
شد. دراین حادثه مهشــاد کریمی خبرنگار ۲۵ ساله 
ایسنا و ریحانه یاســینی خبرنگار ۲۷ ساله ایرنا جان 

خود را از دست دادند.
ساعتی از این حادثه نگذشته بود و در حالی که جامعه 
خبری در شوک از دست دادن دو خبرنگار جوان بود، 
خبر آمد که اتوبوس حامل سربازمعلم ها که از استان 
سیستان و بلوچستان راهی شیراز بودند، روبروی پمپ 
بنزین دهشیر استان یزد دچار نقص فنی ترمز شده و 
با یک تریلی در لاین مقابل برخورد کرده اســت. در 
این حادثه دستکم پنج ســرباز جان خود را از دست 

دادند.
مرگ 99 نفر در حوادث مرتبط با اتوبوس 

در سال 99
وقوع دو حادثه اتوبوس در عرض کمتر از ۲۴ ساعت 
با دستکم هفت قربانی در محل حادثه این نگرانی را 
ایجاد کرده که تصادفات مرتبط با اتوبوس ها در حال 
افزایش اســت. موضوعی که البته یک مقام مسئول 
در پیگیری های ایسنا آن را تایید نکرد و معتقد است 
که چون خبرنگاران همکاران خود را از دست داده اند، 
نســبت به این موضوع حساسیت بیشتری دارند. در 

حالی که آمارهای رسمی روایت دیگری دارند.
اما برابر آمارهایی که پزشکی قانونی در اختیار ایسنا 
قرار داده، در سال ۹۹ مجموعا ۹۴ نفر در تصادفات و 
حوادث مرتبط با اتوبوس جان خود را از دست داده اند 
که بیشتر آن با ۱۶ مورد فوتی مربوط به اسفند ۹۹ و 
کمترین آن با سه مورد فوتی مربوط به فروردین آن 

سال است.
ماه های اردیبهشت نیز ۱۴ مورد، خرداد و تیر هر کدام 
چهار مورد، مرداد شش مورد، شهریور ۱۲ مورد، مهر 
پنج مورد، آبان و آذر هرکدام ۹ مورد، دی پنج مورد و 
بهمن نیز هفت مورد از مجموع فوتی های این حوادث 

را به خود اختصاص داده اند.
قربانیان اتوبوس در یک روز از تیرماه 

1400 بیشتر از قربانیان اتوبوس در 31 
روز از تیرماه 99

با مقایســه مجموعا چهار مورد فوتی طی ۳۱ روز از 
تیرماه سال ۱۳۹۹ و هفت مورد فوتی تنها در عرض 
۲۴ ســاعت از هفته اول تیرماه ســال ۱۴۰۰ ناگفته 
پیداســت که قربانیان حوادث اتوبوس افزایش یافته 
است و معلوم نیست که با پایان تیرماه و بررسی آمار 
نهایی پزشکی قانونی از جانباختگان حوادث مرتبط با 
اتوبوس در تیرماه امســال، چند نفر دیگر به این آمار 

اضافه خواهند شد.
سهم اســتان ها از قربانیان حوادث مرتبط با اتوبوس 
در سال ۱۳۹۹ نیز نشان می دهد که بیشترین تعداد با 
۱۶ مورد فوتی مربوط به تصادفات رخ داده در استان 
اصفهان اســت و پس از آن خراسان جنوبی و استان 
البرز با ۱۳ و ۱۱ مورد فوتی در رتبه بعدی قرار دارند.

آذربایجان شرقی با هشت مورد، تهران با چهار مورد، 
چهارمحال و بختیاری با دو مورد، خراســان رضوی 
با دو مورد، خراســان شمالی و زنجان هرکدام با یک 
مورد، سمنان با سه مورد، فارس با چهارمورد، قزوین 
با یک مورد، قم با دو مورد،  کردســتان و کرمانشاه 
هرکدام با یک مورد،  کرمان با شــش مورد، گیلان 
با یک مورد، لرستان با پنج مورد، مازندران و مرکزی 
هرکدام با دو مورد، هرمزگان با هفت مورد و یزد نیز 
با یک مورد ســهم های دیگری از قربانیان ناشی از 
تصادفات رخ داده در این استان ها را به خود اختصاص 

داده اند.
در ســال ۹۹ در استان های آذربایجان غربی، اردبیل، 
بلوچستان،  و  بوشهر،خوزســتان، سیســتان  ایلام، 
کهگیلویه و بویراحمد، گلستان و همدان هیچ حادثه 

مرگبار مرتبط با اتوبوس ها رخ نداده است.
روند سینوسی قربانیان تصادفات مرتبط با 
اتوبوس در فروردین و اردیبهشت 1400

بررسی آمارهای رسمی پزشکی قانونی در فروردین 
و اردیبهشت ماه ســال ۱۴۰۰ نیز نشان می دهد که 
به ترتیب هشت و شش نفر در فروردین و اردیبهشت 
ماه امسال در تصادفات مرتبط با اتوبوس جان خود را 
از دست داده اند. آماری که در مقایسه با فروردین ماه 
سال ۹۹ افزایش و در مقایسه با اردیبهشت سال ۹۹ 
روندی کاهشــی داشته است و نشان دهنده وضعیت 
بدون ثبات و سینوسی در آمار جانباختگان تصادفات 

مرتبط با اتوبوس هاست.
همچنین در دوماهه ابتدایی امســال استان اصفهان 
همچنان با چهار مورد فوتی در رتبه نخست قرار دارد 
و پس از آن استان های تهران، هرمزگان و سیستان 
و بلوچستان هرکدام با دو مورد، و کرمان، قم، فارس 
و چهارمحال و بختیاری نیز هر کدام با یک مورد در 

رتبه های بعدی قرار دارند.
باید دید روند کاهشــی در تصادفــات در دوره کرونا 
که پلیس راهور و دیگر دستگاه های مرتبط در حوزه 
حمل و نقل آن را به عملکردشان در سال ۹۹ نسبت 
می دادنــد با کاهش فراگیری کرونا در کشــور ادامه 
خواهد داشــت یا روند افزایشــی تصادفات در سال 

۱۴۰۰ ادامه خواهد داشت.

گسترش شهرهای قرمز کرونا از 
جنوب به مرکز کشور

سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
از گســترش شهرهای قرمز کرونا از جنوب به مرکز 
کشور و نیز افزایش روند بستری در شهر تهران خبر 

داد.
دکتر سیما ســادات لاری روز دوشنبه در گفت وگو 
با خبرنگار بهداشت و سلامت ایرنا افزود: شهرستان 
های مهران در اســتان ایلام، تنگستان، دشتستان، 
دشــتی، دیر، عســلویه و کنگان در استان بوشهر، 
دماوند و فیروزکوه اســتان تهران، ایرانشهر، خاش، 
زابل و زاهدان از سیســتان و بلوچســتان، گراش، 
لارستان و لامرددر اســتان فارس در وضعیت قرمز 

از لحاظ بیماری کرونا قرار دارند.
وی اظهار داشــت: در اســتان کرمان شهرهای بم، 
رودبار جنوب، قلعه گنج، کرمان و منوجان، در استان 
هرمزگان شهرهای بســتک، بندر لنگه، بندرعباس، 
پارســیان، جاسک، حاجی آباد، خمیر، رودان، قشم و 
میناب و یزد نیز در وضعیت قرمز کرونایی قرار دارند.

لاری با بیان اینکه اکنون روند بستری در شهر تهران 
افزایش یافته و احتمال قرمز شدن تهران وجود دارد، 
تصریح کرد:  با توجه به اینکه روند شــهرهای قرمز 
کرونایی را رو به افزایش و اکنون ۳۲ شــهر است و 
تعداد شهرهای نارنجی ۱۷۴ و شهرهای زرد نیز ۲۴۲ 
بوده از مردم می خواهیم پروتکل های بهداشــتی را 

جدی کرده و کاملا رعایت کنند.
وی تاکیــد کرد: با توجــه به روند واکسیناســیون 
علیه کرونا در کشــور، باز هم مــردم باید پروتکل 
های بهداشــتی از جمله اســتفاده از ماسک، پرهیز 
از تجمعــات، رعایــت فاصلــه گــذاری اجتماعی، 
شست وشــوی مرتب دستها با آب و صابون یا مواد 
ضدعفونی کننده را رعایت کنند در غیر اینصورت با 

موج پنجم کرونا مواجه خواهیم شد.
لاری افزود: تقاضای ما از هموطنان گرامی، رعایت 
پروتکل های بهداشــتی و فاصله گذاری و پرهیز از 
ســفرهای غیرضروری اســت.امیدواریم با سرعت 
گرفتن روند واکسیناسیون کووید۱۹ در هفته های آتی 
و رعایت حداکثری پروتکل های بهداشتی، وضعیت 

ابتلا به ویروس کرونا در کشور کاهش پیدا کند.
وی تصریح کرد: به همه افرادی که تاکنون واکسن 
کرونــا را تزریــق کرده اند نیز توصیــه می کنیم که 
همچنان پروتکل های بهداشتی را رعایت کرده و از 

ماسک استفاده کنند.
به گزارش ایرنا و براســاس اعلام وزارت بهداشت، 
اکنون مجموع جان باختگان این بیماری به ۸۳ هزار 
و ۸۴۵ نفر رســید، ســه هزار و ۱۹۰ نفر از بیماران 
مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه 
بیمارســتانها تحت مراقبت قرار دارند و ۲۳ میلیون و 
۳۰۸ هــزار و ۹۲۶ آزمایش تشــخیص کووید۱۹ در 

کشور انجام شده است.

مسئولان محیط زیست به جای 
توجیه، پاسخگو باشند

درپی وقــوع حادثه تلــخ واژگونی اتوبــوس حامل 
خبرنگاران محیط زیســت در بازدید از دریاچه ارومیه، 
معاون اسبق محیط انسانی ســازمان محیط زیست 
گفت: مسئولان ذیربط باید به جای توجیه این حادثه 
ناگوار ضمــن عذرخواهی از خانواده هــای داغ دیده، 
 پاســخگو باشــند که اگر اتوبوس حامل خبرنگاران 
استاندارد بوده،  پس چرا این تصادف اتفاق افتاده است؟

به گزارش ایسنا، اتوبوس حامل خبرنگاران بیش از ۲۰ 
رسانه کشــور که با دعوت ستاد احیای دریاچه ارومیه 
برای بازدید از تونــل »انتقال آب از رودخانه زاب«  به 
آذربایجان غربی رفته بودند، در جاده »کانی ســیب« 
به نقده واژگون شــد و به مصدومیت ۲۱ نفر و فوت 
مهشاد کریمی- خبرنگار ایسنا- و ریحانه یاسینی - 
خبرنگار ایرنا- انجامید. به گفته سرهنگ هادی امیدوار 
- فرمانده پلیس راه کشور - اتوبوس تولید سال ۱۳۸۵ 
بود. طبق بررسی های انجام شده اتوبوس معاینه فنی 
داشته است اما به دلیل آنکه در مسیر کوهستانی تردد 
کرده و مکررا از ترمز استفاده کرده است سیستم ترمز 
آن دچار مشکل شده بود، ضمن این که راننده از ترمز 

ثانویه اتوبوس نیز استفاده نکرده است.
علی  محمد شاعری در گفت و گو با ایسنا ضمن ابراز 
همدردی بــا خانواده های داغدیده و مصدومان حادثه 
واژگونی اتوبوس حامل خبرنگاران اظهارکرد: متاسفانه 
حمل و نقل عمومی در کشــور ما از اســتانداردهای 
لازم برخــوردار نیســت و با توجه بــه اطلاعاتی که 
دارم متاســفانه معاینه فنی در ایران با رعایت تمامی 
اســتانداردها صورت نمی گیرد و اتوبوس هایی که در 
کشور ما وجود دارند، به علت شرایط داخلی و همین طور 
تحریم و عدم سرمایه گذاری در بخش زیرساخت های 
خودروسازی با سن بالا و با سن فرسودگی در شهرها 
و بین شــهرها در حال تردد هستند.رئیس کمیسیون 
کشاورزی آب و منابع طبیعی مجلس دهم به وضعیت 
نامناســب ترمز و کمربند ایمنی اتوبوس ها اشــاره و 
تصریح کرد: اتوبوس های شــهری و بین شهری که 
در کشــور در حال تردد هستند ترمز مناسب، کمربند 
ایمنی مناســب یا حتی سیســتم های سوخت رسانی 
 پیشرفته و اســتانداردی ندارند و به همین خاطر است 
که هر روزه شاهد وقوع تصادفات غیرقابل  پیش بینی 
در کشور هستیم. در حادثه اخیر به خاطر بی احتیاطی، 
بی توجهی و مسئولیت ناپذیری مسئولان ذی ربط دو 
تن از خبرنگاران ما جان خود را در راه حرفه و اندیشه 
خود از دســت دادند.وی تاکید کرد: این ســوال باید 
همیشه برای مسئولان محفوظ بماند که اگر اتوبوس 
حامل خبرنگاران استاندارد بوده،  پس چرا این تصادف 
اتفاق افتاده است؟ تصادف یا براثر بی احتیاطی راننده یا 
به دلیل وجود نقص فنی در خودرو اتفاق می افتد که تا 
جایی که اطلاع دارم این حادثه براثر وجود نقص فنی 
رخ داده اســت بنابراین مسئولان ذی ربط باید به جای 

توجیه این حادثه ناگوار،  پاسخگو باشند.

منتخب شورای شهر ششم در مورد جلسه روز گذشته 
اعضای شورای منتخب ششم توضیحاتی ارایه کرد.

مهــدی اقراریان در گفت و گو با ایســنا با اشــاره به 
جلســه روز گذشته منتخبین شــورای شهر گفت: در 
این مدت منتخبین شورای شــهر جلساتی را با افراد 
مختلف برگزار کردند؛ به گونه ای که در اولین دیدار با 
رییس شــورای ائتلاف دیدار کرده و در روز پنج شنبه 
گذشــته اعضای منتخب شورای شهر به دیدار محمد 
باقر قالیباف در مجلس شــورای اســلامی رفتند که 
ضمن بیان دیدگاه ها، نظــرات و دغدغه های خود در 
شهر تهران، قالیباف اعلام آمادگی کرد تا به منتخبین 

کمک کند. 

وی با بیان این که در جلســه شــب گذشته مقرر شد 
منتخبین ســه جلسه در هفته حضور داشته باشند و به 
صورت فشرده جلساتی را برگزار کنند، اظهار کرد: قرار 
شــد یکی از این جلســات هفتگی با حضور معاونین، 
شهردار فعلی، مدیران و شهرداران مناطق فعلی باشد 

تا گزارشی از آخرین وضعیت شهر تهران ارایه کنند.
وی بــا بیان این که همچنین مقرر شــد که اعضای 
منتخب در مناطق حضور داشــته باشند و با حضور در 
میان شــهروندان از مسایل شــهر به صورت نزدیک 
اطلاع یابند، تصریح کرد: همچنین قرار شــد شورای 
ائتــلاف نیروهای انقــلاب که در ماه های گذشــته 
فهرستی از مسایل شهر تهران و راهبردهای آن تهیه 

کــرده در اختیار اعضای منتخب قــرار دهد تا ملاک 
ارزیابی برای انتخاب شهردار باشد.

وی با بیان این که در جلســه گذشته بنده را به عنوان 
سخنگو انتخاب کردند گفت: همچنین ناصر امانی به 
عنوان رابط منتخبین با شــهرداری و شــورای فعلی 
انتخاب شد. اقراریان با بیان این که کمیته پنج نفره ای 
با حضور آقای عباســی، تشــکری هاشمی، صادقی، 
امانی و خانم معدنی پور شــکل گرفت تا سند تحویل 
را تهیه کنند، اظهار کرد: یکی از موضوعات مهم این 
است که ما بدانیم شهر و شهرداری را در چه وضعیت 
و شرایطی تحویل گرفتیم و وضعیت پروژه ها، پرسنل، 

بدهی، دیون، درآمد و غیره باید مشخص شود.

تدوین سند »تحویل تهران« در جلسه شورای شهر ششم

معاون بهداشت وزارت بهداشت در سی و سومین آیین پویش ره سلامت:

عشایر بالای ۵۰ سال تا پایان مرداد ماه واکسینه می شوند
 معاون بهداشت وزارت بهداشت با بیان 
اینکه تا پایان مرداد ماه تمام گروه های 
بالای ۵۰ سال عشایر را جلوتر از برنامه 
کشوری واکسینه خواهیم کرد، گفت: تا 
پایان مرداد، ۱۶۵ کانکس به تعداد خانه 
های بهداشــت سیار عشــایری اضافه 

خواهد شد.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رســانی 
وبــدا، دکتــر علیرضا رئیســی معاون 
و  درمان  بهداشــت،  وزارت  بهداشــت 
آموزش پزشکی در سی و سومین آیین 
پویش ره ســلامت که صبــح امروز در 
برگزار  شهرآفتاب  المللی  بین  نمایشگاه 
شــد، با بیان اینکه یکــی از افتخارات 
ایران  نظام مقدس جمهوری اســلامی 
این اســت که در اقصی نقاط کشــور 
پوشــش همگانی ســلامت وجود دارد، 
اظهار کرد: این اقدام بیش از ۴۵ ســال 
اســت که جزو برنامه بوده است. برای 
همه جمعیت های هزار نفری یک خانه 
بهداشــت در سراسر کشــور وجود دارد 
که این گســتردگی خدمات از افتخارات 

جمهوری اسلامی ایران است.
وی با بیان اینکه هنگام شیوع کرونا اگر 
ایران از مراکز بهداشتی و درمانی کافی 
برخوردار نبود نمی  توانست جزو بهترین 
کشورها در مدیریت کرونا باشد که این 

موضوع در تاریخ دیده خواهد شد، گفت: 
وجود شــبکه گسترده بهداشت و درمان 
)به ویژه ســطح یک( یکی از توفیقاتی 
اســت که کشــور ما در بحث مدیریت 
کرونا دارد؛ اگر مثل کشورهای ثروتمند 
دنیا می  خواســتیم با درمــان و تخت 
بیمارستان جلو برویم این توانایی در ما 
وجود نداشــت. در کشور ما به ازای هر 
هزار نفر یک و نیم تخت داریم و این در 
حالی است که در بسیاری از کشورهای 
اروپایــی که جلوی کرونا زانو زده اند به 
ازای هــر هزار نفر هفــت تخت وجود 
دارد. ارائه خدمات سطح یک باعث شد 
هیچ بیماری پشت در بیمارستان نماند.

در به کار گیری بهورزان عشایر 
هیچ محدودیتی نداریم

دکتــر رئیســی در ادامه با اشــاره به 
اینکه خدمت رســانی به عشــایر اقدام 
جدیدی نیســت، بیان کرد: در گذشــته 
هم عشــایری که در نزدیکی خانه های 
بهداشــت و مراکز بهداشــت و درمان 
روســتایی و شهری مســتقر می شدند 
همــه خدمات را دریافــت می کردند و 
همکاران من به صورت ســیاری به آنها 
خدمات ارائه مــی  دادند. کانکس هایی 
که به این مناطق اعزام می شوند ثابت 

نبوده و جا به جا  می شوند.
ســخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا 
از انتخــاب بهورزان از دل عشــایر که 
موضوع مهمی اســت، خبر داد و گفت: 
این افراد در دوره های ما شــرکت می  
کنند و شــروع بــه کار مــی کنند. با 
توجه به بیماری هــای واگیر و بیماری 
هــای مشــترک بین انســان و دام که 
ممکن اســت عشایر بیشــتر در معرض 
خطر باشــند، به محتوای آموزشی این 
افراد برجســته تر توجه خواهد شد. این 
کانکس  ها از تمام استانداردها برخوردار 
هستند و انواع داروها در این خانه های 

بهداشت وجود دارد.
وی با اشــاره به اینکه یــک میلیون و 
۱۸۶ هزار و ۸۳۰ نفر در قالب ۲۱۲ هزار 
و ۶۶۰ هزار خانوار عشــایر در کشــور 
وجود دارد که باید آنها را پوشش دهیم، 
تصریح کــرد: در به کار گیری بهورزان 
عشــایر هیچ محدودیتی نداریم، اکنون  
۲۱۶ مجوز استخدامی دریافت کرده ایم 
اما از آنجایی که اصــرار داریم افراد از 
دل خود عشــایر انتخاب شوند، گزینش 
آنها با دقت بیشــتری صورت می  گیرد. 
در حال حاضر ۹۲ بهــورز جدید جذب 
شــده  اند که ۴۵ نفــر در حال آموزش 
هســتند و ۴۷ نفــر دیگر هــم مراحل 

گزینش را طی می کنند. 

تا پایــان مرداد 16۵ کانکس به 
سیار  بهداشت  های  خانه  تعداد 

عشایری اضافه می شود
معاون بهداشــت وزارت بهداشت درباره 
واکسیناســیون عشــایر با بیان اینکه تا 
پایان مرداد ۱۶۵ کانکس به تعداد خانه 
های بهداشت سیار عشایری اضافه می 
شــود،  گفت: تا پایان مــرداد ماه تمام 
گــروه های بالای ۵۰ ســال عشــایر 
را جلوتر از برنامه کشــوری واکســینه 
خواهیم کرد و تا پایان شهریورماه همه 
افراد بالای ۴۰ ســال و تــا پایان آبان 
ماه همه افراد بالای ۱۸ ســال عشــایر 

واکسینه می شوند.
وی عنــوان کرد: خیلی خوشــحالم که 
اعــلام کنم علــی رغم اینکــه زیر بار 
ســنگین مدیریت کرونا بودیم ما سایر 
خدمات بهداشــت و درمان را فراموش 
نکردیــم؛ در منطقه علــی رغم وجود 
کرونا ســایر خدمات بهداشــت اعم از 
مراقبت مادران باردار و واکسیناســیون 
کم نشــد بلکه ارائه خدمات به مادران 
باردار در این دوران ۱.۲ دهم بیشتر شد. 
ایرنا، ویــروس کرونا عامل  به گزارش 
بیماری کووید ۱۹ از اواخر ســال ۲۰۱۹ 

در شهر ووهان چین مشاهده و در مدت 
کوتاهی در همه جهان منتشــر شد؛ به 
طوری که ســازمان بهداشت جهانی در 
اســفند ۹۸ )فوریه ۲۰۲۰( بروز پاندمی 
)همه گیری جهانی( این بیماری را تأیید 

کرد.
بر اســاس آمار رسمی کشورها ویروس 
کرونا تاکنون حدود ۱۶۷ میلیون نفر را 
در دنیا به طور قطعی مبتلا کرده و بیش 
از سه میلیون و ۴۷۰ هزار نفر نیز بر اثر 
بیماری کووید۱۹ جان خود را از دســت 

داده اند.
ویروس کرونا با دســت آلوده یا عطسه، 
ســرفه و حتی قطرات تنفسی از طریق 
دهان، بینی و چشــم به افــراد منتقل 
می شــود. تنگی نفس، خستگی و بدن 
درد، اختــلال در بویایی و چشــایی و 
مشــکلات گوارشــی از جملــه علائم 
بیمــاری کووید ۱۹ اســت. بیش از ۸۰ 
درصــد مبتلایان به ویــروس نیز دچار 

بیماری خفیف می شوند.
انگلســتان،  در  ویــروس کرونا  جهش 
بزریــل، هندوســتان و آفریقای جنوبی 
که موجب افزایش سرایت، بیماری زایی 
و مــرگ و میر آن شــده، نگرانی های 
جدیــدی را در جهان به وجــود آورده 

است.
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کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخبارانرژی

 سرمایه گذاری آرامکو
 برای افزایش صادرات 

هیدروژن آبی
شرکت سعودی آرامکو از برنامه خود برای افزایش 
سرمایه گذاری در زمینه صادرات هیدروژن آبی خبر 

داد.
به گــزارش خبرگزاری بلومبرگ، شــرکت دولتی 
ســعودی آرامکو اعلام کرد که قصد دارد همســو 
با انتقال جهان به ســوی انرژی هــای پاک تر در 
زمینه صادرات هیدروژن آبی ســرمایه گذاری کند، 
اما این شــرکت معتقد اســت حداقل تا پایان این 
دهه میلادی طول می کشــد بازاری جهانی برای 

این سوخت ایجاد شود.
احمد الخویطر، مدیر ارشــد فنــاوری آرامکو، روز 
یکشنبه )ششم تیرماه( به تلویزیون بلومبرگ گفت: 
قصد داریم ســهم بزرگی از بازار هیدروژن آبی را 
به خود اختصاص دهیم، مقیاس بالاتر آن تا پیش 
از سال ۲۰۳۰ رخ نخواهد داد، پیش از سال ۲۰۳۰ 
شاهد حجم زیادی از هیدروژن آبی نخواهیم بود.

هیدروژن برای کاهش سرعت تغییرات آب و هوایی 
بسیار مهم تلقی می شود، زیرا هنگام سوختن هیچ 
گاز گلخانه ای مضری منتشر نمی کند. فرم آبی این 
سوخت از گاز طبیعی است و کربن تولیدشده از آن، 
در فرآیند تبدیل گرفته می شــود، هیدروژن گاهی 
اوقات دوباره به آمونیاک تبدیل می شــود تا امکان 

انتقال راحت آن میان قاره ها فراهم شود.
الخوایطــر گفت: آرامکو ممکن اســت در نهایت 
حدود یک میلیارد دلار صرف جذب کربن هر یک 

میلیون تن آمونیاک آبی کند.
وی اظهار کرد: این رقم شــامل هزینه تولید گاز 

نمی شود.

افزایش تولید بنزین ایران با 
اجرای فاز 2 پالایشگاه آبادان

 

بخــش اول طــرح توســعه و تثبیــت ظرفیت 
پالایشــگاه آبادان در حالی ۸۰ درصد پیشرفت 
دارد کــه با بهره برداری از آن در ســال ۱۴۰۱، 
عــلاوه بر جهــش تولید فرآورده هــای نفتی و 
ظرفیت تولید بنزین، کیفیت محصولات تولیدی 

پیدا می کند. افزایش  نیز 
ایرنــا، ظرفیــت  دوشــنبه  روز  گــزارش  بــه 
پالایشــگاه های کشور در هشت ســال گذشته 
افزایش داشــته و از ۱.۸ میلیون بشــکه به ۲.۳ 
میلیون بشــکه در روز رســیده که نشان دهنده 

افزایشی ۲۷ درصدی است.
این افزایش کــه با بهره برداری از پالایشــگاه 
ستاره خلیج فارس و ســایر طرح های پالایشی 
ادامــه دارد و  افتــاده، همچنان  اتفاق  کشــور 
طرح های مختلف پالایشــی در کشــور در حال 

اجرا است.
به طــور مثال، طــرح بهبود فرآینــد و کیفیت 
گازوئیل پالایشــگاه اصفهان با ســرمایه گذاری 
۵۴۰ میلیــون یــورو و ۳۷ هزار میلیــارد ریال، 
با هــدف افزایــش ۱۰ برابری ظرفیــت تولید 
گازوییــل یــورو ۵ و کاهش یک هــزار برابری 
غلظت گوگرد در هقته های گذشته، وارد مرحله 
پیش راه اندازی شد.طرح توسعه و تثبیت ظرفیت 
پالایشــگاه آبادان نیز که قرار اســت علاوه بر 
افزایش تولید، کیفیت فرآورده های قدیمی ترین 
پالایشــگاه ایران را نیز افزایش دهد، اکنون با 

پیشرفتی ۸۰ درصدی در حال اجرا است.
با بهره بــرداری از این طرح که تا ســال آینده 
انجام خواهد شد، بخشی از پالایشگاه قدیمی از 
مدار تولید خــارج و به جای آن واحدهای جدید 

با بهره وری بالاتر جایگزین آن می شود.
با اشاره به برخی  مدیرعامل پالایشــگاه آبادان 
شایعات مبنی بر پایین بودن پیشرفت این پروژه، 
گفــت: با اجرای طرح توســعه و تثبیت ظرفیت 
پالایشــگاه آبادان، ســهم نفت کوره کاهش و 

می یابد. افزایش  بنزین  تولید 
»علیرضا امین« ادامه داد: در این طرح ســوخت 

گازوییل با اســتاندارد یورو ۵ تولید خواهد شد.
وی همچنین با بیان اینکه این پروژه هم اکنون 
از سوی شــرکت ملی مهندسی و ساختمان نفت 
ایــران در حال انجام اســت، افــزود:  اعداد و 
ارقامی  که از ســوی افراد بــی اطلاع از روند 

پروژه عنوان می شود، اعتباری ندارد.
به گفته وی اخیرا آماری از روند پیشرفت پروژه  
از ســوی رئیس برنامــه ریزی تعمیــرات این 
شرکت منتشــر شده که خلاف آمار واقعی است 
و با اطلاعات و آمار مجری پروژه مغایرت کامل 
دارد.به گــزارش ایرنا، اکنون بخش مهندســی 
پالایشــگاه آبادان ۸۹.۵ درصد، تامین تجهیزات 
۹۰ درصد و ســاخت ۶۰ درصد پیشرفت را ثبت 
کرده است.سرمایه گذاری مورد نیاز برای اجرای 
بخش نخســت فاز ۲ پالایشــگاه آبــادان، یک 
میلیــارد و ۳۰۰ میلیون یــورو بوده و ۸۰ درصد 

اعتبارات آن جذب شده است.
ایــن پــروژه از معــدود پروژه هایی اســت که 
با برنامــه زمانی جلو می رود و ســال آینده در 
همیــن زمان پروژه برای بهــره برداری تحویل 

می شود. آبادان  پالایشگاه 

بخش های کشاورزی و صنعت 
با مفهوم بازچرخانی آب آشنا 

نیستند
 معــاون آب و آبفــای وزیر نیــرو با بیــان اینکه ذخایر 
اســتراتژیک آبی کشورمان در وضعیت مطلوبی قرار ندار، 
گفت: بخش های کشاورزی و صنعت با مفهوم بازچرخانی 

آب آشنا نیستند.
به گزارش ایرنا، »قاســم تقی زاده خامسی« در نخستین 
جلسه کار گروه ملی برنامه ترویج فرهنگ بهینه مصرف 
آب که در ســتاد وزارت نیرو و با حضور رییس شــورای 
فرهنگ عمومی کشــور برگزار شد، افزود: جمعیت کشور 
۲.۵ برابر شده درحالی که سرانه آب تجدیدپذیر ۳۰درصد 

کاهش یافته است.
وی با بیان اینکه ترویــج فرهنگ بهینه مصرف هم پای 
ساخت وســازها در کشــورمان به خصوص در بخش آب 
جدی گرفته نشــده ادامه داد: گرچه اقدامات خوبی انجام 
شــده اما آن گونه که باید و شــاید در کنار ساخت وسازها 

توسعه نیافته است.
معاون وزیر نیرو خاطرنشان کرد: وضعیت ترویج فرهنگ 
مصــرف به خصوص در بخش آب کشــاورزی و صنعت 
مطلوب نیست و صنایع کشور با مساله ای به نام باز چرخانی 

آب آشنا نیستند.
تقی زاده خامسی گفت: در بخش کشاورزی نیز هنوز بحث 

تعیین الگوی کشت جای بحث دارد.
وی به تلاش برای ترویج فرهنگ بهینه مصرف اشاره کرد 
و خاطرنشــان کرد: این کار نباید فقط به بخش آب شُرب 
محدود شود بلکه باید بخش های کشاورزی و صنعت را هم 

مورد توجه قرار داد.
معــاون وزیر نیرو باتاکید بر ترویج فرهنگ بهینه مصرف 
به تلاش وزارت نیرو برای تدوین ســند سازگاری با کم 

آبی اشاره کرد.
تقی زاده خامســی گفت: این ســند باید در کنار این کار 

فرهنگی مورد توجه قرار گیرد.
وی ابراز امیدواری کرد: دولت آینده به این سند توجه جدی 
داشته باشــد و برای ترویج فرهنگ بهینه مصرف تلاش 

کند.

باید سهم ایران از بازارهای نفت 
جهان را پس بگیریم

معــاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه ســهم ایران 
از تولیــد نفت جهانی به ۴ درصد رســیده اســت،  گفت: 
وظیفه ملی ماست که با افزایش ســرمایه گذاری و ورود 
تکنولوژی های جدید و بهره گیری از ظرفیت های داخلی بار 
دیگر سهم ایران را از بازارهای نفت جهان به دست آوریم.

به گزارش ایرنا، اسحاق جهانگیری روز دوشنبه در جلسه 
شورای عالی انرژی که امروز به ریاست وی برگزار شد، با 
بیان اینکه کشــور بزرگ و با موقعیت جغرافیایی منحصر 
به فردی مثل ایران همواره در منطقه پرتلاطم خاورمیانه 
تاثیر گذار بوده است، افزود: کشور ما در این منطقه همیشه 
رقبای جدی داشته است اما ایران همواره توانسته است با 
توجه به ظرفیت ها و امکانات کشور در معادلات منطقه ای 

تاثیرگذار باشد.
معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه قدرت نظامی 
یکی از عوامــل بازدارنده در برابر فشــارها و توطئه های 
دشمنان ملت ایران است، تصریح کرد: جمهوری اسلامی 
ایران توانسته اســت در دهه های گذشته همواره در این 
منطقه تاثیرگذار باشــد و قدرت خود را در برابر کشورهای 
رقیب افزایش دهد اما در عین حال نتوانسته ایم از ظرفیت 

ذاتی و موقعیت جغرافیایی ایران به خوبی استفاده کنیم.
وی گفت: جوانان تحصیل کرده و با استعداد ایرانی یکی از 
فرصت های مهم کشور هستند که با اتکا به این جمعیت 
جوان باید چرخ های توسعه کشــور را قبل از بسته شدن 
پنجره جمعیتی به حرکت درآورد چرا که متاســفانه در ۲۰ 

سال آینده جمعیت ایران به سالمندی نزدیک می شود.
جهانگیری افزایش ظرفیت تولید و فروش نفت را به عنوان 
یکی دیگر از عوامل قدرت کشور عنوان کرد و افزود: ایران 
پیش از پیروزی انقلاب اســلامی ۱۰ درصد از سهم تولید 
جهانی نفت را در دست داشت اما پس از پیروزی انقلاب 
اســلامی به دلیل اختلاف نظرهای مدیریتی و توطئه و 
تحریم های ظالمانه دشــمنان علیه جمهوری اســلامی 
ایران این ســهم به ۴ درصد کاهش یافته است و برخی از 
کشورهای منطقه از این فرصت استفاده کردند و سهم خود 
را تولید و فروش نفــت افزایش جدی داده اند.معاون اول 
رییس جمهوری با بیان اینکه متاسفانه وضعیت به جایی 
رسیده اســت که با خارج شدن ایران از بازار نفت جهانی، 
اقتصاد دنیا دچار مشــکل نشود، گفت: وظیفه ملی ماست 
که با افزایش سرمایه گذاری و ورود تکنولوژی های جدید 
و بهره گیری از ظرفیت های داخلی بار دیگر سهم ایران را 
از بازارهای نفت جهان به دست آوریم.وی خاطرنشان کرد: 
ممکن است به دلیل شرایط زیست محیطی در آینده برای 
کشورهای تولیدکننده نفت که بیشتر از سهمیه مجاز خود 
نفت تولید می کنند، قوانین و مقررات محدود کننده ای وضع 
شود.معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه استفاده 
حداکثری از نعمت نفت بزرگترین وظیفه ملی است، ادامه 
داد: با یک سرمایه گذاری گسترده می توان سهم ایران در 
بازارهای جهانی نفت را افزایش داد تا با بازگشت ایران به 
موقعیت قبلی خود در بازار نفت بتوان مشکلات اقتصادی 
و بیکاری را در کشور حل کرد و باید برای رسیدن به این 
هدف، همکاری و هم افزایی تمام مسئولان و ارکان کشور 
افزایش یابد.جهانگیری در ادامه از سازمان برنامه و بودجه 
خواســت تا در تدوین برنامه هفتم توسعه کشور بر منابع 
طبیعی اتکای بیشــتری شود و راهکاری پیش بینی شود 
که درآمد بازار از افزایش تولید نفت در صندوق توسعه ملی 

فقط برای سرمایه گذاری استفاده شود.
در این جلسه که با حضور وزرای نیرو، نفت، صنعت، معدن 
و تجارت و رییس ســازمان برنامه و بودجه برگزار شــد، 
شورای عالی انرژی کشور به موجب ماده)۵( قانون اصلاح 
الگوی مصرف در راستای سیاست گذاری، تنظیم و تدوین 
سیاست های کلی راهبردی بخش انرژی کشور و سند ملی 
راهبردی انرژی کشــور، سند چشم انداز تولید نفت خام تا 
افق سال ۱۴۲۰ منتج از مطالعات طرح جامع انرژی کشور 
را با هدف تعیین گزینه بهینه تولید نفت خام برای تعیین 
نهایی چشم انداز تولید و سرمایه گذاری در بخش نفت خام 

موجود در مخازن کشف شده کشور را به تصویب رساند.

مدیر برنامه ریزی و توســعه شرکت ملی 
صنایع پتروشــیمی به ۳۳ طرح پیشران با 
مجموع ظرفیت ۳ میلیون تن اشــاره کرد 
و گفت: با اجرای طرح های پیشــران ۲۲ 
محصول جدید در صنعت پتروشیمی تولید 

خواهد شد.
به گزارش خبرنگار شانا، حسن عباس زاده 
امروز )دوشنبه، هفتم تیرماه( در نشستی با 
خبرنگاران در تشریح طرح های توسعه ای 
و رویکــرد جدید تکمیــل زنجیره ارزش 
اظهار کرد: در زنجیره ارزش صنعت نفت 
از بالادست تا پایین دست، مهم ترین حلقه 
را  از خام فروشــی جلوگیری، زنجیره  که 
تکمیــل و از منابــع هیدروکربوری ایجاد 

ارزش می کند، صنعت پتروشیمی است.
وی با اشاره به اینکه هم اکنون ۶۷ مجتمع 
پتروشیمی در کشور فعال است که از این 
تعداد سه شرکت تأمین یوتیلیتی هستند، 
افــزود: این مجتمع ها پارســال حدود ۴۰ 
میلیون تن معادل ۹۹۲ هزار بشــکه نفت 
خام در روز سوخت و خوراک از بالادست 
دریافت کردند که حــدود ۳۵ میلیون تن 
محصول نهایی تولید شد، از این مقدار ۲۵  
میلیون تــن صادر و حدود ۱۰ میلیون تن 

در داخل عرضه شد.
مدیر برنامه ریزی و توســعه شرکت ملی 
صنایع پتروشــیمی ادامه داد: ۳۳۰ گرید 
پلیمری و ۴۰ نوع ماده شــیمیایی از این 
صنعت به صنایع داخلی عرضه می شود و 
حدود ۱۵ هــزار بنگاه کوچک و بزرگ در 

زیرمجموعه این صنعت فعال هستند.
عبــاس زاده کمک به تنظیم بــازار ارزی 
کشــور را یکی از اقدام های انجام شده در 
چند سال اخیر دانست و گفت: شرکت های 
پتروشیمی در سال ۹۸ و ۹۹ بیش از تعهد 

خود به سامانه نیما ارز عرضه کرده اند.

48 طــرح توســعه ای در حــال 
اجراست

وی با اشــاره به اینکه ۴۸ طرح توسعه ای 
در قالــب جهــش دوم و ســوم صنعت 
تصریح  اجراســت،  در حال  پتروشــیمی 
کرد: این طرح هــا ظرفیت این صنعت را 
۴۵ میلیون تن افزایــش خواهند داد و به 
۳۰ میلیارد دلار ســرمایه گذاری نیاز است 
که ۸ میلیارد دلار آن تاکنون هزینه شده 
و مابقی در ســال های آتی هزینه و جذب 
می شود.مدیر برنامه ریزی و توسعه شرکت 
ملی صنایع پتروشــیمی با بیان اینکه ۱۱ 
طــرح باقیمانــده از جهــش دوم صنعت 
پتروشــیمی، ظرفیت این صنعت را با ۱۰ 
میلیون تن افزایش بــه ۱۰۰ میلیون تن 
می رساند، افزود: ۳ طرح از این ۱۱ طرح، 

در شــهرهای اردبیل، خمین و گچساران 
اجرا شــده اند که برای نخستین بار واحد 
پتروشــیمی در این شــهرها ساخته شده 
اســت.عباس زاده، دو طــرح ان جــی ال 
۳۲۰۰ و ان جــی ال ۳۱۰۰ در جهش دوم 
را از طرح های تأمین خوراک برشــمرد و 
گفت: دو طــرح خاص پلی پروپیلن خمین 
 ABS و پلیمر پادجم که به سمت تولید
مــی رود، محصولات مورد نیاز کشــور را 

تولید خواهند کرد.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه طرح هــای 
سی وهشــت گانه جهــش ســوم صنعت 
پتروشیمی تا افق ۱۴۰۴ تکمیل می شوند، 
اظهار کــرد: با اجرای ایــن طرح ها، ۱۰ 
شــهر خــارج از قطب های پتروشــیمی 
دارای پتروشــیمی می شوند که به توسعه 
منطقه ای صنعت پتروشــیمی در کشــور 

کمک می کند.

مدیر برنامه ریزی و توســعه شرکت ملی 
صنایع پتروشــیمی ادامــه داد: یک طرح 
تأمیــن خــوراک، یک طــرح جمع آوری 
گازهای مشــعل بــرای تأمیــن خوراک 
بیدبلند خلیج فــارس با هدف کاهش آثار 
زیســت محیطی، طرح PDH ســلمان 
 ،PDH فارســی به عنوان نخستین طرح
با  نخستین طرح GTPP در اسلام آباد 
فناوری بومی شــرکت پژوهش و فناوری 
پتروشــیمی و دو طرح GTP در قطب 
)هاب( مکــران از جمله طرح های جهش 

سوم صنعت پتروشیمی هستند.

وادارت  از  ایــران  بی نیــازی 
پلی پروپیلن

عباس زاده با اشــاره به هفت طرح تولید 
پلی پروپیلن گفــت: حدود ۱.۷ میلیون تن 
پلی پروپیلــن در قالــب طرح های جهش 

سوم صنعت پتروشــیمی به ظرفیت این 
محصول در صنعت افزوده خواهد شــد و 
ایران در گریدهای عمومی از واردات این 

محصول بی نیاز می شود.
وی به رویکرد جدید شــرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی در تأکید و تمرکز بر تکمیل 
زنجیره ارزش اشــاره کــرد و افزود: تنوع 
ســبد محصولات می تواند تنوع بازارهای 
را  پتروشــیمی  هدف محصولات صنعت 
و  برنامه ریزی  دهد.مدیــر  افزایــش  هم 
توســعه شــرکت ملی صنایع پتروشیمی 
افزایش ارزش میانگین هر تن محصول را 
از سیاســت های این شرکت عنوان کرد و 
ادامه داد: با تکمیل زنجیره ارزش، ارزش 
میانگین هر تن محصول افزایش می یابد.

عباس زاده بــا بیان اینکه پارســال ۶۷۵ 
هزار تــن کالای پتروشــیمی به ارزش 
۱.۳ میلیارد دلار وارد شــده است، اظهار 
کرد: بــا آنالیز این محصولات، بر ۴۰ قلم 
کالای عمــده وارداتی تمرکز و طرح های 
پیشران تعریف شد که این طرح ها همسو 

با تکمیل زنجیره هستند.
وی با اشــاره به اینکه طرح های پیشران 
۳۳ طرح با مجموع ۳ میلیون تن ظرفیت 
هســتند، تصریح کرد: با اجرای طرح های 
پیشــران ۲۲ محصول جدیــد در صنعت 

پتروشیمی تولید می شود.
مدیر برنامه ریزی و توســعه شرکت ملی 
صنایع پتروشــیمی ادامــه داد: طرح های 
پیشــران در زنجیره پروپیلن ۱۳ طرح، در 
زنجیره متانــول ۶ طرح، در زنجیره اتیلن 
پنج طــرح، در زنجیره بنــزن دو طرح و 
یک طرح زنجیره اوره، یک طرح زنجیره 
ملامین و یک طرح زنجیره بوتیلن تعریف 

شده اند.

مدیر برنامه ریزی و توسعه شرکت ملی صنایع پتروشیمی:

22 محصول جدید پتروشیمی با اجرای طرح های پیشران تولید می شود

اخبار

سمنان- مدیرعامل شرکت توزیع برق استان سمنان 
با اشــاره به رصد ۲۰ درصدی مصرف برق در استان 
گفت: تقریباً ۳۰ درصد بار مصرفی شــبکه استان در 

ساعت پیک صرف وسایل سرمایشی می شود.
سیدمحمد موســوی زاده در گفتگو با خبرنگار مهر، با 
بیان اینکه تقریباً ۳۰ درصد از بار مصرفی در ســاعات 
پیک یعنی ۱۴ الی ۱۸ صرف وســایل سرمایشی مانند 
کولر می شــود، ابراز کرد: مصرف برق نسبت به سال 
گذشته در سطح استان ۲۰ درصد بیشتر شده که البته 

با افزایش دمای هوا نیز رابطه مستقیم دارد.
وی با بیان اینکــه صرفه جویی ۱۰ درصدی مردم در 
مصرف برق وسایل سرمایشی می تواند به میزان قابل 

توجهی در عبور ما از پیک مصرف تأثیرگذار باشد، ابراز 
کرد: ایجاد سایبان برای کولر آبی، تعویض پوشال ها، 
نگهداری سالم آن، تنظیم ترموستات کولرهای گازی 
روی عدد ۲۵ و… می تواند تأثیر بســزایی در کاهش 
مصرف برق داشته باشد.مدیرعامل شرکت توزیع برق 
استان ســمنان با بیان اینکه چهار هزار و ۴۱۲ تفاهم 
نامه کاهش مصرف و عبــور از پیک تا ابتدای تیرماه 
۱۴۰۰ در سطح اســتان منعقد شده است، تاکید کرد: 
ایــن طرح برای ترغیب مــردم و مصرف کنندگان به 
صرفه جویی از ۱۵ خرداد تا ۱۵ شهریورماه برگزار و دو 
هزار و ۹۳ مشترک چاه کشاورزی، ۲۲۵ واحد اداری و 
تجاری و… در این طرح حضور دارند.موسوی زاده با 

بیان اینکه سهم ادارات از برق مصرفی نیز قابل توجه 
اســت، تاکید کرد: تفاوت درباره ادارات این است که 
همگی با سیســتم کنتور هوشمند مدام پایش و رصد 
می شوند و در واقع باید گفت یک هزار و ۴۸۷ مشترک 
برق اداری در استان وجود دارد که با اجرای طرح تغییر 
ساعات اداری تا ۲۵ درصد شاهد کاهش مصرف برق 
در ایــن ادارات بوده ایم.وی با بیان اینکه دیگر راهکار 
کاهش مصرف برق در ادارات استفاده از مولدها است، 
گفت: پنج مگاوات ســهمیه پیک مصرف برق استان 
به این امر اختصــاص یافته و البته تاکنون ۱۵۰ اداره 
و ۱۹۰ واحد تجاری برای اســتفاده از این طرح اعلام 

آمادگی و ثبت نام کرده اند.

مصرف برق در استان سمنان 20 درصد بیشتر شد

وزیر نیرو :

انتقال آب از دریای عمان نیازهای صنعت را تامین می کند
وزیر نیرو گفت: در طرح روئین تن ســازی سیستان که 
پیش تر به تصویب هیئت وزیران نیز رسیده، مهم ترین 
و کارآمدترین تمهیــد، بهره برداری از منابع آب جدید 

است.
به گزارش ایســنا، رضا اردکانیان روز دوشنبه در پیام 
تصویری بــه نخســتین کنفرانس روئین تن ســازی 
سیســتان که با هدف اصلاح الگوی توسعه و ارتقای 
وضعیت اقتصادی- اجتماعی و محیط زیســتی منطقه 
سیســتان برگزار می شود، اظهار کرد: اصلی ترین منبع 
موجود، بحث شیرین ســازی و انتقــال آب از دریای 
عمان اســت که می تواند نیازهای آبی ضروری و نیز 
تقاضاهای با صرفه اقتصادی، شامل نیازهای صنعت 
را در کریدور شــرق کشور از چابهار تا سرخس تامین 

کند.
وی افزود: اجرای این پروژه عملا آغاز شده است و در 
نخســتین فاز بهره برداری، آب انتقالی از دریای عمان 
را به زاهدان می رســاند. یک خــط لوله دیگر نیز بین 
زابل و زاهدان در حال بهره برداری اســت که بخشی 
از آب شرب زاهدان را از چاه نیمه ها )از هیرمند( تامین 

می کند.
اردکانیان گفت: قرار اســت ایــن خط انتقال با اعمال 
اصلاحاتــی جزئی، معکوس عمــل کند و این بار آب 
شــیرین و انتقالی از دریای عمان را از زاهدان به زابل 
و زهک برساند و این اقدام، منجر به کاهش بارگذاری 

بر روی منابع آبی سیستان و هیرمند نیز می شود.
وی افــزود: پهنه  آبرفتی گزیک-حرمــک منبع آبی 
دیگری با ظرفیت مناسب است که برنامه ریزی شده تا 
به عنوان پشــتیبان در مواقع اضطراری، بخشی از آب 
شرب مورد نیاز منطقه را تامین کند. به جز این موارد، 
کاهش بارگذاری سیستان از طریق  مدیریت مصرف و 
اجرای طرح های ســازگاری با کم آبی نیز مد نظر قرار 

گرفته است.
اردکانیان اظهار کرد: به عنوان نمونه، اســتحصال آب 
از پســاب فاضلاب های خانگــی و صنعتی زاهدان و 
اســتفاده از آن برای آبیاری فضای سبز، بخشی از آب 
مورد نیاز این شهرســتان را تامین می کند. در واقع، با 
تحویل آب جایگزین به شــبکه  توزیع زاهدان، از یک 
سو، درجه اطمینان پذیری تامین آب افزایش می یابد و 
از ســوی دیگر، از میزان بارگذاری چاه نیمه ها کاسته 
می شود. این موضوع، خود باعث کاهش نیاز به ذخیره 

آب در چاه نیمه هــا و در نتیجــه کاهش میزان تبخیر 
آن ها نیز می شود.

وی گفــت: وضعیت نهــادی منطقه سیســتان قرار 
اســت با اســتقرار نظام بیمه ای و راهبری هماهنگ 
وزارتخانه هــای نیــرو، جهادکشــاورزی و ســازمان 

محیط زیست در سیستان بهبود  یابد.
وزیــر نیرو خاطرنشــان کرد: انجــام تمهیدات برای 
روئین تن ســازی سیســتان، به معنای بی نیاز شــدن 
و یــا صرف نظر کردن از حقابه  تعیین شــده  ایران در 
معاهده ۱۳۵۱ رودخانه هیرمند به میزان ۸۲۰ میلیون  
مترمکعب در ســال نیســت و هم ما مصر به گرفتن 
حقابــه تا قطره  آخر هســتیم و دولت افغانســتان نیز 
همــواره تعهد خود را بر تحویل حقابــه مورد نظر به 
جمهوری اســلامی ایران ابراز داشــته است. در این 
راســتا، استقرار سامانه  دریافت و اندازه گیری حقابه در 

مرز ایران در حال انجام است.
وی همچنین با اشاره به مسئله تالاب های بین المللی 
هامون اظهار داشت: در طرح روئین تن سازی سیستان 
اگرچه آب مورد نیاز برای شرب و کشاورزی و صنعت، 
از محل حقابــه و از محل آب انتقالی از دریای عمّان 
یا دیگر منابع جدید تضمین خواهد شــد، اما دغدغه و 
نگرانی برای تامین نیازهای محیط زیســتی رودخانه 
هیرمند و تالاب هــای بین المللی هامــون همچنان 

پابرجاست.
اردکانیــان ادامه داد: منطقه سیســتان و هامون ها به 
لحاظ طبیعت جغرافیایی خــود که در دلتای رودخانه 
هیرمند قــرار گرفته اند، همواره و از گذشــته تاکنون 
وابســته به آب رودخانه  هیرمند و دیگر رودخانه های 
منتهی بــه هامون ها بوده اند. محیط زیســت و تبعات 
حاصل از تخریب محیط زیســت مرز نمی شناســد و 
در چارچوب مســئولیت بین المللی دولت ها نسبت به 

حفاظت از محیط زیست قرار دارد.

عدم رهاسازی حقابه محیط زیستی هامون ها 
ایران و افغانستان را تهدید می کند

وی افــزود: در صــورت عــدم رهاســازی حقابــه 
محیط زیســتی هامون ها و خشک شــدن آنها، تبعات 
منفی زیست محیطی و کاهش سطح سلامت ناشی از 
تشدید طوفان های گرد و خاک و نیز تبعات اقتصادی- 
اجتماعی این امــر، گریبانگیر همه  مردمی که در این 

منطقه در هر دو ســوی مرز زندگی می کنند، خواهد 
شد.

اردکانیان تاکید کرد: خشــکی هامون ها همان قدرکه 
منطقه سیســتان در ایران را تهدیــد می کند، منطقه 
نیمروز و هلمند را نیز در آن ســوی مرز تهدید می کند 
و طوفان هــای گرد و خاک برخاســته از تالاب های 
خشکیده در ایران، تحت شرایط جوی طبیعی منطقه، 
به آسمان افغانستان گسیل شده و ساکنان ولایت های 

مرزی افغانستان را تحت تاثیر قرار می دهد.
وی گفــت: وزارت نیرو به دقــت هرگونه اقدام مغایر 
با ملاحظات محیط زیســتی را در رودخانه های مرزی 
به خصوص در منطقــه هیرمند پایــش می کند و در 
زمان درســت و از طریق مجاری رسمی، یادداشت ها 
و پیام های لازم را به کشــورهای همســایه منعکس 
می کنــد. در مورد بنــد کمال خان نیز بــه  طور ویژه، 
موضــوع در ســازوکار کمیســاران آب هیرمنــد و 
نشست های مرتبط با آن مطرح شده است و البته این 

نشست ها و رایزنی ها همچنان ادامه دارد.
اردکانیان اظهار داشــت: منافع مشــترک دو کشــور 
ایجاب می کند که میــزان همکاری ها و تعاملات دو 
کشور افزایش یابد. همکاری همسایگان درباره منابع 
آب مشــترک، یک گزینه و انتخاب نیست، بلکه تنها 
راه موجود اســت، چــرا که به علت جبــر جغرافیایی 

نمی توان همسایگان خود را تغییر داد.
وی گفت: ساکنان منطقه سیستان در ایران و افغانستان 
دارای تاریخ و جغرافیا و فرهنگ مشترکی هستند که 
دو عنصر هیرمند و هامون در آن نقش آفرینی برجسته 
دارند. برای حفظ این میراث مشــترک، توســعه آبی 
و ارتقاء ســطح معیشــتی مردم منطقه، باید همراه با 

حفظ محیط زیســت  و ارتقاء سطح زندگی آنها و با در 
نظر گرفتن این واقعیت اســت که محیط زیســت مرز 

نمی شناسد.
اردکانیــان افــزود: در این چارچوب، پیشــنهادات و 
راهکارهای فنی برای ارائه به طرف افغانستانی آماده 
شده است و با توجه به سطح خوب روابط دو کشور و 
وابستگی و درهم تنیدگی مسائل دو کشور، امیدواریم 
که همکاری و تعامل لازم را در این خصوص از سوی 

طرف افغانستانی شاهد باشیم.
وی همچنیــن اظهار کرد: شــاید بتــوان گفت واژه 
»روئین تــن« تاریخــی برابر با ادبیات فاخر فارســی 
دارد. این واژه با مفهوم آسیب ناپذیری در پیوند است. 
رویین تن سازی سیستان یعنی کاهش آسیب پذیری آن 
با استفاده از اصلاح الگوی توسعه، اصلاحات نهادی و 
بازتعریف نقش منابع محیط زیستی. برای این منظور، 
از مدت ها پیش، گروه کاری ویژه ای تشــکیل شد تا 
گزینه های مختلف را برای بهبود شــرایط سیســتان 

بررسی کند.
اردکانیــان افزود: این گروه پــس از ارزیابی وضعیت 
موجــود و نیز پیش بینــی واقع بینانه  از شــرایط آتی، 
بســته ای فراگیر طراحی کرده تا سیستان را در مقابل 
اتفاقات آبی برون مرزی ــ اصطلاحاً ــ »روئین تن« 
کنــد؛ بدین معنی که با اتخــاذ تمهیداتی پیش گیرانه 
و دوراندیشــانه، اثرات اقدامات انسانی بالادست را بر 

منطقه کاهش دهد.
وزیر نیرو خاطرنشــان کرد: مبنای طراحی این بسته 
این بوده کــه اقدامات را تنها به مذاکرات با کشــور 
همســایه و »نگاه به بیرون« معطوف نکنیم و برای 
تضمین نیازهای آبی شــرب و صنعت و کشــاورزی 
منطقه، گزینه هایی معطــوف بر«نگاه به داخل« را با 
هدف تضمین امنیت آبی منطقه سیســتان، در اولویت 

قرار دهیم.
اردکانیان گفت: این بسته متشکل از شش بخش اعم 
از تعریف منابع آبی جدید برای منطقه، اصلاح الگوی 
توسعه، کاهش بارگذاری آبی سیستان، کاهش تلفات 
و تبخیر، اصلاحات کالبدی و  اصلاحات نهادی است.

وی اظهــار امیــدواری کرد: دســت آوردهای علمی 
و عملیاتــی حاصل از این کنفرانــس گامی در جهت 
پایداری هر چه بیشتر،  بهبود شرایط و وضعیت منطقه 

سیستان باشد.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

بانک - بیمه - بورس اخبار

 سپرده گذاری 
ارزی متوقف شد

سپرده گذاری ۷.۲ میلیارد دلاری صندوق توسعه ملی 
در بانکها جهت اعطای تســهیلات در حالی صورت 
گرفته که طبق جدیدترین گزارش صندوق، به دلیل 
عدم درخواســت بانک ها این سپرده گذاری متوقف 

شده است.
به گزارش ایســنا، ســپرده گذاری ارزی بخشــی از 
تکالیف صندوق توســعه ملی اســت که در راستای 
اجرای تکالیف بودجه های سنواتی و همچنین قانون 
الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات 

مالی دولت )۲(، انجام می شود.
قــرارداد ســپرده گذاری ارزی که بیــن صندوق و 
بانک هــای ســپرده پذیر منعقــد می شــود در واقع 
قراردادی اســت که بنا به درخواست بانک و تا سقف 
مبلغ ســپرده گذاری شــده در آن، اجازه تامین مالی 
ارزی طرح های دارای اهلیت متقاضی و توجیه فنی، 
مالی و اقتصادی را پس از طی مراحل تصویب طرح 
در ارکان اعتبــاری بانک عامــل را با در نظر گرفتن 

ضوابط و قوانین قرارداد، می دهد.
بر این اســاس ســالانه بخشــی از منابــع صندوق 
توســعه ملی به ســپرده گذاری ارزی در بانک های 
ســپرده پذیر اختصــاص پیدا می کند تــا از طریق 
اعطــای تســهیلات در چارچــوب  قراردادها، این 
منابع را بــه طرح ها و فعالیت هــای مرتبط از جمله 
 بخش نفــت، گاز، پتروشــیمی و صنعــت و معدن

 تخصیص دهند.
این در حالی اســت که بررســی عملکــرد صندوق 
توسعه ملی در حوزه ســپرده گذاری ارزی از ابتدای 
تاسیس)۱۳۹۰( تا پایان آذرماه ۱۳۹۹ نشان می دهد 
که از سال ۱۳۹۱ تا ۱۳۹۶ این قراردادها منعقد شده 
ولی  در ســال های ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ و ۹ ماهه ســال 
۱۳۹۹ هیچ گونه قرارداد سپرده گذاری ارزی از محل 
منابع صندوق با بانک ها منعقد نشــده است، صندوق 
توسعه ملی درباره چرایی این موضوع توضیح داد که  
عدم درخواســت بانک ها موجب توقف انعقاد قرار داد 

سپرده گذاری ارزی شده است.
اما جزئیات سپرده گذاری ارزی صندوق توسعه ملی 
از این حکایت دارد که از ســال ۱۳۹۱ تا پایان سال 
۱۳۹۶ بالغ بر ۷.۲ میلیــارد دلار در بانک های عامل 
ســپرده گذاری صورت گرفته است که از این میزان 
بیش از ۵.۵ میلیارد دلار در قالب ۴۶ طرح  به مرحله 

تخصیص ارز رسیده است.
 از مجمــوع منابع ارزی تخصیص داده شــده حدود 
۹۸ درصــد به طرح های بخش نفت و گاز و حدود دو 
درصد به طرح های بخش صنعت و معدن اختصاص 

یافته است.
همچنیــن از منابع تخصیص داده شــده، حدود ۷۷ 
درصد از مبلغ تخصیص یافته در مناطق کمتر توسعه 
یافته و کمتر از ۲۳ درصد  در مناطق برخوردار هزینه 

شده است.
گفتنی است که واحد ارز  قراردادهای سپرده گذاری 
ارزی به دلار و یورو بوده و ملاک یکسان سازی ارز 
یورو به دلار ، نــرخ ارز مرجع اعلامی بانک مرکزی 
به تاریخ آغاز قرارداد یعنی واریز وجه به حساب بانک 

است.

رشد ۵ هزار واحدی شاخص 
کل بورس

بورس تهران امروز با رشــد بیش از ۵ هزار و ۲۶۱ 
واحدی به کار روزانه خود پایان داد.

به گــزارش پول نیوز، در معامــلات امروز بورس 
تهران شــاخص کل با رشد ۵ هزار و ۲۶۱ واحدی 
به رقم یک میلیون و ۲۴۳ هزار و ۷۴۸ واحد رسید. 
شــاخص کل فرابوس نیز ۳۱ واحد رشد کرد و در 

سطح ۱۷ هزار و ۷۹۹ واحد قرار گرفت.
همچنین شاخص هم وزن با افت ۱۱۶ واحدی در 

سطح ۳۸۲ هزار و ۲۵۰ واحدی ایستاد.
در جــدول پرتراکنش ترین نماد های بورس ومدیر 
صدرنشــین است و شســتا و شــپنا در رتبه های 
بعدی هستند. در فرابورس نیز گدنا، لطیف و رافزا 

پرتراکنش ترین نماد ها هستند.
امــروز قیمــت ســهام تمــام نماد هــای گروه 
»بانک ها و موسســات اعتباری« )مثل وتجارت، 
 وبصــادر، وســینا، وبملــت، ونویــن و وپارس( 

افزایش یافت.
امروز ارزش معاملات کل بازار ســهام به رقم ۲۱ 
هزار و ۸۶۴ میلیارد تومان رسید که نسبت به روز 
یکشــنبه ۱۳۱ درصد افزایش یافته است. البته از 
این میزان بیــش از ۱۴ هزار میلیارد تومان معادل 
۶۴ درصد به معاملات اوراق مشــارکت اختصاص 
دارد. همچنیــن ارزش معاملات خــرد با افت ۲ 
درصدی نسبت به روز کاری قبل به رقم ۷ هزار و 

۲۷ میلیارد تومان رسید.
در پایــان معاملات امــروز ارزش صف های خرید 
نســبت به پایان روز یکشــنبه ۴۰ درصد کاهش 
یافت و در رقم ۴۱۶ میلیارد تومان ایســتاد. ارزش 
صف های فروش نیز ۱۸ درصــد افزایش یافت و 

هزار و ۲۷۳ میلیارد تومان شد.
یکی از راه های تحلیــل بنیادی و حتی تکنیکال 
شناســایی نماد های با ارزش بورس در معاملات 
روزانه و به دســت آوردن هدف قیمتی آن است، 
هرچقدر ارزش معاملات چه در روند مثبت و چه 
منفی در یک نماد بیشــتر باشــد، آن نماد مورد 
توجه ویژه فعالان بازار ســرمایه است، نماد هایی 
که در صف فروش و صف خرید قرار دارند نشان 
دهنده پیشــرونده بودن یا اصلاح قیمتی نماد ها 
بــوده و می تواند مورد توجه قرار بگیرد، البته این 
یکی از آیتم هــای تحلیل نماد ها بــوده و برای 
تحلیــل دقیقتر باید موارد بنیادی و تکنیکال یک 
ســهم مانند ترازنامه و نمودار نیز مورد بررســی 

قرار بگیرد.

سیر صعودی فروش 
معدنی ها در سه ماه امسال

بررسی آمار فروش شرکت های بزرگ معدنی نشان 
می دهــد که تولیدکننــدگان بزرگ معدنی کشــور 
همچون شــرکت معدنی و صنعتی چاردملو و فولاد 
خوزستان در سه ماهه ســال جاری نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته و علی الخصوص در خردادماه ثبت 

رکورد فروش داشته اند.
به گزارش ایسنا، طبق آمار ارائه شده به سازمان بورس 
و اوراق بهــادار، در گزارش فعالیت ماهانه منتهی به 
خردادماه ســال ۱۴۰۰ شــرکت معدنــی و صنعتی 
چاردملو، بیشــترین میزان درآمد که در خردادماه به 
ثبت رســیده، از فروش محصــولات در بخش بازار 
داخلی بوده است. مجموع درآمدهای شناسایی شده تا 
پایان خردادماه برابر با ۳۶ میلیارد و ۶۱۸ میلیون ریال 
ثبت شده که این مبلغ در بخش های فروش داخلی و 

فروش صادراتی شکل گرفته است.
همچنین میزان سرمایه ثبت شده این شرکت طی این 
بازه سه ماهه ابتدایی سال جاری بیش از ۵۵ میلیارد و 
۵۰۰ میلیون ریال گزارش شده و مقدار درآمدی که از 
ابتدای سال مالی تا پایان خردادماه حاصل شده بالغ بر 

۸۸ میلیارد و ۱۸۸ میلیون ریال بوده است.
طبق آمار، میزان درآمدی که شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو در خردادماه ۱۴۰۰ که به ثبت رسانده نسبت 
به اردیبهشت ماه ۴۰ درصد افزایش درآمد داشته و در 
مقایسه با دوره مشابه سال گذشته ۳۲۸ درصد رشد 
داشته است. بیشترین میزان درآمد خرداد ماه از محل 
فروش محصولات در بخش بــازار داخلی بوده  که 
کنســانتره آهن )خشک( با میزان فروش ۱۸ میلیارد 
و ۵۶۳ میلیون ریال عمده درآمد شناسایی  شده است 
و پس از آن محصول فــولاد در بازار صادراتی با ۹ 

میلیارد و ۵۶۸ میلیون ریال قرار گرفته است.
در مقابل امــا در میزان فروش محصولات معدنی و 
صنعتی چادرملو ر خرداد ماه نســبت به ماه گذشته 
با افت چهار درصدی روبه رو شــده و در مقایســه با 
مدت مشابه سال گذشــته نیز ۲۳ درصد افزایش را 
داشــته اســت. ضمن اینکه از ابتدای سال مالی تا 
انتهــای خردادماه ســال جاری میــزان فروش این 
شرکت به میزان ۳۱ درصد رشد را تجربه کرده است 
که بیشــترین میزان فروش محصولات این شرکت 
معدنی در اختیار کنسانتره آهن )خشک( معادل ۷۲۹ 
هزار و ۳۹۷ تن و نرخ فروش ۲۵ میلیون و ۴۵۰ هزار 

و ۴۲۲ ریال بوده است.
براساس عملکرد شرکت فولاد خوزستان برای دوره 
منتهــی به خردادماه امســال و میــزان فروش این 
شرکت طی ســه ماهه امســال در مقایسه با مدت 
مشابه سال گذشــته، رشــد ۱۲۷ درصدی فروش 

مشخص شده است.
میزان فروش شــرکت فولاد خوزستان در خرداد ماه 
۱۴۰۰ برابر بــا ۳۵ میلیون و ۷۵۵ هزار و ۷۱۱ ریال 
بوده که از این میزان، ســهم فروش در بازار داخلی 
۱۳ میلیــون و ۸۶۹ هزار و ۷۷۷  ریال و ســهم بازار 
صادراتی نیز برابر ۲۱ میلیون و ۸۸۵ هزار و ۹۳۴ ریال 
بوده است. بیشترین میزان فروش صورت گرفته در 
بازار داخلی به اســلب و در بازار صادراتی بیلت وبلوم  

اختصاص دارد.
شرکت فولاد خوزســتان از ابتدای سال مالی ۱۴۰۰ 
تا انتهای خرداد ماه توانســته اســت فروشی بالغ بر 
۱۰۹ میلیون و ۶۷ هزار و ۸۲۴ ریال داشــته باشد که 
در مقایسه با مدت مشــابه سال ۱۳۹۹ که برابر ۴۸ 
میلیون و ۹۳ هزار و ۴۲ ریال به ثبت رسیده بود، رشد 

۱۲۷ درصدی را تجربه کرده است.
میزان فروش انجام شده در بازار داخلی طی سه ماهه 
امســال برابر با ۴۳ میلیــون و ۸۳۵ هزار و ۸۸ ریال 
و در بــازار صادراتی نیز ۶۵ میلیــون و ۲۳۲ هزار و 
۷۳۶ ریال بوده اســت. بیشترین محصول به فروش 
رسیده در این مدت در بازار داخلی بیلت وبلوم با درآمد 
۲۳ میلیــون و ۹۱۹ هزار و ۲۵۸ ریال بوده و در بازار 
صادراتی نیز همین محصول با فروش ۳۷ میلیون و 
۳۹۱ هزار و ۳۹۹ ریال بخش عمده درآمد صادراتی را 

به خود اختصاص داده است.

سهام عدالت چند؟
با وجود آنکه بازار سرمایه طی روزهای گذشته روند 
صعودی به خود گرفته، ارزش واقعی سهام عدالت 
هنوز به روزهای قبل از سال جاری نرسیده است؛ 
بــه طوریکه ارزش واقعی ســهام عدالت با ارزش 
اولیه ۴۹۲ هزار تومانی در روزهای آخر اسفند سال 
گذشــته در محدوده ۹ میلیون تومان بود درحالی 
که در این روزها حدودا هفت میلیون تومان قیمت 

دارد.
به گزارش ایســنا، پس از آزادســازی سهام عدالت 
مشــمولان این ســهام که روش مســتقیم را برای 
مدیریت ســهام خود انتخاب کرده بودند، می توانند 
 www.samanese.ir با مراجعه به ســامانه
ارزش واقعی سهام و جزئیات دارایی خود را مشاهده 

کنند.
البته این ارزش یکســان نیســت و تحــت تاثیر 

نوسانات بازار افزایشی یا کاهشی می شود.
بر این اســاس ارزش واقعی سهام عدالت با ارزش 
اولیــه ۴۹۲ هزار تومانی نیز در روز ۲۰ اســفندماه 
سال گذشــته ۹ میلیون و ۲۱۰ هزار تومان قیمت 
داشت. درحالی که قیمت این سهام در پنجم تیرماه 

سال جاری هفت میلیون و ۴۸۰ هزار تومان بود.
هرچند که مشمولان ســهام عدالت سال گذشته 
می توانســتند ۶۰ درصد ســهام خود را بفروشــند 
حدود هشــت ماه اســت کــه به دلیل شــرایط 
بــازار و فشــار عرضه، ایــن امــکان را ندارند اما 
ذکــر این نکته ضروری اســت کــه ارزش واقعی 
 ســهام عدالت همســو با نوســانات بازار صعودی 

و نزولی می شود.
به طوریکــه ارزش واقعی ســهام یــک میلیون 
تومانی در روزهای ابتدایی آزادسازی سهام عدالت 
)اردیبهشت و خردادماه سال گذشته( تا ۲۰ میلیون 

تومان نیز افزایش یافته بود.

نــدری گفــت: یکــی از راهکار هــای 
بســیار مناســب و مطلوب برای کنترل 
سیاســت های اقتصادی به خصوص نرخ 
تورم، سیاســت هدف گذاری تورم، است 
و حرکــت بانک مرکــزی در این زمینه 
نیازمنــد ایجاد یک چارچــوب و الگوی 

خاص است.
به گزارش پول نیوز، براساس آمار منتشره 
از ســوی مرکز آمار ایران، از اردیبهشت 
۱۳۹۶ تــا اردیبهشــت ۱۴۰۰، کمترین 
نرخ تورم ســالانه دوازده ماهه مربوط به 
اردیبهشــت ماه ۱۳۹۶ با ثبت نرخ ۷.۱ و 
بیشترین نرخ تورم ســالانه دوازده ماهه 
متعلق به شــهریورماه ۱۳۹۸ با ثبت نرخ 
۴۲.۷ درصــد بوده اســت؛ بنابراین نرخ 
تــورم کل کشــور در دوازده ماه منتهی 
به خردادماه ســال جاری، بیشترین نرخ 

سالانه تورم در سال های اخیر است.
در ایــن میان، با کاهش انتظارات تورمی 
از مهرماه ۱۳۹۸ تا پایان تابســتان سال 
گذشــته، روند تورمی با افت همراه بود؛ 
به گونه ای که کمترین نرخ تورم سالانه 
کل کشــور در این بازه زمانی متعلق به 
مردادمــاه ۱۳۹۹ با نرخ ۲۵.۸ درصد بوده 

است.

از ســوی دیگر، نرخ تــورم نقطه ای کل 
کشور در بازه زمانی اردیبهشت ۱۳۹۶ تا 
پایان خردادماه ســال جاری، بیانگر روند 
صعودی از نرخ تــک رقمی به محدوده 
۵۰ درصد اســت. به گونه ای که کمترین 
نرخ تورم نقطه ای کل کشــور )که بیانگر 
درصد تغییر نسبت به ماه مشابه سال قبل 
است( در نخستین ماه سال ۱۳۹۷ با ثبت 
نرخ ۷ درصد و بیشــترین نرخ نیز مربوط 
به اردیبهشت ماه ۱۳۹۸ با ثبت رقم ۵۲.۱ 

درصد بوده است.
اما در ادامه شــاهد رونــد صعودی نرخ 
تورم نقطــه ای بودیم و به مرور نرخ تک 
رقمی به دو رقمــی در خردادماه ۱۳۹۷ 
تبدیل شــد. روندی صعودی که تا پایان 
اردیبهشــت ماه ۱۳۹۸ ادامه داشــت و 
سپس از خردادماه ۱۳۹۸ شاهد افت نرخ 
تورم نقطه ای تا پایان فروردین ماه ۱۳۹۹ 

روند کاهشی را شاهد بودیم.
اما در ادامــه تا خردادماه ســال جاری، 
نرخ تورم نقطه ای کل کشــور با نوسان 
افزایشــی همراه بود و در نهایت در سه 
ماهــه ابتدایی ســال جاری نــرخ تورم 
و  اردیبهشت  فروردین،  ماه های  نقطه ای 
خردادماه امسال، به ترتیب به ارقام ۴۹.۵، 

۴۶.۹ و ۴۷.۶ درصد رسیده است.
در همین رابطه کامران ندری، اقتصاددان 
و عضو هیئت علمی دانشگاه امام صادق 
دربــاره چگونگی کنترل نــرخ تورم در 
کشــور توضیح داد: یکی از راهکار های 
بســیار مناســب و مطلوب برای کنترل 
سیاســت های اقتصادی به خصوص نرخ 
تورم، سیاســت هدف گذاری تورم، است 
و حرکــت بانک مرکــزی در این زمینه 
نیازمنــد ایجاد یک چارچــوب و الگوی 

خاص است.

وی افزود: از ســوی بانک های مرکزی، 
کنتــرل نرخ تورم قابل انجام اســت، اما 
مشکل این است که نظام سیاسی حاکم 
بر کشور، مشکلات خود را بر دوش بانک 
مرکزی منتقل می کنند و به همین ترتیب 
بــا کمبود نقدینگی روبه رو می شــوند و 
بانک مرکزی هم از استقلال لازم برای 
کنترل نرخ تورم و قدم برداشتن به سوی 
سیاســت هدف گذاری تــورم برخوردار 

نیست.
نــدری تاکید کرد: دولت کشــور ما باید 

برای کنترل نرخ تــورم از بانک مرکزی 
حمایت کند تا کمی از استقلال از دست 
رفته بانک مرکزی بــه آن باز گردد که 
بتواند در مســیر درســت سیاست هدف 
گــذاری تورم قدم بــردارد همچنین اگر 
نظام سیاسی این اســتقلال را به بانک 
مرکزی بدهد، بــه خودی خود نرخ تورم 

در کشور کنترل می شود.
وی در پاسخ به این ســوال که آیا تورم 
به صورت دســتوری قابل کنترل اســت 
یا خیر؟ اظهار کــرد: کنترل نرخ تورم به 
صورت دســتوری قابل اجرا نبست و باید 
بانک مرکزی با حمایت های خود موجب 

مهار تورم در کشور شود.
عضو هیئت علمی دانشــگاه امام صادق 
عنوان کرد: عوامل متعددی در رشد نرخ 
تورم دخیل هســتند که رشــد نقدینگی 
از مهم تریــن آن هــا اســت بنابرایــن 
حاصل کســری بودجه دولت به واسطه 
سیاســت های انبساطی، رشــد نقدینگی 
اســت و همین امر باعث افزایش تقاضا 
در مقابل کمبود عرضه اســت که به این 
ترتیب تورم افزایش می یابد، اما اگر رشد 
نقدینگی در یک راســتا قرار بگیرد تورم 

هم در ازای آن افزایش نمی یابد.

عضو هیئت علمی دانشگاه امام صادق عنوان کرد:

چگونگی کنترل نرخ تورم در کشور

اخبار

ســرمایه گذاران هندی بدون توجه به تهدیــدات مداوم و 
ســرکوب های قانون گذاران این کشــور علیه رمز ارزها ، 
۳۸.۸ میلیارد دلار را از ســال گذشته تا کنون به بازار کریپتو 
وارد کرده اند.با وجود فضــای نامعلوم نظارتی هند در مورد 
دارایی های رمزنگاری شده ، سرمایه گذاری های سراسری 
در دارایی های دیجیتال نسبت به سال گذشته تقریباً ٪۱۹،۹ 
افزایش یافته است. طبق داده های شرکت تحلیلی بلاکچین 
Chanalysis که در تاریخ ۲۸ ژوئن توســط بلومبرگ 
گزارش شــد ، سرمایه گذاری در بازار رمز ارز در اواسط سال 
۲۰۲۰ افزایش یافت. بنابر گزارش شــرکت تحلیل شــبکه 
Chanalysis ، میزان سرمایه گذاری هندی ها در این 
بازار طی سال گذشته از ۲۰۰ میلیون دلار به ۴۰ میلیارد دلار 

رسیده است و تخمین زده شده که به طور کلی ۱۵ میلیون 
نفر در کشور هند در بازار رمز ارزها مشغول به فعالیت هستند.

دادگاه عالی هندوستان در ماه مارس سال ۲۰۲۰ با تصمیم 
بانک مرکزی این کشــور در خصــوص ممنوعیت فعالیت 
شرکت های تامین کننده خدمات ارزهای دیجیتال موافقت 
نکرد و این امر موجب تاثیر بزرگ مثبتی بر رشد این بازار در 
کشور هند داشت. با این وجود، بانک مرکزی هند همچنان 
بــه تهدیدات علیــه ممنوعیت اســتفاده از دارایی های ارز 
دیجیتال در ۱۵ ماه گذشــته ادامه داده است.همچنین بنیان 
گذار صرافی محلی ZebPay به این موضوع اشاره کرده 
اســت که علاقه به سرمایه گذاری در دارایی های دیجیتال 
بین افراد ۱۸ تا ۳۵ سال بیشتر است ، چرا که خرید و فروش 

رمز ارز ها از سایر دارایی ها مانند خرید و فروش طلا راحت تر 
می باشد. این صرافی در پاسخ به داده های منتشر شده توسط 
بلومبرگ گفت:  » مردم هند سرمایه گذاری در رمز ارز ها را 
بســیار ساده تر از طلا می دانند ، زیرا این فرآیند بسیار ساده 
است. در واقع شما آنلاین می شوید ، می توانید رمز ارز مورد 
نظر را خریداری کنید ، دقیقا برخلاف طلا ، مجبور نیســتید 
آن را به صورت حضوری رسیدگی و تأیید کنید. ریچی سود 
، کارآفرین ۳۲ ساله هندی ، از جمله کسانی است که به نفع 
بازار رمز ارزها از بازار طلا دور شده و در این مورد گفته است : 
» من ترجیح می دهم پول خود را به جای طلا در رمز ارز ها 
بگذارم . بازار کریپتو شفاف تر از طلا و سایر دارایی ها است 

و بازده آن در مدت زمان کوتاه بیشتر است. 

رشد 19.9 درصدی سرمایه گذاری در رمز ارزها در کشور هند علی رغم عدم قطعیت های قانونی

»محیا« به نصف جهان رسید؛

اعلام آمادگی بانک صادرات ایران در حمایت از تولید و اشتغال

عهد میلیاردر مکزیکی در پیشگامی برای راه اندازی اولین بانک طرفدار بیت کوین در مکزیک

 مدیر عامــل بانک صادرات ایران در جریان ســفر به 
استان اصفهان در جمع فعالان اقتصادی و اعضای اتاق 
بازرگانی این اســتان برای حل مشکلات مشتریان و 
تأمین مالی شرکت های آسیب دیده و حمایت از تولید و 

اشتغال در این واحدها اعلام آمادگی کرد.
به گــزارش روابط  عمومــی بانک صــادرات ایران، 
حجت الــه صیدی در دیدار فعالان اقتصادی و اعضای 
اتاق بازرگانی استان اصفهان با مدیر عامل بانک مذکور 
اظهار داشت:  بانک صادرات ایران ۱۰ درصد ظرفیت 
خود را بــرای فعالان اقتصادی اصفهان در نظر گرفته 
و اختیارات مدیران در این اســتان افزایش یافته و اگر 
اختیار خاصی نیاز باشد، امکان افزایش آن به ویژه برای 

مشتریان ویژه و فعالان اقتصادی فراهم خواهد شد.
وی با بیان اینکه در ارائه راه حل به مشــتریان مسیری 
دو سویه را تعریف کرده ایم، افزود: بخش عملی اقتصاد 
که بانکداری نیز قســمتی از آن است، در این سال ها 
به دلیل محدودیت های بین المللــی، عدم تعادل های 
ساختاری در اقتصاد و شیوع ویروس کرونا با مشکلات 
زیادی مواجه بوده اســت. فرصت برای کار اقتصادی 
محدود اســت و با وجود تمامی مشکلات باید به کار 
ادامه داد. کشور با وجود همه سختی ها به پیش می رود 
و بار اصلی بر دوش بخش های واقعی اقتصاد و فعالان 
اقتصادی اســت.صیدی با اشاره به تلاش های صورت 
گرفته برای بهبود ساختارهای مالی بانک در سال های 
اخیر، گفت: مهم این بود که با وجود تشدید تحریم ها 
توانستیم با مشــتریان قدیمی کارمان را دوباره شروع 
کنیــم. از فروردین ۹۷ با مشــتریان برتر بانک کار را 
دوباره آغاز کردیم و کار را به جایی رساندیم که بانک 

در بحث تامین مالی کارهای قابل قبولی انجام دهد.
مدیر عامل بانک صادرات ایران افزود: یکی از مسایلی 
که در سه سال و نیم گذشته با آن مواجه بودیم، تعریف 
یک مأموریت مشخص در شرایط فعلی اقتصادی بوده 
و تلاش کرده ایم تا برای مشکلات مالی مشتریان راه 

حل پیدا کنیم.  
وی با اشــاره به صورت های مالی بانک صادرات ایران 
گفت: کفایت ســرمایه بانک به طور قابل ملاحظه ای 
افزایش یافته و این وضعیت ســقف تســهیلات دهی 

بانک را به هر ذی نفعی افزایش خواهد داد.
مدیرعامل بانک صادرات ایران همچنین در این نشست 
در پاسخ به برخی نظرات مطرح شده از سوی مشتریان 
بانــک و فعالان اقتصادی بخــش خصوصی اصفهان 
گفــت: مجموعه اقتصاددانان و فعــالان اقتصادی در 
ارزیابــی اقتصاد کشــور، معمولا از نظــر عملیاتی دو 
شــاخص را ارزیابی می کنند. یکی نرخ سرمایه گذاری 
و دیگر نرخ توســعه فناوری. با ارزیابی این دو شاخص 
می توان تخمین زد که آینده اقتصادی کشــور چگونه 

است.
صیدی اظهار داشــت: چندین ســال اســت که نرخ 
استهلاک سرمایه از نرخ تشکیل سرمایه پیشی گرفته 
است. در عین حال سرمایه گذاری و نرخ تشکیل سرمایه 
بدون رشد و توسعه فناوری به نتایج خوبی نمی رسد. در 
بانک صادرات ایران قصد داریم کمک کنیم تا زندگی و 
معیشت مردم بچرخد. برای اینکه بانک صادرات ایران 
و نظام بانکی بتواند به خوبی اداره و شــکوفا شود، باید 
سرمایه های بیشتری تشکیل شود. در استان اصفهان 
بیش از موجودی بانک تسهیلات پرداخت شده است. 
اما بازهم آمادگی بــرای افزایش آن وجود دارد و طبعاً 
در این مسیر باید بخشی را نیز به عنوان سرمایه ثابت 

در نظر بگیریم.
وی افزود: از ابتدای سال ۹۸ طرح اعتباری ویژه تولید با 
عنوان طرح طراوت در بانک صادرات ایران تعریف شده 
که کل زنجیره تولید را در بر می گیرد. ســایر بانک ها 
نیز از این ابتکار بانک صادرات ایران استفاده کرده اند. 
این طرح برای تامین ســرمایه در گردش از واحدهای 
تولیدی تا مصرف کننــده نهایی به صورت زنجیره ای 

مورد استفاده قرار می گیرد.

از ابتدای سال ۹۹ دو طرح دیگر شامل طراوت توسعه و 
مسکن نیز توسط بانک صادرات ایران ارائه شده است. 
طرح طراوت توسعه برای تأمین سرمایه ثابت واحدهای 
تولیدی اســت که به نفع پیمانکاران و تأمین کنندگان 
مواد اولیه آنها اعتبارات اســنادی ریالی صادر می شود. 
در مجموع نظام بانکی در خصوص تامین مالی سرمایه 
ثابت با دقت برخــورد می کند که بانک صادرات ایران 
نیز از این شــرایط تبعیت می کند و این عمدتا به دلیل 
کوتاه مدت بــودن رویدادهای اقتصــادی، نااطمینانی 
و عــدم قطعیت ها در اقتصاد اســت. با این حال بانک 
صادرات ایران طرح طراوت تولید و توسعه را به عنوان 
بخشــی از وظایف خود تعریف کرده  و منابع خود را به 
ســه بخش کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت تقسیم 

کرده است.  
مدیرعامل بانک صــادرات ایران تصریح کرد: تاکنون 
بیش از ۵۰ هزار میلیارد ریــال در قالب طرح طراوت 
توســعه به عنوان ســرمایه ثابت به صورت اعتبارات 

اسنادی ریالی پرداخت شده است.
صیدی در ادامه این نشست اظهار کرد: مشکل بدهی 
ارزی در کشــور یک مشکل فنی و ناشی از محدویت 
مبادلات ارزی است که بانک صادرات ایران برای حل 

آن پیگیری های لازم را انجام خواهد داد.
وی در خصــوص جرایم مشــتریان بدهکار نیز گفت: 

بانک صادرات ایران در ســال جاری با ارائه طرح محیا 
به دنبال حمایت از واحدهای تولیدی فعال آسیب دیده 
است که نه تنها از لیست بدهکاران نظام بانکی آنها را 
خارج کند بلکه امکان پرداخت تسهیلات بیشتر به آنها 

را نیز فراهم بیاورد.
در این نشست امیر یوسفیان، نائب رییس هیئت  مدیره 
بانک صادرات ایران نیز با تشــریح قابلیت های طرح 
طراوت تولید و توســعه، شــرایط ویژه این طرح برای 
تســهیل فروش اعتباری و کاهش هزینه و توســعه 
خطوط تولید و اجــرای پروژه های جدید در واحدهای 
تولیدی صنعتی این اســتان و همچنین مزایای طرح 
همیــان را برای کمک به پرداخت حقوق و دســتمزد 

کارگران و کارمندان واحدهای تولیدی را برشمرد.
طرح پرداخت در حســاب جــاری از دیگر طرح های 
بانک صادرات ایران است که توسط نائب رئیس بانک 
صادرات ایران برای حاضران در این جلسه تشریح شد.

در این نشست همچنین مسعود گلشیرازی، رئیس اتاق 
بازرگانی استان اصفهان، گفت: نقش بانک صادرات و 
شبکه گســترده آن در داخل و شعب خارج از کشور و 
ســابقه کار در حوزه بین الملل موجب تمایز این بانک 
از ســایر بانک ها بوده است. در استان اصفهان نیز این 
بانک با بخش خصوصی و فعــالان اقتصادی تعاملی 
مبتنی بر عقلانیت با قاعده برد- برد داشته و بر همین 
اساس همواره به عنوان محل رجوع فعالان اقتصادی 

قرار گرفته است.
گلشیرازی افزود: برگزاری جلساتی از این دست موجب 
افزایش درک متقابل از شرایط  اقتصادی بین بانک و 
فعالان اقتصادی اســت تا این مسیر دشوار را با هم به 
سرانجام برسانیم. اقتصاد استان اصفهان اقتصاد صنعتی 
اســت که بخش خدمات نیز سهم زیادی در آن دارد و 
اهداف اقتصادی در این استان که بر اقتصاد کشور نیز 
تاثیر گذار اســت، بدون حمایت و تامین مالی بانک ها 

محقق نمی شود.

ریکاردو سالیناس پلیگو ، میلیاردر مکزیکی و سومین فرد 
ثروتمند این کشور، خبر داده که می خواهد دارای اولین 
بانکی باشد که بیت کوین را در مکزیک پذیرفته است. 
او با تاکیــد بر حمایت خود از بیت کوین از برنامه های 
آتی خود برای راه اندازی اولین بانک طرفدار بیت کوین 

در کشور مکزیک خبر داد.
این میلیاردر مکزیکی در تاریخ ۲۷ ژوئن با انتشار توئیتی 
حمایت خود را از پذیرش گسترده بیت کوین اعلام کرد 
و خاطر نشان کرد که بانک وی در تلاش است تا اولین 
بانک مکزیکی باشــد که این دارایی دیجیتال برجسته 
جهان را قبول می کند. این نظرات پس از تأیید گسترده 
بیت کوین توسط سالیناس ، که اظهار داشت تصور بیت 

کوین به عنوان طلای جدید کاملًا درست است ، منتشر 
شد. 

لازم به ذکر اســت که ســالیناس ، بنیان گذار و رییس 
شرکت های متعددی از جمله شبکه تلویزیونی و رادیویی 
 Mazatlan F.C باشگاه فوتبال ، TV Azteca
و بانک بــزرگ  Banco Aztecaمی باشــد که 
درآمد ســالانه از این بانک تنهــا ۲.۵۴ میلیارد دلار در 
ســال ۲۰۲۰ بوده که در کشــور های مکزیک ، پاناما ، 
گواتمالا ، هندوراس و پرو فعالیت می کند. این میلیاردر 
که از ســال ۲۰۰۲ فعالیت این بانــک را آغاز کرد ، در 
این مجموعه تســهیلات اعتباری کالاها برای مصرف 
کنندگان ، وام های شــخصی برای مشاغل کوچک ، 

کارت های اعتباری ، وام های رهنی و سیســتم های 
حقوق و دستمزد را ارائه می دهد.

طبق گزارش بلومبرگ ، سرمایه این میلیاردر مکزیکی 
در طول امســال از ۲.۸ به ۱۵.۸ میلیارد دلار رســیده 
 است. طبق اخبار منتشر شده ، سالیناس در سال گذشته

 ۱۰ ٪از میزان نقدینگی خود را به بیت کوین اختصاص 
داده است.

 Kraken در ســال ۲۰۲۰ ، صرافــی ارز دیجیتــال
مستقر در سانفرانسیسکو ، به عنوان اولین مرکز تجارت 
ارزهای دیجیتال که منشوری را برای فعالیت به عنوان 
یک بانک در ایالات متحده دریافت کرد، معرفی شــد. 
حال، این میلیاردر مکزیکی می خواهد اولین نفری باشد 

کــه درهای بانک خود را به روی فعالیت های مبتنی بر 
ارز دیجیتال بیت کوین در کشور مکزیک به روی همه 
بگشاید.                     تهیه و ترجمه : روژین حیدری

تهیه و ترجمه : غزل حیدری



اخبار

6
      Tuesday   2021 29 June  سه شنبه 8 تیر 1400    سال چهارم   شماره 809 

سياست
w w w . t e j a r a t o n l i n e . i r

روزنامه صبح ايران

2Wed 26November 2014 345 چهارشنبه 5آذر 1393 شماره

خبر
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کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخباراقتصادکلان

سرنوشت قیمت ها در دولت 
بعد چه می شود؟

عضو هیئت نماینــدگان اتاق بازرگانی ایران می گوید 
تا زمانی که ســاختارها در اقتصــاد ایران تغییر نکند، 

جابجایی وزیران چندان گره گشا نخواهد بود.
خســرو فروغان گران ســایه در گفت و گو با ایسنا، 
اظهار کرد: متاســفانه در طول سال های گذشته و در 
دولت های مختلف، نحوه مدیریت اقتصادی به شکل 
لحظه ای و بر اساس حل بحران اجرایی شده است. این 
در حالی است که ما با مشکلات زیربنایی و ساختاری 
مواجه هستیم که تا آنها درست نشود، نمی توان انتظار 

داشت که شرایط بهبود یابد.
وی با بیان اینکه نوسان قیمتی، بی نظمی در بازارها 
و بســیاری از دیگر چالش های اقتصــاد ایران جز با 
بهبود قوانین و اصلاحات ســاختاری ممکن نخواهد 
شــد، توضیح داد: ما در ایران قوانینی داریم که رسما 
مخل تولید هستند؛ سازمان هایی نیز داریم که از نظر 
توان اجرایی عملا نمی توانند وظایف قانونی خود را به 
طور کامل اجرایی کنند. مثلا سازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان از سویی با آزادسازی قیمت و 
واقعی شدن نرخ ها مخالفت می کند اما وقتی صحبت 
از نظارت بر بازار می شود عملا توان اجرایی آن را ندارد.

عضو اتاق بازرگانی ایــران ادامه داد: ما هرگز به این 
سوال پاســخ نداده ایم که آیا قرار است به اقتصاد آزاد 
و محوریت بازار عمل کنیم یا خیر؟ وقتی این ســوال 
بی پاسخ مانده، ما از سویی با تولیدکنندگانی مواجهیم 
که مجبورند با قیمت گذاری دستوری زیان بدهند، از 
سوی دیگر مجبورند با شرکت های دولتی و خصولتی 
وارد رقابتی نابرابر شوند و در نهایت هیچ ارزیابی دقیقی 

از آینده سرمایه گذاری خود نداشته باشند.
به گفته فروغان گران ســایه، حتی در کشوری مانند 
چین که از اســاس با اقتصاد آزاد ارتباطی نداشت نیز 
دولت در جایی فهمید کــه باید به بخش خصوصی 
میدان دهد و حتی از آن حمایت کند و نتیجه پیشرفت 
امروز اقتصادی این کشــور همین است و حتی دولت 
این کشــور از حمایت گر به نهادی تبدیل شده که با 
مالیاتی که از فعالیت های اقتصادی می گیرد ســودی 

سرشار در اختیار دارد.
وی با بیان اینکه ســاختارها از جابجایی افراد اهمیت 
بیشتری دارد، تصریح کرد: در این تردیدی وجود ندارد 
که بســیاری از مســئولان با هدف خدمت و کاهش 
مشکلات می آیند اما در دل ساختار غلط راه به جایی 
نمی برند. یعنی شاید با آمدن وزیر صمت جدید برخی 
قیمت ها کاهش یافته یا برخی بازارها بهبود وضعیت 
بدهند اما این موضوع نیز تا اصلاح نشــدن زیربناها 
موقتــی خواهد بود و باز بحرانی دیگر در بازاری دیگر 
خود را نشــان می دهد.۴عضو اتاق بازرگانی ایران به 
موضوع قیمت مرغ در ماه های گذشــته اشاره کرد و 
افزود: وقتی شــرایط را لحظه ای و مدیریت بحرانی 
ببینیم اینطور می شــود که ناگهان بــازار مرغ به هم 
می ریزد و همه دولت و همه دستگاه ها بسیج می شوند 
تا آن بازار را مدیریت کننــد و چندی بعد دوباره بازار 
بعدی وارد بحران می شــود. برای عبور از این شرایط 
باید نگاه کلان به اقتصــاد را تغییر داد و آنگاه انتظار 
داشــت که مثلا وزیر صمت بتواند صنعت و تجارت 
کشور را مدیریت کند.به گزارش ایسنا، پس از برگزاری 
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری و انتخاب 
ابراهیم رییسی به عنوان رییس جمهور منتخب، او در 
نیمه مرداد ماه امســال رسما دولت را تحویل خواهد 
گرفت.پس از برگزاری مراسم تنفیذ و تحلیف، رییس 
جمهوری جدید فهرست وزرای پیشنهادی خود را برای 

دریافت رای اعتماد به مجلس ارائه خواهد کرد.

4 عامل اصلی افزایش قیمت 
مواد غذایی

اتاق بازرگانی تهــران در جدیدترین گزارش خود به 
بررسی ابعاد جهانی افزایش قیمت مواد غذایی پرداخته 

است.
به گزارش ایســنا، هرچند در ماه های گذشــته روند 
افزایش قیمت مواد غذایی در بازار ایران سرعت گرفته 
و برخی کالاهای اساسی با تورم جدی مواجه شده اند 
اما بررسی ها نشان می دهد که در سطح جهانی نیز به 
خصوص در دو ســال گذشته این روند سرعت گرفته 
و همین موضوع نگرانی هایی در سطح بین المللی به 
وجود آورده است.هرچند روند افزایش قیمت مواد غذایی 
در سطح جهان در ماه های گذشته قدری ملایم تر شده 
اما به نظر می رسد برخی عوامل همچنان در این حوزه 
تاثیراتی منفی خواهند گذاشــت. اتاق بازرگانی تهران 
در گزارش خود چهار عامل تاثیر گذار در این زمینه را 
تشریح کرده است.در این بررسی آمده است: هرچند در 
دوره همه گیری کرونا، بسیاری از محصولات غذایی 
با افزایش قیمت مواجه شدند اما به نظر می رسد روند 
افزایش قیمت محصولات غذایی در ســال ۲۰۱۸ و 
پیش از شــیوع کرونا آغاز شده است. در تابستان این 
ســال، شیوع تب خوکی آفریقایی در چین باعث تلف 
شــدن ۵۰ درصد از گله ها خوک در این کشور شد و 
همین موضوع به افزایش قیمت این محصول منجر 
شد.پس از آن قیمت تمام شده سایر اقلام گوشتی نیز 
اوج گرفت و با افزایش قیمت نهاده های دامی این روند 
سرعت بیشــتری پیدا کرد.دومین عامل تاثیرگذار به 
دوره شــیوع کرونا و اعمال قرنطینه از سوی دولت ها 
باز می گردد که باعث ایجــاد اختلال در زنجیره های 
تامین مواد غذایی شــد. کاهش تقاضا برای خرید غذا 
در رســتوران ها و افزایش خرید از خرده فروشی ها نیز 
دیگر عامل تاثیرگذار در این زمینه بود.سومین عامل 
تاثیرگذار در این زمینه به افزایش هزینه حمل و نقل 
باز می گردد. بررسی ها نشان می دهد که نرخ حمل و 
نقل دریایی در طول یک دوره ۱۲ ماهه، دو تا سه برابر 
شده است. در این حوزه افزایش قیمت سوخت و کمبود 
راننده کامیون برای جابجایی کالا نقشی کلیدی ایفا 
کرده اند و افزایش هزینه انتقال غذا از مزرعه به محل 
مصرف به چالشی جدی در این زمینه بدل شده است.

خروج مشتریان از بازار 
کساد خودروهای خارجی

 بررســی ها از بازار خودروهای خارجی در پایتخت 
حاکی اســت همچون هفته های گذشــته خرید 
و فروش ها بســیار کاهش یافتــه و رکود بر بازار 

حکمفرماست.
به گزارش ایرنا، با وجود رکود حاکم اما بررســی ها 
نشــان می دهد قیمــت  خودروهــای خارجی در 
هفته های گذشــته افزایش اندکی را تجربه کرده 
و صاحبان اتومبیل ها ضمــن اینکه رغبت زیادی 
به فروش نشــان نمی دهند، مبالغ بیشتری نیز از 

مشتریان مطالبه می کنند.
به اعتقاد کارشناسان، حتی مشخص شدن نتیجه 
انتخابــات ریاســت جمهوری نیز نتوانســته تاثیر 
چندانی بر بازار داشــته باشــد و همگان چشم به 
مذاکرات برجامی دوخته انــد و نتایج آن را بر این 

بازار تاثیرگذار می دانند.
با این حــال، مهمترین عامل تاثیرگــذار بر بازار 
خودروهای خارجی نرخ دلار اســت که این روزها 

اندکی رشد کرده است.
به گزارش ایرنا، امروز نــرخ دلار در صرافی های 
بانکی امروز با ۳۹۰ تومان افزایش نســبت به روز 

گذشته به رقم ۲۴ هزار و ۴۲۸ تومان رسید.
»کوروش طواحن« نمایشگاه دار خودرو در منطقه 
یوســف آباد تهران می گوید: به نظر می رســد در 
نهایــت همه چیز در بــازار خودروهای خارجی به 

سیاست  خارجی کشور بازگردد.
وی معتقد اســت: اگر مذاکرات برجامی به نتیجه 
نرسد، شاید وضعیتی بدتر از رکود دو ساله حاکم بر 

این بازار را شاهد باشیم.
یــک فعال دیگر بــازار خودرو به ایرنــا گفت: در 
مجموع پیش بینی خوبــی از وضعیت بازار خودرو 

و ایجاد گشایش در آن نداریم.
وی یادآور شــد: از عید امســال که مذاکرات وین 
به شکل جدی دنبال شــده، انتظار می رفت که با 
شکسته شــدن قیمت ها مواجه شــویم اما چنین 

اتفاقی نیفتاد.
به گزارش ایرنا، امروز در دسته خارجی ها قیمت ها 
نسبت به هفته های گذشــته اندکی رشد را نشان 
می دهــد، به طوری که فروشــندگان بــرای هر 
دستگاه ســانتافه مدل ۲۰۱۷ صفر کیلومتر حدود 
یک میلیارد و ۹۰۰ میلیــون تومان، رنو کولیوس 
۲ میلیــارد و ۱۰۰ میلیون تومــان، فولکس واگن 
تیگوان سفید رنگ صفر کیلومتر بیش از ۲ میلیارد 
و ۴۰۰ میلیون تومان، لکسوس NX صفر کیلومتر 
بیش از سه میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان، همچنین 
بــی. ام. و ۵۳۰ اتاق ۵ صفــر کیلومتر حدود پنج 
میلیارد تومان و بی. ام. و ۷۳۰ فول آپشــن صفر 
کیلومتر هفت میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان مطالبه 

می کردند.
امروز در دسته خودروهای مونتاژی  نیز هر دستگاه 
پژو ۲۰۰۸ ایران خودرو )ســفید رنگ و مدل ۹۸( 

۸۴۰ میلیون تومان قیمت خورد.
همچنین سیتروئن سی۳ سایپا صفر کیلومتر حدود 
۸۷۰ میلیون تومان، کیا ســراتو ۲ لیتری آپشنال 
۷۹۸ میلیــون تومان و مــزدا۳ صفر کیلومتر مدل 
۹۸ نزدیک به ۹۰۰ میلیــون تومان قیمت گذاری 

شده اند.
بررسی ســایت های خودرویی و کانال های فضای 
مجاری نیز حاکی اســت در دســته داخلی ها و در 
گروه ســایپا امروز هر دســتگاه وانت پراید ۱۳۰ 
میلیون تومــان، پراید ۱۳۲ حــدود ۱۱۹ میلیون 
تومــان، پراید ۱۳۱ نزدیک به ۱۲۳ میلیون تومان، 
ســاینا دنده ای ۱۴۸ میلیون تومان، ســاینا پلاس 
دنده ای ۱۵۹ میلیون تومــان، کوئیک آر دنده ای 
۱۵۸ میلیــون تومان و کوئیــک اتوماتیک پلاس 

۲۰۸ میلیون تومان قیمت گذاری شد.
در گروه ایران خودرو نیز هر دســتگاه سمند سورن 
۲۴۴ میلیون تومان، پژو پارس ساده ۲۴۰ میلیون 
تومان،  پژو پارس دوگانه سوز ۲۵۹ میلیون تومان، 
رانــا پــلاس ۲۴۰ میلیــون تومــان و دنا پلاس 
توربوشــارژ اتوماتیک ۴۴۲ میلیــون تومان قیمت 

خوردند.

رشد بیش از 84 درصدی 
ارزش صادرات فرش دستباف 

ایران
 رییس مرکز ملی فرش ایران اعلام کرد: بررســی 
کارنامه صادرات فرش دســتباف ایران در ۲ ماهه 
نخست امسال در هم سنجی با پارسال، رشد ۸۴.۶ 
درصدی ارزشی و ۲۷۵ درصدی وزنی ۲۷۵ وزنی 

را نشان می دهد.
به گزارش ایرنا از مرکز ملی فرش ایران، »فرح ناز 
رافــع« افزود: ژاپن و آلمان دو کشــور واردکننده  
نخســت فرش دســتباف ایرانی در بین ۳۳ کشور 

مورد معامله با ایران بوده اند.
وی بیان داشت: نیمی از فرش صادراتی از فرودگاه 
امام خمینی)ره(، ۴۶ درصــد از گمرک مهرآباد و 

بقیه از سایر گمرکات صادر شده است.    
رافع توضیــح داد: در این مدت، میــزان صادرات 
کرک و پشم حدود ۳.۴ میلیون دلار  با سهم ۷۰.۸ 
درصد از کل صادرات، ســهم صادراتی گبه ۱۳.۱ 
درصد با ارزش ۶۲۱ هزار دلار و ســهم صادراتی 
فرش ابریشــم به میزان ۱۵ درصد با ارزش ۷۲۱ 
هزار دلار اســت.وی گفت: بر اساس آمار گمرک، 
در اردیبهشــت ماه امســال نیز ۲۱۴.۴ تن فرش 
دستباف به ارزش ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار دلار صادر 
شد که در مقایســه با اردیبهشت ماه سال گذشته، 
۲۸.۵ درصد از نظر ارزشی و ۱۵۵ درصد به لحاظ 
وزنی رشــد داشته اســت.به گزارش ایرنا، مطابق 
آمارها، در ســال ۲۰۱۹ بیش از یک میلیارد دلار 
فرش دســتباف در مبادلات جهانی به کشورهای 
مختلف صادر شد. در این میان جمهوری اسلامی 
ایران سهم ۷.۹ درصدی از مجموع صادرات فرش 

دستباف را به خود اختصاص داد.

 وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: 
با تلاش خودروســازان و قطعه ســازان، 
وابســتگی چهار میلیــارد دلاری صنعت 
خودروسازی  به خارج امروز به ۱.۵ میلیارد 
دلار کاهش یافته و عمق داخلی سازی ها 

افزایش یافته است.
به گــزارش خبرنــگار اقتصــادی ایرنا، 
امروز )دوشنبه(   »علیرضا رزم حســینی« 
در مراســم امضای تفاهم نامه همکاری 
مشــترک بین ایدرو، ۲ خودروساز بزرگ 
کشور، بنیاد شــهید و بانک مرکزی این 

موضوع را اعلام کرد.
براســاس این تفاهم نامه ایران خودرو و 

ســایپا متعهد به تحویل ۳۰ هزار دستگاه 
خــودرو بــه خانواده های معظم شــهدا، 

جانبازان و مدافعان حرم شدند.
  وزیر صمت در این مراسم با گرامیداشت 
یاد و خاطره شهدا و ایثارگران، افزود: در 
هر نظام و حکومتی، فداکاران و سربازان 
وطن مــورد تجلیل قــرار می گیرند و بر 
اســاس قانــون خدماتی به آنــان ارائه 

می شود.
وی خاطرنشــان کرد: تفاهم نامه امروز بر 
اساس قانون مجلس به منظور کمک به 
ایثارگران به ویژه افرادی که مشکل رفت 
و آمــد دارند اجرایی می شــود و تحویل 

این خودروهــا از محل افزایــش تولید 
خودروسازان خواهد بود.

رزم حســینی بیان داشــت: بــا تــلاش 
خودروســازان و قطعه ســازان، وابستگی 
چهار میلیارد دلاری صنعت خودروسازی  
امروز به ۱.۵ میلیارد دلار کاهش یافته و 
عمق داخلی سازی ها افزایش یافته است.

وزیر صنعت، معدن وتجارت با اشــاره به 
کیفی  افزایش  برای  خودروسازان  تلاش 
تولیــدات، تصریح کرد: امســال افزایش 
تولید نسبت به سال گذشته محقق خواهد 
شد و خودروسازان، تنوع در تولید و ارائه 

محصولات جدید را در برنامه دارند.

وزیر صنعت، معدن وتجارت اعلام کرد:

کاهش وابستگی خارجی صنعت خودروسازی  به ۱/۵ میلیارد دلار

اخبار

دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی گفت: 
هر تن کالایی که در کشــور ترانزیت می شــود ۲۰۰ 

دلار درآمدزایی دارد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دبیرخانه شورای 
عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، در اولین نشســت 
شــورای تخصصی لجســتیکی مناطق آزاد با حضور 
»حمیدرضــا مؤمنی« مشــاور رئیس جمهــور و دبیر 
شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، حرکت به 
سوی بازار ۱۰ میلیارد دلاری لجستیک در دستور کار 

مناطق آزاد کشور قرار گرفت.
این نشســت بــا محوریت ارائه گــزارش عملکرد در 
خصوص اقدامات صورت گرفته توســط سازمان های 

مناطق آزاد در حوزه لجســتیک، بررسی و تبادل نظر 
در خصوص سیاســتگذاری، برنامه ریزی راهبردی و 
تبیین نقش و جایگاه مناطق آزاد در حوزه لجســتیکی 
کشور، بررســی و پشــتیبانی اولویت های لجستیکی 
هریک از مناطق و برنامه ریزی توســعه منابع انسانی 
در جهت ارتقای ظرفیت تخصصی کارشناســی حوزه 
لجستیک در سازمان های مناطق آزاد برگزار و بررسی 
و تبــادل نظر شــد.حمیدرضا مؤمنی مشــاور رئیس 
جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
کشور در این نشست با اشاره به نقش پررنگ مناطق 
آزاد کشور در حوزه لجستیک و تأثیر آن گفت: سالانه 
یــک میلیارد تن کالا از طریق کانال ســوئز ترانزیت 

می شود، با توجه به اینکه هر تن کالایی که در کشور 
ترانزیت می شود ۲۰۰ دلار درآمدزایی دارد در صورتی 
که ۵ درصد این ترانزیت ها از طریق مناطق آزاد وارد 
کشور شوند علاوه بر اشتغالزایی در این مناطق، درآمد 
و ارزآوری چشمگیری برای مناطق آزاد و کشور ایجاد 

می کند.
برگزاری هفتگی شورای تخصصی لجستیکی مناطق 
آزاد با حضور معاونان لجستیک و حمل و نقل مناطق 
و بــه میزبانی یکــی از مناطق آزاد کشــور از دیگر 
مصوبات این نشســت بود که در همین راســتا مقرر 
شد دومین جلسه این شــورا هفته آتی در منطقه آزاد 

چابهار برگزار شود.

ترانزیت هر یک تن کالا، 200 دلار برای کشور درآمد دارد

معاون راه و شهرسازی تهران خبر داد

برای مسکن ملی تهران ۲۳ هزار نفر ثبت نام کردند

عضو انجمن علمی استاندارد مطرح کرد

شعارهای خارجی مانع رشد برندهای ملی

معاون شهرک های صنعتی ایران:

۶۰ درصد شهرک های صنعتی کشور نیازمند بازسازی است

معاون مسکن اداره کل راه و شهرسازی استان تهران 
بــا بیان اینکــه در مرحله پنجم ۲۳ هــزار نفر برای 
واحدهای اقدام ملی در شهرهای تحت مسئولیت اداره 
کل اســتان ثبت نام کرده اند گفت: تا حدود دو هفته 
دیگر افراد واجد شــرایط مشــخص می شوند؛ درباره 
قیمت نیز با توجه به اینکه نرخ مصالح ســاختمانی در 
یک ماه اخیر نوســان چندانی نداشته، قیمت مسکن 

ملی فعلا همان متری ۳.۷ میلیون تومان است.
یاســر لک در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: به طور 
کلی در استان تهران، بجز شهرهای جدید ۸۰۰۰ واحد 
مسکن ملی در دست ســاخت است که سایت ۲۰۰۰ 
واحدی تهرانســر توســط پیمانکار بخش خصوصی 
احداث می شــود و فعلا شرایط واگذاری به متقاضیان 
را ندارد. ۳۵۵۰ واحد نیز راســا توســط اداره کل راه و 
شهرسازی اســتان تهران  ساخته می شــود. احداث 
۲۵۰۰ واحــد نیز در شــهرهای کوچک بر عهده بنیاد 

مسکن است.
وی افزود: اداره کل راه و شهرســازی اســتان تهران 
در شهرهای پاکدشــت، رباط کریم، شهریار، قرچک، 
نصیرشهر و اسلامشــهر در حال ساخت مسکن ملی 
است و پروژه ها با ســرعت مناسبی پیش می رود و تا 
پایان تیرماه به مراحل پایانی فوندانســیون می رسیم. 
مشــکل چندانی هم درخصوص تامیــن منابع مالی 

نداریم.
معاون اداره راه و شهرســازی اســتان تهران با بیان 
اینکه ۱۵۰۰ نفــر ظرفیت خالی برای مســکن ملی 
اســتان وجود دارد گفت: در مرحلــه پنجم فراخوان 
از متقاضیان واحدهای اقــدام ملی در محدوده تحت 
مسئولیت اداره کل، بجز شهرهای جدید ۲۳ هزار نفر 
در استان تهران تقاضا داده اند. تا کنون ۴۰۰ نفر از این 
افراد احراز شرایط شده اند. ۱۵۰۰ نفر برای پروژه های 
در حــال احداث، ظرفیت خالی داریــم که افراد واجد 

شرایط را به آنها معرفی می کنیم.
لــک درباره جدیدترین برآورد از قیمت مســکن ملی 
اســتان تهران گفت: قراردادها بــا همان مدل مدنظر 
ما پیش می رود. برآوردی که از قیمت در اردیبهشــت 
داشــتیم متری ۳.۷ میلیون تومان بود که با توجه به 
ثبات قیمت مصالح ســاختمانی این نرخ تغییر نکرده 
اســت. اگر متقاضیان، آورده را به موقع پرداخت کنند 
روند مناسب پیشرفت طرحها ادامه می یابد و تا پایان 
سال ۱۴۰۱ تمامی پروژه های فعلی تکمیل خواهد شد.

وی تاکید کرد: در شــهرهایی که مســئولیت اجرای 
مسکن ملی به عهده اداره کل است بر اساس استقبال 

و تقاضای موثر جلو می رویم.
معاون اداره کل راه و شهرسازی استان تهران، حداکثر 
زمان اعلام اســامی افراد واجد شــرایط مرحله پنجم 
ثبت اقدام ملی را دو هفته آینده دانست و گفت: برای 
افراد جدید که در سامانه تایید نهایی می شوند پیامک 

ارسال می شود و ســپس به طور اتوماتیک در بانک 
مسکن برای آنها افتتاح حساب خواهد شد. متقاضیان 
ظرف دو هفته زمــان دارند تا ۴۰ میلیون تومان اولیه 

را واریز کنند.
لــک در پاســخ به این ســوال که در صــورت نبود 
متقاضیان ســاکن در شــهرهای مدنظــر چه اقدامی 
انجام می دهید گفت: در این مرحله اگر در شهرهای 
ثبت نامی تقاضای کافی از ســاکنان نداشته باشیم یا 
متقاضیان از شــروط پنج گانه برخوردار نباشــند اجازه 
داریم تا از ساکنان شهر تهران برای شهرهای مدنظر 
دعوت کنیم.معاون اداره کل راه و شهرســازی استان 
تهران درخصوص مسکن ملی شهرهای جدید تصریح 
کرد: در شهرجدید پرند ۲۰ هزار واحد، در پردیس ۱۴ 
هزار، در هشــتگرد ۸۰۰۰ و در ایوانکی ۱۵ هزار واحد 
در حال اجرا اســت که مسئولیت آن بر عهده شرکت 

عمران است.

عضو انجمن علمی اســتاندارد ایران برندینگ کالاهای 
داخلی با نقاب شعارهای خارجی را شاخص ترین مانع رشد 
برندهای ملیّ دانست و افزود: اینجا پای تاریخ، فرهنگ 
اجتماعی و تجاری یک کشــور در میان است و ترجمه 
شعارهای خارجی به فارسی با همان ویژگی ها و تداعیات 
برنــد، امری ناممکن و به هدر رفت بودجه های کلان و 
عدم رشــد برندهای داخلی، منتج خواهد شد.به گزارش 
ایسنا، میثم توکلی در سمینار رشد کسب و کارهای داخلی 
در پاسخ به اینکه شعارها چگونه می توانند به برندینگ 
کالاهای ایرانی کمک کنند، افزود: شعارها، چکیده هویت 
و استراتژی برندهاســت که از مأموریت اصلی آنها زاده 
می شــود و تعهد شرکت را در قبال برندهای خود نشان 
مــی دهد. لذا در دنیای مملو از تبلیغــات، واژه ها و پیام 
های گوناگون مندرج در بیلبوردها و رسانه های مختلف 

که در آن برندها مزیت نسبی خود را توسط شعارهایشان 
وعده می دهند، تلاش شــرکت در جهت تحقق وعده 
های خود به افزایش ارزش برند، همســو سازی رویکرد 
مدیران و پرسنل شرکت، شکل گیری انتظارات صحیح 
مخاطبان از برند و همچنین به کاهش ســردرگمی در 
بازار کمک شــایانی می کند.توکلی ادامه داد: برندسازی 
یعنی نبرد در ذهن، یعنی در ذهن، خوب بمانیم. در جامعه 
تبلیغات زده امروزی کمتر کسی شعاربرندها را بخاطر می 
آورد و حتی اگر بخاطر هم بیاورد، عمیقا آن را باور نمی 

کند لذا حتی یک شــعار اثربخش و بی عیب و نقص از 
نگاه شــرکت اگر در خاطر کسی نماند منفعتی به دنبال 
نخواهد داشت، بنابراین شعارهای اثربخش و به یادماندنی 
حاصــل توجه به معنا و آوای واژه ها و میزان هم افزایی 
آنهاست و شعارهایی ماندگارند که واژه ها را در ذهن ذی 
نفعان محفوظ کند.این مدرس حوزه برندینگ به انتخاب 
صحیح شعارها در ابتدای فعالیت برندهای داخلی تأکید 
کرد و گفت: انتخاب صحیح شــعارها در ابتدای فعالیت 
برندها از اهمیت ویژه ای برخوردار است تا بعدها به دلیل 

عدم انتخــاب صحیح، مجبور به Rebranding در 
این حوزه نشــوند چرا که تغییر شعار، ذهن مشتری را به 
تقابل با شعار قبلی ســوق می دهد و مخاطبان را دچار 
دوگانگی می کند لذا شعار برندهای ملیّ باید به گونه ای 
انتخاب شود که علاوه بر پایدار بودن امکان توصیف برند 
را در بازاریابی دهان به دهان تسهیل و موجب برندآگاهی 
شود.وی در خاتمه شعار برندهای داخلی را جزو سرمایه 
های ملیّ دانســت که می تواند برندها را به سمت یک 
گفت وگوی جهانی ترغیب نموده و به ســرآمدی آن ها 
کمک نماید و اظهار امیــدواری کرد با توجه به حرکت 
جامعه به سمت نگرش سرمایه ای به جای نگرش هزینه 
ای در برندسازی و توجه بیشتر به نیازها و انتظارات ذی 
نفعان بتوان اثرات فقدان نهادهای متولی در این حوزه را 

کمرنگ تر نمود.

 معاون فنی ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های 
صنعتی ایــران گفت: ۶۰ درصد شــهرک های صنعتی 
کشــور بالای ۱۵ ســال عمر دارند و برای جلوگیری از 

فرسودگی نیازمند بازسازی هستند.
به گزارش ایرنــا، فتحعلی محمدزاده روز دوشــنبه در 
نشست هم اندیشی نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
با صنعتگران شهرک صنعتی شمس آباد، اظهار داشت: 
هم اکنون ۸۳۰ شــهرک صنعتــی در حال واگذاری به 
صنعتگران اســت که از این میان ۶۰ درصد آنها بالای 

۱۵ سال عمر دارند.
وی با بیان اینکه کشــور دارای یکهزار و ۱۱ شــهرک 
و ناحیه صنعتی اســت، عنوان کــرد: از این تعداد ۸۳۰ 
شهرک در حال واگذاری به صنعتگران است که تاکنون 
۹۳ هزار قرارداد در این شهرک منعقد شده و ۴۸ هزار و 

۴۰۰ واحد در حال بهره برداری هستند.
محمدزاده اضافــه کرد: هم اکنــون ۹۵۰ هزار نفر در 
شــهرک های صنعتی کشور مشغول به کار هستند که 
بایــد برای ارائه خدمات مطلوب بــه صاحبان صنایع و 

کارکنان آنها اعتباراتی اختصاص داده شود.
وی با اشــاره به اینکه شرکت شــهرک های صنعتی 
براساس قانون حق هزینه کرد در شهرک های صنعتی 
را ندارد، ابراز کرد: نمایندگان مجلس شــورای اسلامی 
در جهت رفع برخی مشــکلات شــهرک های صنعتی 
باید حداقل یک درصــد از مالیات ارزش افزوده ای که 

صاحبان صنایع پرداخت می کنند را در اختیار شــرکت 
شهرک های صنعتی قرار بدهد.

محمدزاده ادامه داد: هم اکنون به دلیل اینکه شهرداری 
ها مســئولیتی در قبال شــهرک هــای صنعتی ندارند 
هیچگونه خدماتی به این مناطق ارائه نمی کنند و حتی 
در برخی استان های آتشنشانی هم در صورت بروز آتش 
سوزی در شهرک های صنعتی با اکراه به صحنه حادثه 

می آیند.
وی با تاکید براینکه شرکت شهرک های صنعتی برای 
نگهداری خوب و موثر مناطق صنعتی کشور به عنوان 
قلب اقتصاد کشور نیازمند اختیارات بیشتر است، افزود: 
اگر یک درصد از ارزش افزوده ای که صاحبان صنایع به 
دولت پرداخت می کنند به شــهرک های صنعتی برسد 

بسیاری از مسائل حل می شود.
این مسئول در ادامه با اشاره به اینکه فازهای اول و دوم 
شهرک صنعتی شــمس آباد هم اکنون فرسوده شده و 
نیازمند بازسازی است، بیان داشت: همه دستگاه ها باید 
برای بازسازی بخش های فرسوده شهرک های صنعتی 

به میدان بیاییند.
محمدزاده با بیان اینکه براساس قانون وزارتخانه های 
نفــت، نیرو، ارتباطات و راه و شهرســازی باید امکانات 
لازم ماننــده آب، بــرق، گاز و راه را تا درب واحدهای 
صنعتی برسانند، گفت: شرکت شهرک های صنعتی به 
دلیل مشــکلات مالی دولت ۳۰ درصد این هزینه ها را 

خودش پرداخت می کند ولی صنعتگران انتظار دارند از 
محل ارزش افزوده برای نگهداری شهرک های صنعتی 

هزینه ای به شرکت شهرک ها پرداخت شود.
وی در بخش دیگر ســخنان خود به اقدامات شــرکت 
شهرک های صنعتی کشور در استان تهران اشاره کرد 
و افزود: هم اکنون شهرک صنعتی ملارد با ۷۰۰ هکتار 
در مرحله تملک زمین و طرحی فاز اول و دوم اســت، 
شهرک صنعتی شهریار با ۴۰۸ هکتار، شهرک صنعتی 
صفادشت با ۹۰۰ هکتار، شهرک صنعتی صالحیه ۱۰۰ 
هکتار و فیروزکوه با ۴۰۰ هکتار در حال توسعه هستند.

محمدزاده با بیان اینکه شــرک شــهرک های صنعتی 
کشور امســال به دنبال ایجاد یکهزار واحد کارگاهی در 
سطح کشور است، افزود: این شرکت با احداث واحدهای 
کارگاهــی به دنبال جــذب صنعتگــران و بخصوص 
شــرکت های دانش بنیان اســت که فقط باید دستگاه 
های خودشان را به محل شهرک صنعتی بیاورند بدون 

هیچگونه ساخت و سازی این کار انجام می شود.
وی یادآور شد: امسال در تهران ۱۵۰ هزار کارگاه باید به 
متقاضیان واگذار شود که نحوه واگذاری نیز به صورت 

تملک، اجاره و یا اجاره به شرط تملیک است.
به گزارش ایرنا، جلســه بررســی مشــکلات شهرک 
صنعتی شمس آباد در راستای تحقق شعار سال »تولید، 
پشتیبانی ها، مانع زدایی ها« و حمایت از تولیدکنندگان و 
صنعتگران امروز)دوشنبه( با حضور حسین توکلی کِجانی 

فرماندار ویژه شهرستان ری، سید علی یزدی خواه و روح 
اله ایزدخواه نمایندگان مردم تهران- ری- شمیرانات- 
اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی و سایر 
مسئولین استانی و شهرستانی در محل سالن اجتماعات 

شهرک صنعتی شمس آباد برگزار شد.
گفتنی اســت روح الله ایزدخواه نماینــده مردم تهران 
در مجلس شــورای اســلامی و عضو کمیسون صنایع 
مجلس از پیگیری بحث یک درصــد ارزش افزوده در 
این کمیسیون خبرداد و خواســتار ارتباط هرچه بیشتر 

صنعتگران با کمیسون صنایع شد.
همچنین ســید علی یزدی خواه نماینــده دیگر مردم 
تهران در مجلس شورای اسلامی با تاکید براینکه تولید 
کنندگان دراین شــرایط با تولید خود کار جهادی انجام 
می دهند و بزرگترین راه مبارزه با تحریم ها تولید است 

خواستار حل مشکلات جاری صنعتگران شد.
در این نشســت که مشــکل تخصیص آب، برق و راه 
دسترسی دوم شهرک شمس آباد بررسی شد، مدیر برق 
منطقــه ای تهران قول تخصیــص ۸۰مگا آمپر برق تا 

پایان سال جاری را به صنعتگران داد.
شهرک صنعتی شمس آباد به عنوان بزرگترین شهرک 
صنعتی خاورمیانه در ۳۵ کیلومتــری جاده قدیم قم - 
تهران قرار گرفته است، این شهرک هم اکنون با استقرار 
یکهزار و ۹۲۷ واحد صنعتی بــزرگ و کوچک در خود 

زمینه اشتغال ۳۷ هزار و ۵۸۰ نفر را فراهم کرده است.
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شهرستان اخبار

خبر

رییس سازمان صمت  البرز :
بازار اوراسیا فرصتی مناسب 
برای صادرات استان البرز 

است
کــرج- خبرنگارروزنامه مملکت ؛رییس ســازمان 
صنعت، معدن و تجارت البرز با اشاره به توافق نامه 
صادراتی اخیر با اتحادیه اوراسیا گفت که بر اساس 
این توافقنامه یک مسیر جدید برای صادرات کشور 

بویژه استان البرز ایجاد شده است.
رامین ربیعی افزود: صادر کنندگان البرزی با توجه 
توافــق نامه تنظیم شــده میان ایــران و اتحادیه 
اوراســیا می توانند از ایــن ظرفیت برای صادرات 
به روســیه، ازبکســتان و دیگر کشورهای اوراسیا 

استفاده کنند.
وی اضافه کرد: طبق توافق با اتحادیه اوراســیا و 
با وضع تعرفه های ترجیحی و دیگر تســهیلات، 
فرصت خوبی برای گسترش صادرات توسط صادر 
کنندگان کشور به خصوص صادر کنندگان البرزی 

به سمت کشورهای آن حوزه فراهم شده است.
ربیعی با بیان اینکه توســعه صــادرات از وظایف 
اصلی دولت است اظهار داشت: انتظارمان از صادر 
کنندگان البرزی این اســت که انجام تشــریفات 

صادرات خود را از همین استان انجام بدهند.
وی  ادامــه داد: چرا که اگر صــادر کننده البرزی 
مشکلی داشته باشد در استان با قید فوریت به آن 
رسیدگی و از سوی دیگر آمار صادرات انجام شده 

برای البرز منظور خواهد شد.
بیش از سه هزار و ۵۰۰ واحد تولیدی و صنعتی در 

البرز مشغول به فعالیت هستند.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان 
خبرداد؛

 کشف 245 دستگاه ماینر 
در گلستان در سال جاری 

گرگان - میلاد زواریی -خبرنگار روزنامه مملکت 
؛ مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق گلستان از 
کشــف و جمع آوری 24۵دســتگاه استخراج بیت 
کوین)ماینر( غیرمجاز از ابتدای ســال تا کنون در 

سطح استان خبر داد.
 علــی اکبر نصیــری افزود: طی بازرســی های 
صورت گرفته و برگــزاری مانورهای اقدام فراگیر 
سال۱4۰۰ با محوریت شناســایی برق های غیر 
مجاز و بیت کوئین ، در سطح استان   24۵دستگاه 

استخراج ارز دیجیتال کشف و ضبط شد.
وی دستگاه های استخراج ارز دیجیتال را از جمله 
عوامل افزایش مصرف برق اعلام کرد و گفت:  که 
روز به روز به تعداد ماینرهای ضبط شده در سطح 

استان افزوده می شود
نصیــری افزود : با توجه بــه اهمیت تامین انرژي 
برق مــورد نیاز مردم عزیز و کمبود آن با توجه به 
شــرایط موجود)گرمي هوا ، خالي بودن سد و .... ( 
که در حال حاضر مصرف به مرز هشــدار رسیده 
است و طي دســتورالعمل هاي دریافتي از وزارت 
نیرو فعالیت کلیه مراکز استخراج رمز ارزها ممنوع 

بوده و با خاطیان این امر برخورد خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق گلســتان 
گذری هم بر جلســه مقابله با مراکز استخراج رمز 
ارزها  زد و گفت: پلیس امنیت اقتصادي همچون 
گذشــته کمک رســان مجموعه صنعت برق در 
کشــف و برخورد با مراکز اســتخراج رمز ارز بوده 
که با افرادي که بصورت غیرقانوني این فعالیت را 
در استان انجام مي دهند برخورد و اموال مکشوفه 

ضبط و مراحل قانوني را طي خواهد نمود.
نصیری افزود: اطلاعات مشــترکیني که از طریق 
داده کاوي شــرکت توزیــع نیروي برق اســتان 
مشــکوك به اســتخراج رمز ارز یا برق غیر مجاز 
هســتند توســط پلیس امنیت اقتصادي رصد مي 
شود. وی با اشاره به شناسایی مشترکین پرمصرف 
استان اضافه کرد : مشــترکین پر مصرف ، تغییر 

رویه ندهند برق شان قطع می شود.
نصیری اضافه کرد : ساعات اوج مصرف برق استان 
از ساعت ۱2 ظهر تا 6 عصر است و اگر مشترکین 
در این ساعت دست کم 3۰ درصد مصرف خود را 
کاهش دهند خاموشی های گسترده برق در استان 

نخواهیم داشت.

 کشف 5 هزار بسته
 قرص تاریخ مصرف گذشته 

در کرمانشاه
فریــده محمدی-خبرنگارروزنامــه  کرمانشــاه- 
مملکت ؛ ۵  هزار بســته قرص و کپســول تاریخ 
مصرف گذشته از پارکینگ واحد مسکونی در شهر 

کرمانشاه کشف و ضبط شد.
مدیر نظارت بر ارزیابی فرآورده های طبیعی، سنتی 
و مکمل دانشگاه علوم پزشــکی کرمانشاه گفت: 
در پــی دریافت گزارش مردمی مبنی بر نگهداری 
مقــدار زیــادی دارو در پارکینگ یــک آپارتمان 
مسکونی در شــهرك متخصصین کرمانشاه تیمی 
متشکل از بازرسان غذا و دارو و نیروی انتظامی به 

محل اعزام شدند.
رحیمی افزود: در بازرسی از مکان مورد نظر مقدار 
زیادی قرص ،کپسول، شربت و شیرخشک تاریخ 

مصرف گذشته کشف و ضبط شد.
وی بــا بیان اینکه از طریق مراجع قضایی در حال 
پیگیری پرونده هســتیم که این دارو از کجا وارد 
شــده و به چه کســی تعلق دارد اظهار داشت: با 
توجه به اینکه تاریخ مصرف این دارو ها گذشــته 
قطعا متخلفان قصد داشــته اند که از طریق خرده 
فروشــی دارو ها را در بازار توزیع کنند که به موقع 

جلوی این کار گرفته شد.

به مناسبت هفته قوه قضائیه انجام شد؛
اهداء خون  توسط قضات 
و کارمندان دادگستری کل 

استان کرمانشاه 
محمدی-خبرنگارروزنامــه  فریــده  کرمانشــاه- 
مملکــت ؛ قضــات و کارمندان دادگســتری کل 
استان کرمانشاه به مناسبت هفته قوه قضائیه خون  
اهــداء کردند به گزارش روابــط عمومی اداره کل 
انتقال خون استان کرمانشاه  به مناسبت هفته قوه 
قضائیه و گرامیداشــت یاد و خاطره شهید مظلوم 
آیت ا... بهشــتی و هفتاد و دو تن از یاران باوفای 
امام و انقلاب جمعــی از کارکنان اداري و قضات 
دادگستری کل اســتان کرمانشاه در عملی انسان 
دوستانه و خداپســندانه براي کمک به هموطنان 
نیازمند ، خــون اهدا کردند. پرویز توســلی زاده ، 
رئیس کل دادگستری اســتان کرمانشاه ادامه داد: 
دستگاه قضائی از ظرفیت بالای پرسنلی برخوردار 
بوده و امیدواریم با همکاری تمام اعضاء دادگستری 
اســتان در ترویج و گســترش دانش اهدای خون 
آگاهانه و مســئولانه قدم موثری برداریم. وی ابراز 
کرد: انتقال خون واســطه خیر الهی برای بندگان 
اســت در جهت همکاری با انتقال خون اســتان 
اقداماتی را انجام می دهیــم؛ در واقع اهدای خون 
زکات نعمت سلامتی جسم و جان انسان ها است. 
وی تصریح کرد:شهدای ما در دوران دفاع مقدس 
برای حراست و پاسداری از امنیت کشور و خدمت 
به مردم از جان و خون خود گذشتند و ما هم امروز 
با اهداء بخشــی از خون خود در راه نجات بیماران 

نیازمند قدم برمی داریم.

طی  3 ماه نخست سال جاری ؛
265 میلیون لیترفرآورده 
نفتی در منطقه کرمانشاه 

مصرف شد
محمدی-خبرنگارروزنامــه  فریــده  کرمانشــاه- 

مملکت ؛  
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
کرمانشــاه از مصرف و توزیع بیش از 26۵ میلیون 
لیتر فرآورده نفتی در 93 روز نخست امسال در این 

استان خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده 
های نفتی منطقه کرمانشاه، فریدون یاسمی افزود: 
سه فرآورده نفتگاز، نفت سفید و نفتکوره با کاهش 
مصــرف و بنزین با افزایــش مصرف روبه رو بوده 
اند.وی گفت: بیشــترین کاهش مصرف مربوط به 
نفت سفید با 86 درصد نسبت به مدت مشابه سال 
قبل بوده است.یاســمی تصریح کرد: در بازه زمانی 
یادشده، بعد از نفت سفید، کمترین مصرف مربوط 
بــه نفت کوره با 6۰ درصد و ســپس نفتگاز با ۱۱ 
درصــد کاهش بوده است.یاســمی گفت: فرآورده 
بنزین در ســه ماه نخست امســال نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته ۱7 درصد افزایش داشته است.

گفتنی اســت، ۱6۰ باب جایگاه سوخت در استان 
کرمانشــاه فعال اســت که از این تعــداد 76 باب 

جایگاه سوخت سی ان جی است.
بر اســاس این گزارش، روزانــه بیش از ۵ میلیون 
لیتر انواع فرآورده های نفتی در سطح استان توسط 

3۵۰ دستگاه نفتکش جابجا می شود.

انجام بیش از 56 هزار مورد 
بازرسی در آذربایجان غربی

ارومیــه -مینا اصلانی-خبرنــگار روزنامه مملکت 
؛رییس ســازمان صنعت، معدن وتجارت اســتان 
آذربایجان غربی اظهار کرد: طی ســه ماه نخست 
سال جاری در راستای نظارت بر عملکرد واحدهای 
صنفی، غیر صنفی و بازار در ســطح تولید، توزیع 
و عرضــه ۵6 هزار و 749 مورد بازرســی به انجام 
رســیده اســت.به گزارش روابط عمومی سازمان 
صنعت، معدن وتجارت اســتان آذربایجان غربی، 
غلامرضا بابایی گفت: طی ســه ماه نخست سال 
جاری در راســتای نظارت بر عملکــرد واحدهای 
صنفی، غیر صنفی و بازار در ســطح تولید، توزیع 
و عرضــه ۵6 هزار و 749 مورد بازرســی به انجام 
رسیده اســت.وی افزود: طی بازرسی های انجام 
شــده از ابتدای ســال جاری تا پایان خرداد ماه 2 
هزار و 3۱8 فقره پرونــده تخلف صنفی به ارزش 
بیش از 346 میلیارد و 6۱۱ میلیون ریال تشــکیل 
و جهت رســیدگی بیشــتر و صدور حکم نهایی به 

مراجع ذیصلاح استان ارجاع داده شده است.
بابایــی تصریح کرد: در بازه زمانی یاد شــده یک 
هزار و ۱32 مورد شــکایت مردمی به ستاد خبری 
ســازمان واصل گردیده است که از این تعداد 849 
مورد تلفنی، ۱87 مورد شکایت حضوری و 96 مورد 
نیز بصورت کتبی می باشد.رییس سازمان صنعت، 
معدن وتجارت استان آذربایجان غربی عنوان کرد: 
پس از بررســی و رسیدگی به شــکایات واصله از 
شاکیان 46۱ مورد تخلف، 482 مورد غیر تخلف و 
۱89 مورد دیگر نیز در دست بررسی و رسیدگی می 
باشــد.بابایی اضافه کرد: در 3 ماهه نخست امسال 
۱6 هزار و ۵۰6 مورد بازرسی در خصوص کالاهای 
هدف گوشــت قرمز، گوشت مرغ، تخم مرغ، قند و 
شکر، برنج و روغن نباتی انجام و 4۰۱ فقره پرونده 
تخلف صنفی به ارزش بیش از ۱۱6 میلیارد و 428 
میلیون ریال تشکیل و جهت صدور حکم نهایی به 

تعزیرات حکومتی استان ارجاع گردید.
رییس ســازمان صمت اســتان خاطر نشان کرد: 
هموطنان عزیز در صورت مشاهده هرگونه تخلف 
صنفــی واحدهای تولیدی، توزیعــی و خدماتی را 
بصورت حضوری و یا از طریق ســامانه ۱24 ستاد 
خبری ســازمان بصورت شبانه روزی با ما در میان 
بگذارند تا در اســرع وقت مورد بررسی و رسیدگی 

قرار گیرد.

اخبار

دکتر خنیفر در همایش ملی آموزش مطالعات اجتماعی مطرح کرد؛ 
علم مطالعات اجتماعی ابزار مهمی برای انتخاب درست و تحلیل صحیح 

است
یزد۰دهقانی زاده -خبرنگارروزنامه مملکت؛ حســین خنیفر در همایش 
مطالعات اجتماعی که به میزبانی دانشــگاه فرهنگیان یزد برگزار شــد 
با اشــاره به خواســتگاه علم مطالعات اجتماعی و مطرح شدن آن برای 
اولین بار در کتاب جمهور افلاطون اظهار داشــت: افلاطون از واژه نظم 
اجتماعی به عنــوان یک تحلیل کارکردی، تقســیم کار و ضرورت آن 
برای جامعه اســتفاده کرده است و جمله ای زیبا دارد که انسان از طریق 
اســتعداد دیالکتیکی )شیوه صحیح فکر کردن( می تواند موقعیت موجود 

را به موقعیت مطلوب و ایده آل منتقل کند.
وی افــزود: از دید علم الاجتماع یا مطالعات اجتماعی گفتگو و ضرورت 

مکالمه از نکات بسیار ظریف در این علم است.
وی با اشاره به اینکه ارسطو در کتاب سیاست به بررسی ارگانیکی جامعه 
پرداخــت، بیان کرد: اگــر به نظریات افلاطون و ارســطو نگاه کنیم به 
فلسفه اشراق و فلسفه مشاء می رسیم که یکی اعتقاد به کیفی نگریست 
و دیگری اعتقاد به نگاه طبیعی تر و مادی تر. ارســطو با تشــبیه کردن 
جامعــه به یک موجود زنده؛ عقل و روح و بــدن در جامعه را دقیقا مثل 
جسم انســان می داند و می گوید طبقات اجتماعی نیز از عقل و روح و 

بدن تشکیل شده است.
وی در ادامه با اشــاره بــه تاثیر انقلاب صنعتــی در مطالعات اجتماعی 
افزود: در این دوران اســت که اگوست کنت یا ژان ژاك روسو اصطلاح 
علوم اجتماعی را به کار بردند و اگوســت کنت واژه علوم اجتماعی را در 
مقاله ای به کار برد و مســبب ظهور تحقیقات اجتماعی، مطرح شــدن 
حقایق اجتماعی، پدیده های اجتماعی، اقتصاد اجتماعی و هم همبستگی 

دانش و ارزش های اجتماعی شد.
رئیس دانشــگاه فرهنگیان کشــور با بیان اینکه واژه مطالعات اجتماعی 
وســیع اســت، اذعان داشــت: علم الاجتماع یا جامعه شناسی مرتبط با 
اجتمــاع و روابط فرد با جامعه و رابطه بین افراد اســت و شــاخه های 
متعددی دارد که شاید جالب باشد که بدانیم این دانش از انسان شناسی، 
باستان شناســی، مطالعات اجتماعی، اقتصاد، تاریخ، جغرافیا و مطالعات 
موسیقی یایی تا جغرافیای انســانی، حقوق، علوم سیاسی و روانشناسی 

را در بر می گیرد.
وی ادامــه داد: با دگرگونی این نظریه در قــرن نوزدهم، دوران نظریه 
پردازی مطرح شد. بسیاری از دانشمندانی که برای مطالعه جوامع بدوی 
به آفریقا رفتند بعد از دیدن این جوامع با زندگی ساده و حرکات نیایشی 
خاص، پس از بازگشت به اروپا با گزارش دادن به حالت تمسخر از عقب 

بودن دنیای بدوی از دنیای مدرنیته سخن به میان آوردند.
این مســئول اضافه کرد: در مراجعت دوم این دانشــمندان به آفریقا و 
مطالعــه دقیق تر دریافتند که در اروپا آســایش وجود دارد اما آرامش از 
بین رفته اســت و آرامش واقعی در همین حرکات و مناســک و همین 
نمادهای قبیله ای اســت و این قبیله ها با آن حرکات ســاده و مراسم 
خاص خود به آرامش واقعی رسیده اند. بسیاری از دانشمندان برای لذت 
بردن از آرامشی که در آن قبایل وجود داشت در آفریقا ساکن شدند و تا 
آخــر عمر خود در آنجا زندگی کردند چرا که معتقد بودند رهاورد مدرنیته 
آســایش و آرامش نیست و ممکن اســت با کسب آسایش، آرامش را از 

انسان سلب کند.
خنیفر با بیان اینکه این علم به عنوان یک رویکرد بین رشــته ای است 
اظهار داشــت: علم الاجتماع، علم جامع بین دانشگاه های مختلف است 
و در زمینه های مختلف از جمله اقتصاد، حقوق، باســتان شناســی و ... 

مطالعه می کند و بررســی می کند که چگونه این ملت ها در یک دوره 
تاریخی به این گونه رشــد ها می رسند و چه تحولاتی بر دوره های بعد 

می گذارند.
وی با اشــاره به رویکردهای مطالعات اجتماعی تشــریح کرد: این علم 
نقش بسیار مهمی در اقتصاد، سیاست و منازعات سیاسی دارد و انسجام 
یک ملت یا انسجام ملت ها در برابر متجاوزین، انسجام ملت ها در برابر 

اراده های بزرگ است.
در پایان وی تاکید کرد دانشــجومعلمان درباره علم مطالعات اجتماعی 
ســاده انگاری نکنند و همچنین اســاتید نهایت تلاش خود را برای بیان 
این درس با مبانی جدید و جذاب آن داشــته باشند چرا که علم مطالعات 
اجتماعی می تواند به نسل های بعدی برای انتخاب های درست و برای 

تحلیل های صحیح کمک بسزایی کند.

مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان اعلام کرد؛

خرید تضمینی و توافقی بیش از 121 هزار تن گندم در استان کرمانشاه

خبر

پنجمین زورخانه استان اردبیل در خلخال احداث می شود
اردبیل- خبرنگارروزنامه مملکت ؛مرئیس هیات ورزش های زورخانه ای و کشــتی پهلوانی اســتان 
اردبیــل گفت: پنجمین زورخانه این اســتان در شــهر خلخال در حال احداث بوده و امســال به 

بهره برداری می رسد.
محمد شهباز علیزاده در بازدید از پروژه زورخانه خلخال در گفت و گو با ایرنا افزود: عملیات اجرایی 
پروژه احداث زورخانه علی بن ابی طالب )ع( خلخال از ســال 97 و در زیربنای 6۵۰ متر مربع آغاز 

شده و تلاش می شود با تامین اعتبار موردنیاز تکمیل و به بهره برداری برسد.
وی اظهارکرد: برغم وجود محددیت های اعتباری در ســایر پروژه های ورزشی تخصیص اعتبارات 
اســتانی این طرح در ســال گذشــته ۱۰۰ درصد بوده و تاکنون از مجموع پنج میلیارد ریال اعتبار 
تخصیصی به این پروژه چهار میلیارد ریال برای اجرای آن با پیشرفت فیزیکی 4۰ درصد به پیمانکار 

مجری هزینه پرداخت شده است.
او با اشــاره به اهمیت اجرای این طرح در وقت و زمان تعیین شده، افزود: در صورت ارائه پیشرفت 
کار از سوی پیمانکار مجری از جمله نصب سوله اعتبار موردنیاز امسال این پروژه از محل اعتبارات 

استانی تامین می شود.
رئیس هیات ورزش های زورخانه ای وکشــتی پهلوانی اســتان اردبیل بیان کرد: در حال حاضر سه 
باب زوخانه در شــهر اردبیل و یک باب نیز در شــهر پارس آباد فعال بوده و در اختیار ورزشــکاران 
رشــته باســتانی کار این مناطق قرار گرفته و با تکمیل و بهره برداری از زورخانه شهر خلخال تعداد 

زورخانه های این استان به پنج باب افزایش خواهد یافت. 
ســیدناصر میرمرســلی ، رئیس اداره ورزش و جوانان خلخال نیز گفت: احــداث زورخانه یکی از 

پروژه های ورزشی مهم این شهرستان است که در حال ساخت و تکمیل است.
وی اظهارکرد: با توجه به اینکه اعتبار پروژه از محل اعتبارات اســتانی تامین می شــود در صورت 

تامین ۱4 میلیارد ریال این پروژه تا پایان امسال به بهره برداری خواهد رسید.

فنبازارمنطقهای
دراستاناردبیلراهاندازیمیشود

اردبیل-خبرنگارروزنامــه مملکت ؛معــاون صنایع کوچک 
شرکت شهرك های صنعتی استان اردبیل گفت: فن بازارها 
نقش واســطه ای برای رســاندن اطلاعــات تکنولوژی به 
عرضه کنندگان، متقاضیان، کارآفرینان و سرمایه گذاران ایفا 
می کند و براین اساس تلاش می شــود فن بازار در استان 

راه اندازی شود.
بهزاد مهدوی در حاشــیه نشست مشترك با مسئولان فن 
بــازار ملی   اظهار کرد: فــن بازارها به معنای بازار فناوری 
محلی برای مبادلات تکنولوژی است که با ارائه مشاوره در 
خصوص مراحل انتقال فناوری به ساماندهی جریان انتقال 

تکنولوژی می پردازند.
وی بــا بیان اینکه فــن بارارها ظرایف موجــود در انتقال 
تکنولــوژی لزوم ایجاد اطلاع رســانی صحیح، مشــاوره و 
استانداردسازی مبادلات را به وجود می آورد افزود: در اصل 
فن بازارها در نقش یک واسطه حرفه ای در سطوح مختلف 
در کنار عرضه کنندگان و متقاضیان تکنولوژی خواهند بود 
و محل مناسبی برای ارائه ایده ها و تکنولوژی های مورد نیاز 
صنایع اســت. معاون صنایع کوچک شرکت شهرك های 
صنعتی اســتان اردبیل ادامه داد: با توجه به نقش مهم فن 
بازارها در ارتقای تکنولــوژی واحدهای تولیدی، ایجاد فن 

بازار منطقه ای در اســتان اردبیل یکــی از برنامه های با 
اولویت حوزه صنایع کوچک شــرکت شهرك های صنعتی 
اردبیل اســت که تلاش می شــود با دعوت از مســئولین 
کشــوری مرتبط با این حوزه، فن بازار منطقه ای در استان 
اردبیل راه اندازی شــود. وی افــزود: با راه اندازی فن بازار 
منطقه ای در اســتان اردبیل،بهره مندی صنایع  از مزایای 
آن تحقــق خواهد یافت و  امید اســت با پیگیری های این 

شرکت هرچه سریعتر در استان اردبیل راه اندازی شود.

استان اردبیل دارای 2۰ شهرك و نواحی صنعتی است.

خرم آباد - خبرنگارروزنامه مملکت ؛ رییس 
اداره مکانیزاسیون جهاد کشاورزی لرستان 
گفت: 3۵۰ دستگاه کمباین بومی همزمان 
با فصل برداشــت محصولات کشاورزی 
در اســتان فعالیت می کننــد در حالی که 
نیاز اســتان به این نوع ماشین آلات 6۰۰ 

دستگاه است.
مجتبی صفایی نژاد  افزود: یکهزار دستگاه 
کمبایــن مهاجر همزمان بــا آغاز فصل 
برداشت محصولات کشاورزی وارد استان 
می شود که نیاز استان به رسیدن تا سقف 
6۰۰ دستگاه طی سه سال آینده برطرف 

می شود.
وی اظهار داشت: کمباین های مهاجر به 

طور معمول در اســتان متمرکز نیستند و 
یا حین عبور از اســتان برای سایر مناطق 
کشــور، مورد اســتفاده قرار می گیرند در 
صورتیکه اگر ۵۵۰ تا 6۰۰ دستگاه کمباین 
به صورت متمرکز و دائم در اســتان باشد 
نیاز کشــاورزان در فصل برداشــت رفع 

خواهد شد.
وی با بیان اینکه امسال نهمین خط ویژه 
افزایش ضریب مکانیزاســیون در لرستان 
اجرا می شــود ادامه داد: 2 تا ســه سال 
گذشــته حدود ۱۰۰ دستگاه کمباین وارد 
استان شده است و خرید این تجهیزات با 
2۰ درصد سهم آورده متقاضی، تسهیلات 
۱۵ درصدی و بازپرداخت هفت ســاله نیز 

انجام می شود.
صفایــی نژاد قیمت تقریبی هر دســتگاه 

کمباین را 6۰۰ میلیون تومان برشــمرد و 
گفت: دولت علاوه بر پرداخت تسهیلات 

خرید کمباین، به ازای کمباین های سبک 
بــا توان کمتر از ۱۱۰ اســب بخار روزانه 
2۰۰ لیتر و بالای ۱۵۰ اســب بخار روزانه 

3۰۰ لیتر سوخت تخصیص داده است.
وی همچنین در خصوص اظهاراتی مبنی 
بر کمبود کمباین در کوهدشت افزود: 9۰ 
درصد برداشت محصولات این شهرستان 
با استفاده از 4۰۰ دستگاه کمباین مهاجر 
و ۱3 دســتگاه بومی انجام شــده است و 

مشکلی در این خصوص وجود ندارد.
به گفته صفایی نژاد در حال حاضر ضریب 
مکانیزاسیون کشــاورزی لرستان ۱.74 و 
میانگین این مهم در کشور ۱.9 اسب بخار 

در هر هکتار است.

لرستان ۲۵۰ دستگاه کمباین جدید نیاز دارد

قزویــن - خبرنگارروزنامه مملکــت ؛معاون راهداری 
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قزوین 
گفت: طرح راهــداری محوری با حضور 27 تیم در 6 
هزار کیلومتر از راه های این استان در حال اجرا است.

احسان شهبازی روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا اظهار داشت: این طرح که از اول اردیبهشت ماه 
گذشــته با اولویت راه های اصلی آغاز شده است، ۱3 
فعالیت خود را در زمینه ســاماندهی تابلوها و علایم، 
حفاظ ها، ایمن ســازی نقاط پرتصــادف، لکه گیری، 
اصلاح شیب شیروانی، بازسازی و تسطیح حریم جاده، 
شانه سازی، تعمیر و اصلاح سیستم روشنایی طولی و 

نقطه ای، تنقیه و پاکســازی پل ها و ابنیه های فنی در 
طول جاده ها انجام می دهد.

بــه گفتــه وی،  27۰ نیروی راهدار بــه همراه 2۰۰ 
دســتگاه انواع ماشین آلات راهداری در قالب 27 تیم 
با حضور مستمر در سطح جاده های استان مشغول به 

انجام خدمات راهداری محوری هستند.
شهبازی ادامه داد: طی مدت 2 ماه از اجرای این طرح 
تاکنون ۱6 هــزار و 777 مترمربع لکه گیری و حذف 
چاله و خرابی آســفالت، شست و شــو و رنگ آمیزی 
یک هزار و 8۰3 مورد ابنیه فنی مانند پل  و دیوارهای 
حایــل، 22۵ مورد تنقیه پل ها،  اصلاح و پاکســازی 

دســتک ها و دیوارهای هدایت آب، 47۰ هزار و 96۰ 
متر تســطیح حریم راه و اصلاح شیب شیروانی راه ها 
و تعمیر و اصلاح سیســتم های روشنایی به طول 43 
کیلومتر و 26 مورد روشنایی نقطه ای توسط راهداران 
استان به انجام رسیده است.  معاون راهداری اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قزوین، تکمیل 
و احیای خط کشی ها به طول 298 کیلومتر و اصلاح و 
تخلیه قنوها و تخلیه مصالح از حاشیه راه به تعداد ۱86 
مورد و 26۱ هزار و 663 متر شــانه سازی یا تعریض 
شــانه راه را از دیگر اقدامات انجام شده در این طرح 

طی مدت یاد شده بود.

۶هزارکیلومترازجادههایقزوینتحتپوششراهداریمحوریقرارگرفتند

بندرعباس- خبرنگارروزنامــه مملکت ؛مدیرکل بنادر و 
دریانوردی هرمزگان گفت: طرح روســازی و زیرسازی 
مسیر دسترسی به ایستگاه سامانه کنترل ترافیک دریایی 
جزیره هرمز به پایان رسیده و آماده بهره برداری است. 
علی رضا محمدی کرجی ران روز دوشــنبه به رسانه ها 
اعلام کرد: پشــتیبانی و نگهداری از ایستگاه مخابراتی 

ســامانه کنترل ترافیک دریایی این جزیره با هدف ارائه 
خدمات دائمی دریانوردی، همچنین در راســتای رونق 
گردشــگری دریایی و تأمین ایمنی تردد گردشگران، با 
اعتباری افزون بر ۱۰۰ میلیارد ریال به اتمام رســیده و 
هم اکنون در حال بهره برداری اســت. وی با اشــاره به 
وجود گنبدهای نمکی متعــدد در جزیره رنگین کمانی 

خلیج فارس، بیان داشــت: پس از بارندگی ها بر اثر آب 
شســتگی، حفره ها و چاله هــای خطرآفرینی در طول 
مسیر دسترسی سایت VTS جزیره هرمز به وجود می 
آمد که با اصلاح عملیات زیرســازی و انجام روســازی 
مسیر، این مشکل مرتفع شد. مدیرکل بنادر و دریانوردی 
هرمزگان با اشــاره به ابعاد مختلف اهمیت اجرای این 

طرح گفت: با توجه به الزام های بین المللی، نقش حمل 
و نقل دریایی در رونق بخشی به معیشت ساحل نشینان 
و ســاکنان جزیره های خلیج فــارس و همچنین لزوم 
دریانوردی ایمن، مراکز کنترل ترافیک دریایی نقش به 
سزایی در تأمین ایمنی ترددهای دریایی ایفا می کند. به 
گفته محمدی کرجی ران، سامانه کنترل ترافیک دریایی 
در استان هرمزگان شامل ۱2 سایت و ایستگاه کاری در 
سواحل و جزایر و سه مرکز کنترل ترافیک دریایی واقع 

در بندر شهید رجایی، لنگه و کیش است.

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان:
مسیر دسترسی به ایستگاه کنترل ترافیک دریایی هرمز آماده بهره برداری است
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دلخوری سینمادارها و اکران 
بلاتکلیف تابستان

شورای صنفی نمایش در حالی در جلسه امروز خود قرار 
است اکران شدن یا نشدن فیلم »دینامیت« را نهایی کند 
که سینمادارها از وضعیت پیش آمده برای نمایش یک فیلم 

جدید پس از چهار ماه، دلخور هستند.
به گزارش ایســنا، با توجه به مدت زمان کمی که برای 
اکــران فیلم تا ماه محرم باقی مانــده، ابتدای این هفته 
آخرین فرصت بــرای تعیین تکلیف اکران تابســتان با 
فیلم های جدید عنوان شده بود، اما شورای صنفی نمایش 
برخلاف روال هفتگی خود روز گذشته جلسه ای نداشت و 
قرار است امروز دوشنبه، هفتم تیرماه به بررسی وضعیت 
فیلــم »دینامیت«، تنها فیلمی که صاحبانش تا حدی به 

اکران رضایت داده اند، بپردازد.
تهیه کننــده و پخش کننده فیلم »دینامیــت« بارها در 
گفت وگوهای خود بیان کرده اند که به دلیل عدم استقبال 
مخاطب از ســینما در روزهای کرونایی و برگشت ناپذیر 
بودن هزینه ساخت در شرایط فعلی سینماها، باید حمایت 
ویژه ای از اکران همراه با ضمانت اجرایی وجود داشــته 
باشــد، اما شرایط مدنظر آن ها تاکنون عملی نشده و این 
پرســش را مطرح می کنند که چرا برای زنده نگه داشتن 
سینما و رونق بخشی به سالن سینما، فقط تهیه کننده  و 

سرمایه گذار فیلم  باید ضرر دهند؟
از سوی دیگر سینمادارها معتقدند حمایت نسبی و خوبی 
برای اکران در این فصل پیشــنهاد شده و راضی نشدن 

تهیه کننده ها به اکران باعث دلخوری شان شده است.
کش و قوس بر ســر نمایش فیلم های جدید در تابستان 
مدت هاست که شروع شــده چون گیشه سینماها برای 
ادامه اکران فیلم های نوروزی دیگر کشش ندارد و اگرچه 
میزان اســتقبال مخاطب در روزهای گذشته نسبتا بهتر 
شده، اما مدیران سینماها تاکید دارند که باید فیلم جدید 
روی پرده بیاید در غیراینصورت رکود فعلی سینما تا پایان 

ماه محرم و صفر و نیمه های پاییز ادامه خواهد داشت.
در این باره محمدقاصد اشرفی - مدیر سینما ماندانا- به 
ایســنا می گوید: ما ۴۰ سال اســت که رابطه دوستانه با 
تهیه کنندگان سینما داشــته ایم و با هم کار می کردیم و 
انتظار داریم که در این بحران، همه دســت به دست هم 

دهیم تا این شرایط را پشت سر بگذاریم.
او می گوید: ما سینمادارها خودمان پیگیر  ماجرای اکران 
بودیم و در جلســه ســتاد کرونا )در سازمان سینمایی( و 
شورای صنفی نمایش پیشنهاد کردیم، سازمان سینمایی 
رقمــی را برای حمایت از اکــران دو فیلم در نظر بگیرد 
که ســازمان هم قبــول کرد، ولی متاســفانه تصمیم و 

خواسته های صاحبان فیلم ها مرتب تغییر می کند. 
اشــرفی با بیان اینکه »آیا سینماها باید همینطور خاک 
بخورند و صاحبان فیلم ها راضی به اکران نشوند؟« ادامه 
می دهد: البته این حق آن هاست که نگران سرمایه خود 
باشند و ما هم نمی توانیم به آن ها زور بگوییم  ولی سازمان 
سینمایی هم یا اجازه تغییر کاربری به سالن های ما را هم 
بدهد تا کسب و کار دیگری در سالن داشته باشیم یا اجازه 
دهد فیلم ها خارجی بیشتر اکران شوند. اگر صاحبان فیلم ها 

حق دارند، ما )سینمادارها( هم حق داریم.
وی با اشــاره به اینکه »امروز بالاخــره تصمیم گرفته 
می شود که شرایط جدید آن ها چیست و سینمادارها فیلمی 
را اکران می کنند یا خیر«، اضافه می کند: سینمادارها قبول 
کردند که در تبلیغات کمک کنند و از آن طرف ســازمان 
هم ۲.۵ میلیارد تومان به هر فیلم  بدهد. الان هر کســی 
دوست دارد، فیلم خود را اکران کند، اگر هم دوست ندارد 
اکران نکند. از این پس خواسته ما چیز دیگری است و اگر 
سازمان سینمایی می خواهد کمک کند باید به سینمادار 
کمک کند، چرا که صاحب فیلم  می تواند فیلم خود را در 
دفترش نگه دارد تا هر زمان شــرایط مطلوب شد آن را 
اکران کند ولی منِ ســینمادار الان باید حقوق پرسنل و 

هزینه جاری سینما را  بدهم.
او در عین حال خاطرنشان می کند که در روزهای گذشته 
وضعیت فروش بهتر شــده و این امید است که از اکران 

فیلم جدید استقبال شود.
با این وجود به دلیل اینکه چند هفته بیشتر تا شروع ماه 
محرم باقی نمانده و برخی هم ضمانت پرداخت های مالی 
را برای اکــران فیلم در روزهای پایانی این دولت چندان 
عملــی نمی دانند و نیز نظر عــده ای از جمله کارگردان 
فیلم »دینامیت« )مســعود اطیابی( بر اکران فیلم ها پس 
از واکسیناسیون عمومی ست، به نظر می رسد اکران یک 
فیلم جدید )دینامیت( خیلی محتمل نباشــد بویژه آنکه 
جلسه ستاد کرونا در سازمان سینمایی برای تصمیم گیری 

نهایی هنوز تشکیل نشده است.

»گنجشک« به موسیقی رسید
با اتمام تدوین فیلم بلند« گنجشک« به کارگردانی »سهیل 
کریمی« ، این فیلم به مرحله موسیقی و صداگذاری رسید.

به گزارش ایسنا،«گنجشک« نخستین تجربه کارگردانی 
ســهیل کریمی در تولید فیلم بلند محسوب می شود.در 
خلاصه داستان فیلم »گنجشک« آمده است: مدتی ست 
که یک زوج جــوان جدا از یکدیگر زندگی می کنند، اما 
هیچکس از این ماجرا اطلاع ندارد.پخش بین الملل این 
فیلم که در آن عباس غزالی، شــیدا خلیق و نهال دشتی 
film.@ ایفای نقش کرده اند بر عهده استودیو فیلمچی

chi است.
بازیگران: عباس غزالی، شیدا خلیق، نهال دشتی، سهیل 
ساعی، ساناز آقایی، آرش عزیزی، نگار منوچهری، مرتضی 
زندیه، حسین خاکساری، ارشیا توکلی ... و با حضور علی 
باقــری. عوامل این فیلم عبارتند از:تهیه کننده: مهســا 
سرشکی، کارگردان: سهیل کریمی، نویسندگان: سهیل 
کریمــی و فاطمه قره داغی.مدیــر فیلمبرداری: علیرضا 
مجیری، تدویــن: میلاد فرج الهی، مدیــر صدابرداری: 
سامان فراهانی، صداگذاری و اصلاح صدا: ندا محسنی، 
مدیر برنامــه ریزی و دســتیار یک کارگــردان: بهنام 
مسعودی، طراح گریم: مونا جعفری، طراح صحنه: صبرا 
آهی)با سپاس از زهره رحمانی(، طراح لباس: لعیا رستمی، 
موســیقی: آرش عزیزی.منشــی صحنه: صفورا برسان، 
دستیار برنامه ریز: فرهاد فضلی، دستیار دو کارگردان: فخر 
الدین فیض اله زاده.مدیر تولید: محمد منوچهری.عکاس: 
زهرا جمشیدی. طراح لوگو: محمد امین شیری و مشاور 

رسانه ای : آیدین نادری.

گزارش

سهم خواهی از کابینه رئیسی کلید خورد! 

آغاز کوچ نمایندگان از بهارستان به پاستور
گویا برخی نمایندگان مجلس انقلابی هوس 
کرده انــد از پارلمــان به دولت کــوچ کنند و 
برخلاف توصیه اخیر رهبــر انقلاب، در حال 
تلاش برای رسیدن به مناصب اجرایی هستند.

-»از تلاش برای رســیدن به منصب وزارت 
یا پست های اجرایی پرهیز کنید.« یک ماه از 
روزی که رهبر انقــلاب این جمله را خطاب 
بــه نمایندگان مجلس یازدهــم فرمودند می 
گذرد، همان روزهایی که از لیست نمایندگان 
علاقمند بــه رئیس جمهور شــدن تنها نام 
امیرحســین قاضی زاده هاشــمی و علیرضا 
زاکانی در جمع تایید صلاحیت شــدگان آمده 
بود اما آنها بعد از ایــن توصیه رهبری بازهم 
در میــدان رقابت باقی ماندند. در این یک ماه 
اما تکلیف رئیس جمهور بعدی مشخص شده 
اســت و نتیجه انتخابات همانطور که می شد 
حدس زد به نفع راست گرایان رقم خورد تا ۲ 
سال بعد از پیروزی در انتخابات مجلس، دوباره 
فضای نشــاط و سرخوشی سیاسی به اردوگاه 
اصولگرایان بازگردد. پیروزی رئیسی بسیاری از 
نمایندگانی که در ایام انتخابات علم حمایت از 
رئیسی را برداشته بودند یا در ستاد او فعال بوده 
اند را به هوس انداخته که رخت پارلمانی را از 
تن به در کرده و همراه با رئیسی راهی پاستور 
شوند. آنهم درست یک ماه بعد از آنکه رهبری 
آن توصیه مهم به مجلسی ها را داشتند. به نظر 
می رسد فصل کوچ از بهارستان به پاستور برای 

برخی نمایندگان آغاز شده است.
در گوشــه و کنار پارلمان زمزمه های کوچ و 
خروج از بهارستان به گوش می رسد، یکی از 
معاون اولی نیکزاد می گوید و دیگری از وزیر 
شدن قاضی زاده هاشــمی. نام پایداری های 
مجلس چون نبویان و ذوالنوری هم شنیده می 
شــود. برخی وزرای احمدی نژادهم در لیست 
گمانه زنی ها برای کابینه رئیسی قرار گرفته اند. 

-سهم کاندیداهای پوششی از دولت 
رئیسی

علیرضا زاکانی که در میان شگفتی همگان با 
تایید صلاحیت شــورای نگهبان روبرو شد، از 
ابتدا خود را در قدوقامت یک کاندیدای پوششی 
نشان داد. گرچه در مناظرات چندین بار از اینکه 
پوششــی و سوپرپوششی خوانده شد عصبانی 
شد اما انصرافش در نهایت ثابت کرد او هدفی 
جزء ایفای نقش کاندیدای پوششــی نداشته 
اســت. اما پاداش این انصراف دادن چیست؟ 

وزارت یا معاونت؟
رصد تحرکات سیاسی زاکانی طی سالهای اخیر 
نشــان می دهد او قدم های سیاسی اش را با 

سهم گرفتن و سهم خواستن برمی دارد.
رفتــار زاکانی چه آن زمانی که به جای تهران 
از قم کاندیدای نمایندگی مجلس شــد و در 
لیســت جبهه پایداری قرار گرفت و چه زمانی 
که تلاش کرد به ریاست مرکز پژوهش های 
مجلس یازدهم برســد و به این خواسته خود 
رســید، همواره رنگ و بوی ســهم خواهی و 
گروکشی داشته اســت. در انتخابات اخیر هم 
به نظر می رســد که این سهم خواهی او ادامه 
داشــته و فرو رفتن در نقش پوششی رئیسی، 
قرار اســت برای زاکانی منصــب مهمی در 
دولت سیزدهم را به ارمغان بیاورد.از طرفی در 
کابینه احتمالی رئیسی که در برخی رسانه ها و 
فضای مجازی به عنوان گمانه زنی مطرح شده 
نام قاضی زاده هاشمی هم دیده می شود. البته 
قاضی زاده برخلاف زاکانی به نفع رئیســی از 
انتخابات کنار نرفت اما نوع رفتار او به خصوص 
در مناظره ســوم نشــان داد که او هم تلاش 
می کند به عنوان کاندیدای پوششــی رئیسی، 
به حملات همتی و مهرعلیزاده پاســخ دهد.

این در حالی اســت که هــم قاضی زاده و هم 
زاکانی علاوه بر نمایندگی مجلس، پست های 

خوبی هم در پارلمان داشــته اند. زاکانی رئیس 
مرکز پژوهش های مجلس است و قاضی زاده 
نایب رئیس مجلس بــود که البته در انتخابات 
خرداد ۱۴۰۰ هیئت رئیســه، جــای خود را به 
عبدالرضا مصری داده اســت. با این وجود به 
نظر می رســد این دو، هوای حضور در کابینه 
سیزدهم را در سر دارند که خود را در انتخابات 

فدای رئیسی کردند.
-نیکزاد صندلی نایب رئیســی را رها 

می کند؟
اما قاضی زاده و نیکــزاد تنها نمایندگانی که 
سودای حضور در پاستور را دارند نیستند، گویی 
صندلی نمایندگی برای برخی نمایندگان تنگ 
آمده است که عمر مجلس به دوسال نرسیده 

درتکاپو برای فرار از بهارستان هستند.
علــی نیکزاد که از قضا او نیز ســمتی بالا در 
مجلس دارد، گویا صندلی نایب رئیسی را برای 
خــود کوچک می بیند. او کــه روزگاری وزیر 
احمدی نژاد بــود در انتخابات ۱۴۰۰ به مثابه 
انتخابات ۹۶ نقشی پررنگ در ستاد انتخاباتی 

رئیسی ایفا کرد و این روزها یکی از گزینه های 
جدی معاونت اولی او محسوب می شود. او نیز 
یک صندلی در کابینه ســیزدهم را حق خود 
می داند و حاضر است نایب رئیسی در مجلس 
را با معاونــت اول دولت ســیزدهم یا وزارت 

معاوضه کند.
-پایداری ها سهم می خواهند

از صندلی نایب رئیسی که پایین بیاییم برخی 
دیگر از نمایندگان نیز لابی ها برای حضورشان 
در کابینه رئیسی را از مدت ها قبل کلید زده اند.

مجتبی ذوالنور رئیس پیشین کمیسیون امنیت 
ملی که اخیرا شکســت در ریاست کمیسیون 
امنیت ملی را تجربه کــرد و  جای خود را به 
وحید جلال زاده است، از جمله این نمایندگان 
است. اما او به چه سمتی در دولت آینده خواهد 
رسید که صندلی نمایندگی را رها کرده و راهی 
پاستور شود؟ برخی او را گزینه وزارت اطلاعات 

می دانند 
سید محمود نبویان نماینده  عضوجبهه پایداری 
که خط مشی تند و تیز دارد و نصرالله پژمانفر 

دیگر عضو جبهه پایداری بدشان نمی آید که 
مجلس انقلابی را به شــوق حضور در دولت 
انقلابی رها کنند.احمــد امیرآبادی فراهانی از 
دیگر اعضای این جبهه نیز که در هیئت رئیسه 
ســال اول مجلس یازدهم حضور داشــت به 
عنوان گزینه معاونت پارلمانی دولت سیزدهم 

نام برده می شود.
-وزرای احمدی نژاد مجلس را دوست 

ندارند
اما وزرای احمدی نــژاد در ایام انتخابات در 
اطراف رئیســی پررنگ حضور داشتند، جدا از 
نیکزاد که رئیس ســتاد او بود، برخی وزرای 
دیگــر او نیز برای پیروزی رئیســی تبلیغات 
می کردند و شــاید این روزها منتظر گرفتن 
مزد خود هستند.عبدالرضا مصری نایب رئیس 
دوم مجلس و وزیر دولت احمدی نژاد و محمد 
مهدی زاهدی از جمله این نمایندگان هستند 
که بدشــان نمی آید پارلمــان را رها کرده و 
ساکن پاســتور شوند.از شمس الدین حسینی 
نیز به عنوان یکــی از گزینه های حضور در 
کابینــه آینده صحبت می شــود.محمدرضا 
اقتصادی  کمیســیون  رئیس  پورابراهیمــی 
مجلس را نیز باید به لیســت این نمایندگان 
اضافه کرد. او نیز در زمره گمانه زنی ها برای 

ریاست بر وزارت اقتصاد قرار دارد.
-بی توجهی به توصیه مهم رهبری

گویی بســیاری از نمایندگان مجلس که نام 
انقلابی را هــم روی خود می گذارند، برخلاف 
توصیه های رهبری، نمایندگی را فرصتی برای 
خدمت به مردم حوزه های انتخابیه خود و کل 
مردم ایران نمی دانند و به آن به عنوان سکوی 
پرتابی برای حضور در دولت و مناصب اجرایی 
و وزارت می نگرنــد. با ایــن وجود آیا از چنین 
نمایندگانی می تــوان انتظار توجه به مطالبات 

مردم را داشت؟

راه رهایی از قرنطینه!
در حالی که واکسیناسیون سراســری برای مقابله با کرونا در اغلب کشورهای دنیا انجام شده و یا 

در حال انجام است، برخی از مردم این کشورها همچنان برای تزریق این واکسن تردید دارند.

کاریکاتور خبر

اخبار

حضور فیزیکی در بازار 
جشنواره کن نخواهیم داشت

رائــد فریــدزاده معاون امــور بین الملــل بنیاد 
ســینمایی فارابی بیان کرد که با وجود تغییرات 
در شرایط ســفر به فرانسه، ســینمای ایران به 
شــکل فیزیکــی در بخش بازار جشــنواره کن 

امسال حضور نخواهد داشت.
به گزارش خبرنــگار مهر بنا بــه تصمیم جدید 
وزارت امور خارجه فرانســه اتباع کشورهایی که 
در لیســت نارنجی ســفر به فرانسه قرار دارند و 
ایــران نیز یکــی از آنهاســت، می توانند به این 

کنند. کشور سفر 
مدیران جشــنواره و بازار فیلم کن نیز از توافق 
خود با مســئولان اتحادیه اروپا برای استثنا قائل 
شــدن برخی شــرایط ورود مهمانان این رویداد 
خبر دادند. همچنین بنا بر این توافق شهروندان 
مناطق نارنجی نیز با برخی شــروط می توانند در 

این رویداد حضور پیدا کنند.
رائــد فریــدزاده معاون امــور بین الملــل بنیاد 
سینمایی فارابی در گفتگو با خبرنگار مهر درباره 
امکان حضور نمایندگان این بنیاد در بخش بازار 
جشــنواره کن گفت: با توجه بــه اینکه فرصت 
بسیار کمی تا برگزاری جشنواره کن باقی مانده 
و برنامه ریــزی بخش بــازار از خیلی وقت پیش 
صــورت گرفته اســت، این امــکان دیگر وجود 
ندارد، بخش بازار جشــنواره کن امسال با حضور 
تعداد محدودی از کشــورها به شــکل فیزیکی 
برگزار می شــود البته مثل دوره قبل این بخش 
به شــکل مجازی هم بــرای متقاضیان برگزار 
می شــود از همین رو چتر سینمای ایران که در 
چند سال اخیر توســط بنیاد سینمایی فارابی در 
این جشــنواره برپا می شد، امســال هم در بازار 

جشنواره کن به شکل مجازی برگزار می شود.
وی اظهار کرد: هرســاله بــرای حضور فیزیکی 
برخــی از شــرکت ها در بخش بازار جشــنواره 
کن، از قبل برنامه ریزی می شــود و به کشورها 
فضاهایی را اختصاص می دهند. با توجه به اینکه 
برای حضور در این بخش باید یکی دو ماه پیش 
اعــلام حضور و هزینــه را واریز می کردیم حالا 
دیگر عملًا این موضوع شــدنی نیســت. ما آن 
زمان تصمیم بــه حضور آنلایــن گرفتیم. البته 
بــه نظرم تصمیــم جدید جشــنواره کن چندان 
بــرای متقاضیان حضور در بخــش بازار صدق 
نمی کند و بیشــتر مربوط بــه حضور عوامل آثار 
ســینمایی می شــود ضمن اینکه این امکان هم 
تنها در صورت داشتن برخی از شرایط در اختیار 
افراد قرار می گیرد. یعنی اتباع کشورهای لیست 
نارنجــی که واکســن کرونا دریافــت نکرده اند 
علاوه بر تســت منفی PCR یا آنتی ژن، باید 
دلیل محکمی برای ســفر به فرانســه نیز ارائه 
دهند، اینگونه نیســت که هرکســی که ویزای 

بتواند سفر کند. باشد،  داشته  شینگن 
فریدزاده توضیــح داد: معمولًا برنامه ریزی برای 
حضور در جشــنواره ها از چندین ماه قبل صورت 
می گیــرد، درواقع باید قــراردادی با بخش بازار 
منعقــد کنید، بگویید مایل بــه اجاره چه فضایی 
هســتید و پول آن را واریز کنیــد تا این امکان 
فراهم شود که در آنجا حضور داشته باشید، البته 
امسال مثل سال گذشــته امکان حضور در بازار 
به شکل مجازی هم فراهم است و فکر می کنم 
شــرکت های بخش خصوصی به شکل گسترده 

در این بخش حضور داشته باشند.
بنیاد سینمایی فارابی بیان  معاون امور بین الملل 
کرد: ما هم در بخش مجــازی این بازار حضور 
پیدا می کنیم اما به شــکل فیزیکی هیچکس در 
این بازار از سوی بنیاد ســینمایی فارابی حضور 

داشت. نخواهد 
وی ادامه داد: ســال گذشته به دلیل شیوع کرونا 
و جبر زمانه، بازار این جشــنواره و چند جشنواره 
معتبــر دیگر به صورت مجازی برگزار شــد. به 
نظرم ایــن تجربه اتفاقاً تجربه ای بســیار یگانه 
بود، خیلی از اتفاقات همچون دیدارها، قرارهای 
ملاقات، نمایش بازار و… در پلتفرم های طراحی 
شــده، صورت گرفت که دسترسی را برای شما 
آســان می کرد ضمن اینکه مشــکل زمانی هم 
نداشتیم یعنی اگر به یک رویدادی نمی رسیدیم، 
می توانســتیم بعداً ضبط شــده آن را ببینیم. تا 
آنجا که من می دانم اســتقبال بسیار زیادی هم 
از آن شــد البته حتی این بازار هم یک ســری 
باگ ها و ایرادات فنی داشــت مثلًا مشــکلات 
اینترنتی داشــتیم یا اگر حجــم مراجعه کنندگان 
زیاد می شــد، سرور دیگر پاســخگوی آنها نبود 
اما امسال با مرتفع شدن برخی از این مشکلات 
ظاهــراً دســت اندرکاران ایــن رویــداد در پی 
این هســتند که این شــکل از بازار را استمرار 
ببخشــند. بازار مجازی در کنار بازار فیزیکی در 
حال تبدیل شدن به روشی جدید است که بعدها 
و حتی پــس از دوران کرونا هم می توان از آن 
بهره برد. یعنی شــرکت های کوچکی که امکان 
حضــور در کن را ندارند بعدهــا از همین طریق 
می تواننــد در این بخش از ایــن رویداد حضور 

کنند. پیدا 
فریــدزاده در پایان گفت: در جشــنواره جهانی 
فیلم فجر هم این امکان فراهم شد تا از بازار به 
صورت مجازی بهره گرفته شود که اتفاق خیلی 
خوبی بود. ظاهراً برپایی بازار به شــکل مجازی 
جزوی از فرآیند تمام جشــنواره ها شده و کم کم 

دارد جای خود را باز می کند.

واکسیناسیون در کشور چند مرحله ای و با چه قیمتی انجام می شود؟

افتتاحیه ۷۰ میلیون دلاری در سینماها

با تداوم شــیوع ویروس کرونا، واکسیناسیون سراسری به 
یکی از مهمترین اقدامات دولت  تبدیل شده، اما شاید یکی 
از سوالات اساســی برای همه گروه های جمعیتی در حال 
حاضر چگونگی قیمت گذاری این واکســن ها و دسترسی 

عموم جامعه باشد.
واکسیناســیون کرونا در ایران با اعلام ســعید نمکی وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از ۲۱ بهمن سال ۱۳۹۹ 

با اولویت کادر درمان )بخش مراقبت های ویژه( آغاز شد.
بر اساس سند ملی واکسیناسیون که ۲۰ دی سال ۱۳۹۹ در 
ستاد ملی مقابله با کرونا تصویب شد، این واکسیناسیون طی 

چهار مرحله در کشور انجام می شود.
در فاز نخســت کادر بهداشت و درمان کشور در اسفند ۹۹ 
و فروردین ۱۴۰۰ و در فاز دوم ســالمندان بالای ۶۰ سال 

از هفتم اردیبهشت ماه واکسن کووید۱۹ را دریافت کردند.
فاز سوم واکسیناسیون نیز بیماران زمینه ای، مشاغل پرخطر، 
حاضرین در مراکز تجمعی و کارکنان بهداشت و درمان را 
دربرمی گیرد. مرحله آخر )چهارم( واکسیناسیون کرونا نیز که 
شــامل اشخاص زیر ۶۰ سال است، مطابق با پیش بینی ها 

زمستان ۱۴۰۰ اتفاق می افتد.
این روزها اما با انجام واکسیناســیون سراســری یکی از 
سوالات اساســی برای همه گروه های جمعیتی در کشور 

قیمت هر یک از این واکسن ها است.  
دولت و مســئولان وزارت بهداشــت با استناد بر سند ملی 

واکسیناسیون علیه کووید۱۹ اعلام کرده اند که واکسیناسیون 
علیه کرونا کاملا رایگان خواهد بود.

کیانوش جهانپور رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی فروردین ماه 
۱۴۰۰ گفته بود: واکسیناســیون کرونا تا رسیدن به نقطه 
هدف یعنی ایمنی جمعی ناشــی از واکسیناسیون رایگان 

خواهد بود.
به گفته وی، این مهم در چهارچوب سند ملی واکسیناسیون 
علیه کووید ۱۹ نیز ذکر شــده و وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی هرگونه سیاســت موازی یا دور زدن این 
برنامه ملی با هر عنوان اعم از پرداخت هزینه واکســن که 

ناقض برنامه ملی واکسیناسیون باشد را تکذیب می کند.
بنابر اعلام جهانپور، هر واکســن مجــاز کرونا از هر کجا 
وارد یا تولید شود، توســط وزارت بهداشت خریداری شده 
و در چهارچوب برنامه واکسیناسیون ملی علیه کووید۱۹ به 

صورت رایگان توزیع و تلقیح خواهد شد.
هزینه کرد منابع و اعتبارات دولتی به منظور خرید و واردات 
این واکسن نیز حاکیســت، این هزینه را وزرات بهداشت 
پرداخت می کند و به صورت رایگان در اختیار شــهروندان 

قرار می دهد.
رضا اردکانیان وزیر نیرو طی روزهای گذشــته از پرداخت 
هزینه خرید ۱۶ میلیون دوز واکســن کوواکس خبر داده و 
گفته بود: با پیگیری های به عمل آمده، از منابع ارزی موجود 

در بانک تجارت عراق، مبلغ ۱۱۵ میلیون فرانک سوئیس به 
حساب بانکی سوئیسی برای دریافت ۱۶ میلیون دوز واکسن 

کوواکس واریز شد.
عبدالناصر همتــی رییس کل بانک مرکزی کشــور نیز 
اردیبهشت ماه گفته بود: بانک مرکزی حداقل ۱۰۰ میلیون 

دلار ارز،  برای واردات واکسن کرونا تخصیص داده است.
به گفته همتی، بر مبنای قرارداد کوواکس، ۱۷۸ میلیون دلار 
هم برای ۱۶.۸ میلیون دوز واکســن کرونا تخصیص یافته 

بود، که اقساط اول آن نیز پرداخت شده است.
واکسن های تولید داخل چگونه قیمت گذاری می شوند؟

این روزها اما اخبار متعددی هم درباره هزینه واکســن های 
تولید داخل منتشر می شود. برخی شهروندان با انتشار اخبار 
و اطلاعات قیمتی واکسن های تولید ایران نگران از پرداخت 
هزینه واکســن و برخی هموطنان معتقدند، واکسیناسیون 
عمومی رایگان است و بنابراین واکسینه شدن با واکسن های 
وارداتــی و تولید داخل )ایرانــی( در هر صورت برای مردم 
رایگان اســت؛ هزینه تمام شده توســط وزارت بهداشت 
پرداخت شــده و در صورت لزوم برای انجام واکسیناسیون 

سالانه احتمالا با دریافت هزینه همراه خواهد شد.
کیانوش جهانپور رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اما سه شنبه اول 
تیر ماه در صفحه توئیتر خود نوشت: هیچ کدام از واکسن های 
کرونــای تولید داخل تاکنون در کمیســیون قیمت گذاری 

سازمان غذا و دارو قیمت گذاری نشده است.
به گفته وی، قیمت گذاری واکســن کرونا براساس هزینه 
تمام شده، حاشیه سود منطقی و قیمت واکسن های مشابه 
خارجی و البته با رویکرد، حمایت از تولید ملی در کمیسیون 

قیمت گذاری انجام خواهد شد.
محمدرضا شانه ســاز رئیس سازمان غذا و دارو اما در گفت 
وگویی قیمت واکســن برکت ســاخت ایران را ۲۰۰ هزار 

تومان اعلام کرده است.
به گفته وی، ۲۰۰ هزار تومان برای محصول  های تکی که 
با این زحمت و پشتوانه علمی تولید می شود، در مقایسه با 

قیمت واکسن  سایر کشورها عدد بالایی نیست.
به عنوان مثال، مدیرعامل شــرکت بیوتکنولوژی »مادرنا« 
قیمت واکسن کرونا تولید این شرکت را بین ۲۵ تا ۳۷ دلار 

قیمت گذاری کرده است.
به گفته شانه ساز »واکسن های داخلی براساس ارز نیمایی 
قیمت گذاری می شود و قیمت تمامی واکسن های ایرانی در 
همین محدوده است. همچنین تهیه واکسن از مسیر واردات 
با ارزی شاید ارزان تر باشد. یکی از واکسن های وارداتی به 
دلیل تولید بالا قیمت ارزانی دارد و آن واکسن استثناست.«

حال با تداوم روند واکسیناســیون عمومی در کشــور باید 
منتظر بود تا دید، هر یک از این واکسن ها به گفته متولیان 
بهداشت و درمان با نگاهی حمایتی به تولید داخلی چگونه 

قیمت گذاری و در دسترس عموم مردم قرار می گیرد؟ 

فیلم نهم از مجموعه »ســریع و خشــمگین« اکرانش را با افتتاحیه ۷۰ میلیون دلاری آغاز و رکورد فروش آخر هفته در دوران 
پاندمی را به نام خود کرد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ورایتی، »F۹« با فروش ۷۰ میلیون دلاری در سه روز آخر هفته اکرانش به انتظارها پاسخ داد 
و موفق شد تا به راحتی رکورد فروش در اولین آخر هفته اکران را از آن خود کند. این فیلم که در ۴۱۷۹ سالن سینما در آمریکای 

شمالی روی پرده سینماها رفته روز جمعه نزدیک به ۳۰ میلیون دلار فروش کرد.
فروش افتتاحیه این فیلم نه تنها بیشــترین فروش در دوران پاندمی اســت، بلکه بیشترین فروش افتتاحیه از زمان اکران »جنگ 

ستارگان: خیزش اسکای واکر« در سال ۲۰۱۹ است.
با این فروش انتظار می رود فیلم نهم »سریع و خشمگین« محصول یونیورسال ۴۵ روز روی پرده ها بماند و پس از آن به صورت 

دیجیتال در دسترس قرار بگیرد. در دوران پاندمی این رکورد در اختیار »یک مکان آرام ۲« با فروش ۴۸.۳ میلیون دلار بود.
جیم اور مدیر پخش داخلی یونیورسال در این باره گفت: تصمیم ما مبنی بر به تعویق انداختن اکران فیلم نهم »سریع و خشمگین« 
کاملًا درســت بود و حالا با اکران در این مقطع این فیلم فروش داخلی را رونق بخشید و تابستانی عالی برای صنعت فیلمسازی 
را رقم زد. همه دنیا دلتنگ خانواده »سریع و خشمگین« به رهبری وین دیزل شده بودند و با این نتیجه بسیار رضایت بخش در 

آمریکای شمالی، ثابت شد که مخاطبان مشتاق هستند تا برای تجربه ای واقعاً جذاب به سینماها برگردند.
از جمعیتی که در ســه روز اول اکران این فیلم به ســینماها رفتند ۶۰ درصد را مردان تشکیل دادند و ۵۱ درصد از تماشاگران زیر 
۲۵ سال بودند. در این میان ۳۷ درصد تماشاگران را اسپانیایی تبارها تشکیل داده بودند و ۱۶ درصد تماشاگران سیاهپوست و ۸ 

درصد آسیایی بودند.
اکران اســپین-آف »هابز و شــاو« با بازی دواین جانسون و جیسون استاتهام در سال ۲۰۱۹ که از فیلم های جانبی این مجموعه 
بود با فروش ۶۰ میلیون دلار در افتتاحیه شــروع شده بود و در نهایت به فروش ۱۷۳ میلیون دلار در آمریکا و ۷۵۹ میلیون دلار 

در سطح جهان رسید.
فیلم قبلی این مجموعه یعنی »سرنوشت خشمگین« در سال ۲۰۱۷ با ۹۸ میلیون دلار در سه روز افتتاحیه کارش را شروع کرده 

بود و در نهایت با فروش ۱.۲ میلیارد دلاری در سطح جهان به کارش خاتمه داد.
با این حال فیلم هفتم این مجموعه که آخرین فیلم با حضور پل واکر فقید بود در سال ۲۰۱۵ در سه روز اول ۱۴۷.۲ میلیون دلار 

فروخت و در نهایت در آمریکای شمالی ۳۵۳ میلیون دلار و در سطح جهان ۱.۵ میلیارد دلار فروخت.
در مجموع این هفته فروش ســینماهای آمریکای شمالی ۹۹.۱ میلیون دلار بود که رشدی ۱۱۲ درصدی را نسبت به هفته قبل 

نشان می دهد.


